
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 11645
2. Η Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής καταθέτει την έκ-

θεσή της στην πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την
τροποποίηση των διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
Μέρος Κοινοβουλευτικό και Μέρος Β’», σελ. 11712

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11713, 11719, 11722,
11723, 11725, 11729, 11731, 11732, 11733, 11734, 11735,
11736, 11737

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 948 έως 1162,

σελ. 11646 – 11702
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

11703 - 11711
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων: 
i. µε θέµα: «Διεκδίκηση αποζηµιώσεων για το σκάνδαλο

«DieselgateΒ»», σελ. 11713
ii. µε θέµα «Νέο οικονοµικό µοντέλο εν µέσω της κρίσης

του κορωνοϊού», σελ. 11715
β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Σκοπεύει η

Κυβέρνηση να εφαρµόσει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την
ανάσχεση των επιπτώσεων από την κρίση που να µην εξαιρεί
παραγωγικές και ευπαθείς οµάδες;», σελ. 11719

γ) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε
θέµα: «Αναγκαία µέτρα για τις δοµές φιλοξενίας προσφύ-
γων», σελ. 11721

δ) Προς τον Υπουργό  Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Ποιο είναι το σχέδιο και τα µέτρα της Κυβέρ-

νησης στο επείγον ζήτηµα της διατροφικής επάρκειας
(ασφάλειας) του πληθυσµού της χώρας, αφού απαιτείται
ρευστότητα ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ για την προστασία
της σηµερινής παραγωγής, της απρόσκοπτης συνέχισης της
παραγωγικής διαδικασίας, των αγροτών και του πρωτογε-
νούς τοµέα;», σελ. 11723

ii. µε θέµα: « Άµεσα µέτρα στήριξης των µικροµεσαίων γε-
ωργών και κτηνοτρόφων της χώρας µας», σελ. 11726

ε) προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τα προβλήµατα και
τις ελλείψεις στα νοσοκοµεία της Δυτικής Μακεδονίας µπρο-
στά στην αντιµετώπιση της πανδηµίας από τον κορωνοϊό»,
σελ. 11729

στ) προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε
θέµα: «Προβλήµατα στην υλοποίηση της εξ αποστάσεως εκ-
παίδευσης, καθυστερήσεις στους µόνιµους διορισµούς, διε-
ξαγωγή Πανελληνίων Εξετάσεων και άλλα επείγοντα ζητή-
µατα», σελ. 11733

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-

σεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής  Άµυ-
νας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης, Με-
τανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Επικρατείας
καθώς και ο Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ, κατέθε-
σαν στις 3/4/2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 20/3/2020

ΠΝΠ «Κατεπείγοντα µέτρα για την αντιµετώπιση των συνε-
πειών του κινδύνου διασποράς του κορωνοϊού, τη στήριξη
της κοινωνίας και της επιχειρηµατικότητας και τη διασφάλιση
της οµαλής λειτουργίας της αγοράς και της δηµόσιας διοί-
κησης και άλλες διατάξεις»», σελ. 11712

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκών Επιτροπών:
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων και η Διαρκής

Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτουν την έκθεσή
τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας «Κύρωση της
από 20-3-2020 Π.Ν.Π. "Κατεπείγοντα µέτρα για την αντιµετώ-
πιση των συνεπειών του κινδύνου διασποράς του κορωνοϊού
COVID-19, τη στήριξη της κοινωνίας και της επιχειρηµατικό-
τητας και τη διασφάλιση της οµαλής λειτουργίας της αγοράς
και της δηµόσιας διοίκησης" (Α'68) και άλλες διατάξεις», σελ.
11712

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 11645 - 11737

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 11722, 11723
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 11713, 11719, 11723, 
11725, 11729, 11731, 
11732, 11733, 11735, 
11736, 11737

ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 11734, 11735, 11736

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 11721, 11722, 11723
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 11713, 11714, 11715, 

11716, 11717, 11718
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 11718, 11724, 11726, 

11727, 11728, 11729
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 11713, 11714, 11716, 

11717, 11718
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 11729, 11731, 11732
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 11723, 11724, 11725, 11726
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 11734, 11735, 11737
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 11730, 11731, 11732
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 11726, 11728, 11729
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 11721, 11722
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 11719, 11720, 11721
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 11719, 11721
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 11733, 11734, 11735, 11737

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 11716, 11719, 11720, 11727

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’

Τετάρτη 8 Απριλίου 2020



Αθήνα, σήµερα στις 8 Απριλίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2-4-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΓ’ συνεδριάσεως, της Πέµπτης 2
Απριλίου 2020 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση α) της από
25.2.2020 Π.Ν.Π. “Κατεπείγοντα µέτρα αποφυγής και περιορι-

σµού της διάδοσης κορωνοϊού” (Α’ 42), β) της από 11.3.2020
Π.Ν.Π. “Κατεπείγοντα µέτρα αντιµετώπισης των αρνητικών συ-
νεπειών της εµφάνισης του κορωνοϊού COVID-19 και της ανάγ-
κης περιορισµού της διάδοσής του” (Α’ 55) και γ) της από
14.3.2020 Π.Ν.Π. “Κατεπείγοντα µέτρα αντιµετώπισης της ανάγ-
κης περιορισµού της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19” (Α’
64) και άλλες διατάξεις».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας, να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ Ραλλία Χρηστίδου και Βουλευτή Β3 Νοτίου Τοµέα Αθηνών του
ΣΥΡΙΖΑ τα ακόλουθα. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’

Τετάρτη 8 Απριλίου 2020



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

11646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11647



11648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11649



11650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11651



11652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11653



11654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11655



11656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11657



11658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11659



11660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11661



11662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11663



11664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11665



11666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11667



11668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11669



11670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11671



11672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11673



11674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11675



11676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11677



11678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11679



11680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11681



11682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11683



11684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11685



11686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11687



11688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11689



11690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11691



11692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11693



11694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11695



11696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11697



11698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11699



11700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11701



11702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11703



11704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11705



11706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11707



11708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11709



11710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11711



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος):
Έχω να κάνω κάποιες ανακοινώσεις προς το Σώµα: 
Οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,

Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης, Μετανάστευσης και Ασύ-
λου, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής, Τουρισµού, Επικρατείας καθώς και ο Υφυπουργός παρά
τω Πρωθυπουργώ, κατέθεσαν στις 3-4-2020 σχέδιο νόµου: «Κύ-
ρωση της από 20/3/2020 ΠΝΠ «Κατεπείγοντα µέτρα για την αν-
τιµετώπιση των συνεπειών του κινδύνου διασποράς του
κορωνοϊού, τη στήριξη της κοινωνίας και της επιχειρηµατικότη-
τας και τη διασφάλιση της οµαλής λειτουργίας της αγοράς και
της δηµόσιας διοίκησης και άλλες διατάξεις»». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι η Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής καταθέτει την έκ-
θεσή της στην πρόταση του Προέδρου της Βουλής «Για την
τροποποίηση των διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής Μέρος
Κοινοβουλευτικό και Μέρος Β’».

Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων και η
Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτουν την έκ-
θεσή τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση
της από 20.3.2020 Π.Ν.Π. “Κατεπείγοντα µέτρα για την αντιµε-
τώπιση των συνεπειών του κινδύνου διασποράς του κορωνοϊού
COVID-19, τη στήριξη της κοινωνίας και της επιχειρηµατικότητας
και τη διασφάλιση της οµαλής λειτουργίας της αγοράς και της
δηµόσιας διοίκησης” (Α’68) και άλλες διατάξεις».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος):
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση

των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Μετά την ολοκλήρωση της ανάγνωσης των αναφορών, µε έγ-
γραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών
Θεµάτων µας ενηµερώνει τα εξής: «Με την παρούσα σας ενηµε-
ρώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων, στο
πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, ότι την Τετάρτη 8 Απρι-
λίου 2020 καθίσταται αδύνατη η παρουσία του Υπουργού Οικο-
νοµικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα σε επίκαιρες ερωτήσεις λόγω
κωλύµατος, συνάντηση µε εκπροσώπους των ευρωπαϊκών θε-
σµών».

Οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 
Οι υπ’ αριθµόν 610/2-4-2020 και 615/3-4-2020 επίκαιρες ερω-

τήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων κ. Σπυρίδωνα-Άδωνι Γεωργιάδη.

Η υπ’ αριθµόν 613/3-4-2020 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κερα-
µέως.

Η υπ’ αριθµόν 612/3-4-2020 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Παναγιώτη
(Νότη) Μηταράκη.

Οι υπ’ αριθµόν 616/6-4-2020 και 621/6-4-2020 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Μαυρουδή Βορίδη.

Η υπ’ αριθµόν 617/6-4-2020 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη.

Η υπ’ αριθµόν 626/6-4-2020 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Υγείας κ. Βασίλη Κοντοζαµάνη

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 610/2-4-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Ελληνικής
Λύσης κ. Βασιλείου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, µε θέµα: «Διεκδίκηση αποζηµιώσεων για το σκάν-
δαλο �Dieselgate�».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης.

Κύριε Βιλιάρδε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για να πρωτο-
λογήσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από τη διαπίστωση ότι όλα τα Υπουργεία, στα

οποία απευθύναµε γραπτές ερωτήσεις για το σκάνδαλο, απέφυ-
γαν να απαντήσουν, ισχυριζόµενα πως δεν είναι δική τους αρµο-
διότητα, όπως και το δικό σας επίσης στην αρχή.

Επί του θέµατος τώρα. Το σκάνδαλο «Dieselgate» αφορά την
εξαπάτηση κυβερνήσεων και καταναλωτών ανά τον κόσµο, αρ-
χικά από τη «VOLKSWAGEN», αλλά τελικά από το σύνολο της
αυτοκινητοβιοµηχανίας της Γερµανίας, µε την εγκατάσταση ενός
λογισµικού, που παρέκαµπτε τους ελέγχους ως προς τις εκποµ-
πές καυσαερίων των αυτοκινήτων τους. Εκτός, όµως, από εξα-
πάτηση των αρχών και των καταναλωτών όσον αφορά την
εκποµπή ρύπων, η απάτη είχε επιπλέον σχέση µε την πώληση αυ-
τοκινήτων κάτω από ένα ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς, που δεν
δικαιούνταν τα αυτοκίνητα µε βάση τις πραγµατικές εκποµπές
ρύπων.

Μετά την αποκάλυψη του σκανδάλου, οι Ηνωµένες Πολιτείες
αξίωσαν αποζηµιώσεις από τη «VOLKSWAGEN» δικαστικά, οι
οποίες εκτιµάται ότι θα ανέλθουν συνολικά πάνω από 25 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ δολάρια τόσο όσον αφορά το κράτος όσο και
τους καταναλωτές. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Ο Καναδάς, επίσης, επέβαλε πρόστιµο ύψους 136 εκατοµµυ-
ρίων. Θα το καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά. Οπότε, κατ’ ανα-
λογία, µε αποδεδειγµένα είκοσι χιλιάδες τετρακόσια σαράντα
πέντε «VW», «AUDI», «SKODA» και «SEAT» στην Ελλάδα -θα το
καταθέσω στα Πρακτικά- το κράτος µπορεί να επιβάλλει πρό-
στιµο έως και 30 εκατοµµυρίων ευρώ. Όµως, εµείς θα διεκδικού-
σαµε πολύ περισσότερα, επειδή η κλιµατική αλλαγή, εάν ισχύει
το σκεπτικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επιβαρύνει περισσότερο
χώρες µε θερµό κλίµα, όπως η Ελλάδα, και τις στερεί από νερό,

από καλλιέργειες, µε κίνδυνο ερηµοποίησης.
Όπως γνωρίζουµε, η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχει προβεί σε

διώξεις και σε επιβολή προστίµων σε κεντρικό επίπεδο, παρα-
πέµποντας το θέµα στα κράτη-µέλη. Η Γερµανία διεκδικεί επίσης
αποζηµιώσεις, αν και πολύ µικρότερες από τις Ηνωµένες Πολι-
τείες, ενώ επαναξιολογεί τη χρήση βενζινοκίνητων αυτοκινήτων.
Ήδη, η «VOLKSWAGEN» έχει αποδεχθεί να καταβάλει 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ στο κρατίδιο της Κάτω Σαξονίας, ενώ η «AUDI»
800 εκατοµµύρια στο κρατίδιο της Βαυαρίας. 

Στην Ελλάδα δεν γνωρίζουµε να υπάρχει διεκδίκηση αποζη-
µιώσεων σε κρατικό επίπεδο.

Σε πρόσφατη µελέτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η χώρα µας
κατακρίνεται από το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο για τη µη
επιβολή προστίµων, ενώ έχουν ξεκινήσει οι πειθαρχικές διαδικα-
σίες εναντίον της, όπως επίσης για την Τσεχία, που όµως παρά-
γει µέρος αυτών των αυτοκινήτων για τη Λιθουανία. Θα το κατα-
θέσω και αυτό, επίσης, στα Πρακτικά.

Από µία απάντηση σε ανάλογη ερώτηση από τον τότε Υπουργό
Δικαιοσύνης, τον κ. Παπαγγελόπουλο, που θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά, φαίνεται πως η υπόθεση σε δικαστικό επίπεδο έχει
µπει στο αρχείο µε την από 1-6-2018 απόφαση του εισαγγελέα
Εφετών Αθηνών. 

Είναι, αλήθεια, δυνατόν να έχει συµβεί κάτι τέτοιο; Τα ερωτή-
µατά µας εδώ είναι τα εξής: Πρώτον, πώς είναι δυνατόν να έχει
τεθεί στο αρχείο µία υπόθεση, που στο εξωτερικό αποφέρει τόσα
πολλά πρόστιµα; Υπάρχει θέµα καταλογισµού ευθυνών σε υπη-
ρεσίες ελέγχου; Προτίθεστε να επανεξετάσετε τη διεκδίκηση
αποζηµιώσεων από το δηµόσιο; Εάν ναι, ποια είναι η διαδικασία
που θα ακολουθηθεί, το χρονοδιάγραµµα και το ποσό που θα
διεκδικήσετε;

Δεύτερον, τι θα πράξετε σε σχέση µε την πρόθεση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για κίνηση διαδικασιών εναντίον της χώρας µας
για τη µη διεκδίκηση αποζηµιώσεων; Προτίθεστε να συνεργα-
στείτε µε άλλες δικαστικές αρχές διεθνώς για την ανταλλαγή
στοιχείων ως προς τη διεκδίκηση των αποζηµιώσεων;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώ-
τηση.

Δεν υπήρχε ποτέ καµµία πρόθεση να την αποφύγουµε, αλλά
για να απαντήσουµε σε µία ερώτηση στη Βουλή, πρέπει προ-
ηγουµένως να έχουµε να πούµε συγκεκριµένα πράγµατα και
αυτά που θα πούµε να ισχύουν, γιατί εδώ είναι Βουλή και δεν
µπορούµε να λέµε πράγµατα που δεν στέκουν.

Όσον αφορά την ευρωπαϊκή θέση, σας διαβάζω την απάντηση
που λάβαµε από την αρµόδια επιτροπή της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης: «Δεν είναι σαφές σε εµάς ποια θα ήταν η νοµική βάση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που επικαλείται το ελληνικό Κοινοβούλιο,
η οποία θα επέτρεπε στην ελληνική Κυβέρνηση ή στις διοικήσεις
της να απαιτήσουν αποζηµίωση από την «VOLKSWAGEN» στην
περίπτωση του σκανδάλου «Dieselgate». Πράγµατι, εξ όσων γνω-
ρίζουµε, δεν υπάρχει τέτοιος νόµος, ούτε βάσει της νοµοθεσίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την προστασία των καταναλωτών,
ούτε βάσει της νοµοθεσίας της για την έγκληση Τύπου. Ελλείψει
αυτών των πληροφοριών, µπορούµε να παρατηρήσουµε ότι οι
ελληνικές κυβερνητικές τοπικές διοικήσεις µπορούν να χρησιµο-
ποιήσουν τις υφιστάµενες διοικητικές εξουσίες τους, για να θέ-
σουν τέλος σε παράβαση του νόµου για την προστασία των
καταναλωτών ή της νοµοθεσίας για την έγκληση Τύπου κατά πε-
ρίπτωση. Ορισµένες εθνικές διατάξεις µπορούν να επιτρέπουν
στις εν λόγω διοικήσεις ή περιβαλλοντικές διοικήσεις να αξιώ-
νουν αποζηµίωση απευθείας ή να ασκούν αγωγή κατά της εται-
ρείας σε αστικό, εµπορικό ή ποινικό δικαστήριο ανάλογα µε την
κατηγορία του αδικήµατος στην Ελλάδα και να απαιτούν αποζη-
µίωση για τους ενδιαφερόµενους καταναλωτές για την προκλη-
θείσα περιβαλλοντική ζηµία.».

Άρα, αυτό που ισχυριστήκατε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση µας εγ-
καλεί γιατί δεν βάζουµε πρόστιµο δεν είναι αληθές. Είναι ψευδές.
Αντιθέτως, η Ευρωπαϊκή Ένωση, οφείλω να σας πω, σύµφωνα
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µε την επίσηµη απάντηση που πήρα επίσηµα από την υπηρεσία,
µας λέει τα εξής: Η λαθροχειρία που έκανε η «VOLKSWAGEN»,
για την οποία την κατηγορούν οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερι-
κής, αφορά απλώς τις εκποµπές οξειδίων του αζώτου κατά τη
δοκιµή ελέγχου ρύπων στο εργαστήριο. Αυτό είναι το οποίο ο
µηχανισµός αναστολής, το λογισµικό αναστολής παρουσίαζε χα-
µηλότερο. Επαναλαµβάνω, τις εκποµπές οξειδίων του αζώτου.
Όµως, η πρόβλεψη για συγκεκριµένες εκποµπές οξειδίων του
αζώτου δεν υπάρχει ούτε στην ελληνική ούτε στην ευρωπαϊκή
νοµοθεσία. Υπάρχει µόνο ανώτατο όριο. Συγκεκριµένα, τα όρια
των εκπεµπόµενων ποσοτήτων στις ΗΠΑ δεν πρέπει να υπερβαί-
νουν τα 0,043 γραµµάρια ανά χιλιόγραµµο, ενώ τα ισχύοντα ευ-
ρωπαϊκά πρότυπα euro5 και euro6 ορίζουν ότι δεν πρέπει τα
αντίστοιχα όρια να υπερβαίνουν το 0,18.

Τι θα πει αυτό; Θα πει ότι επειδή ακόµα και µε τις κανονικές
εκποµπές οξειδίου του αζώτου τα συγκεκριµένα οχήµατα της
«VOLKSWAGEN» δεν ξεπερνάνε το 0,18, αυτό οδήγησε την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή στο να µην ανακαλέσει την πιστοποίηση
euro5, δηλαδή ως περιβαλλοντικώς φιλικά οχήµατα, των συγκε-
κριµένων οχηµάτων της «VOLKSWAGEN». 

Δηλαδή, τι λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση; Ναι, πιθανόν υπήρχε λο-
γισµικό που µείωνε τις εκποµπές ρύπων του οξειδίου του αζώ-
του, τις πήγαινε δηλαδή εγγύτερα ή χαµηλότερα στο όριο που
έχουν οι Ηνωµένες Πολιτείες, οι οποίες έχουν χαµηλότερο όριο
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, για την Ευρωπαϊκή Ένωση όµως το
όριο του 0,18 δεν το ξεπερνούσαν αυτά τα οχήµατα. Άρα, δεν
χάνουν το πιστοποιητικό τους και όλα τα ωφελήµατα ως οχήµατα
φιλικά προς το περιβάλλον.

Αυτός είναι και ο λόγος, όπως µε ενηµερώνει εδώ η υπηρεσία.
Προφανώς, όλα αυτά τα οποία είπατε για τα πρόστιµα τα έχετε
συλλέξει από το διαδίκτυο. Θα σας καταθέσω την απάντηση. Δεν
υπάρχει κανένα επίσηµο ούτε εισπραχθέν πρόστιµο από κανένα
κράτος της Ευρωπαϊκής Ένωσης µέχρι σήµερα. 

Το µόνο που υπάρχει επισήµως και υπάρχει µέσα στην από-
φαση -θα σας την καταθέσω- είναι απόφαση του Δικαστηρίου
της Βενετίας, όπου έκρινε απαράδεκτη συλλογική αγωγή από
Ένωση Καταναλωτών κατά της «VOLKSWAGEN» Italia. Απερρί-
φθη, δηλαδή το σχετικό αίτηµα, κύριε Πρόεδρε, για την επιβολή
προστίµου.

Γιατί απερρίφθη τώρα; Θα το εξηγήσω περισσότερο στη δευ-
τερολογία µου, καθώς εδώ είναι και το δικό µας πρόβληµα το νο-
µικό. Ίσως, για αυτό είχε πει αυτό που είχε πει ο κ. Παπαγγελό-
πουλος τότε. Προς θεού, δεν θέλω να υπερασπιστώ τον κ. Πα-
παγγελόπουλο για προφανείς λόγους. Μακριά από εµένα αυτό.
Μιλάµε όµως τώρα για τη νοµική βάση. 

Ποια θα ήταν η µόνη νοµική βάση που θα είχε η Ελλάδα, ένα
ελληνικό δικαστήριο, µία ελληνική κυβέρνηση, µία ένωση κατα-
ναλωτών για να διεκδικήσει αποζηµίωση από τη «VOLKSWAGEN»
στην Ελλάδα, εφόσον ευρωπαϊκά εξακολουθεί να ισχύει το πι-
στοποιητικό περιβαλλοντικών οχηµάτων και η Ευρωπαϊκή Ένωση
λέει ότι παραµένουν φιλικά προς το περιβάλλον οχήµατα και δεν
µας αφορά ότι έκαναν τη λαθροχειρία; Είναι ένα πράγµα µόνο:
η παραπλάνηση του καταναλωτή. Δεν έχουµε καµµία άλλη διά-
ταξη. Το αν υπήρχε ή όχι παραπλάνηση του καταναλωτή για να
υπάρξει και αποζηµιωτικό δικαίωµα, θα σας το πω στη δευτερο-
λογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν υπήρχε καµµία πρόθεση. Προς θεού, δεν

είπα ότι είχατε κάποια πρόθεση. 
Δεύτερον, σχετικά µε αυτό που είπατε µε την Ευρωπαϊκή Ένω-

ση, έχω εδώ µια έκθεση. Έχω µόνο την πρώτη σελίδα και το κοµ-
µάτι στο οποίο κατηγορείται η Ελλάδα. Θα σας παρακαλέσω να
την διαβάσετε. Είναι περίπου είκοσι πέντε σελίδες. Θα καταλά-
βετε ότι έχω δίκιο σε αυτά που λέω. Και αυτά τα λέει και η Ευ-
ρώπη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Για το «Dieselgate».

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Για το «Dieselgate». 

Θα σας το αφήσω. Είναι περίπου είκοσι σελίδες. Έχω την
πρώτη σελίδα και κάποια άλλη. Θα δείτε την κατηγορία της Ελ-
λάδας. 

Τρίτον, η Γερµανία έχει επιβάλλει επίσης πρόστιµα στη «VOLK-
SWAGEN» και έχει εισπράξει χρήµατα. Οπότε λογικά, αυτά που
είπατε για την Ευρώπη δεν ισχύουν, πόσω µάλλον για την Ελ-
λάδα. 

Όσον αφορά το τελευταίο που είπατε για το διαδίκτυο, θεωρώ
ότι είναι προσβλητικό. Δεν παίρνω ποτέ πληροφορίες από το δια-
δίκτυο. Παίρνω πάντα κατοχυρωµένες πληροφορίες από τα αρ-
µόδια όργανα. Δεν κάνω ποτέ τέτοιου είδους πράγµατα. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα, θα ήθελα να αναφερθώ σε επίπεδο
καταναλωτών που αναφερθήκατε και εσείς. 

Σας πληροφορώ ότι ελληνικό δικαστήριο επιδίκασε ήδη 5.200
ευρώ ανά ιδιοκτήτη, κάτι που θα καταθέσω επίσης στα Πρακτικά
και είναι επίσης επίσηµο έγγραφο. Οπότε µε περίπου είκοσι χι-
λιάδες τετρακόσια σαράντα πέντε αυτοκίνητα, σύµφωνα µε
απάντηση του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών σε ερώ-
τηµα του κ. Αµυρά από τις 13 Φεβρουαρίου 2019 -νοµίζω είναι
δικό σας Βουλευτής- µπορούν να διεκδικηθούν περί τα 106 εκα-
τοµµύρια ευρώ.

Όµως το Τµήµα Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης το δικό
σας ως γραπτή απάντηση στο ερώτηµά µας ισχυρίστηκε πως δεν
υπάρχει παράβαση της νοµοθεσίας για την προστασία των κα-
ταναλωτών. Θα την καταθέσω επίσης στα Πρακτικά. 

Την ίδια στιγµή όµως, ο Συνήγορος Καταναλωτή της Πολωνίας
επέβαλε πρόσφατα πρόστιµο ύψους 31,6 εκατοµµύρια ευρώ
µόνο στη «VOLKSWAGEN» για εξαπάτηση των καταναλωτών εν
προκειµένω- επίσης, θα το καταθέσω στα Πρακτικά- παρά το ότι
η γερµανική βιοµηχανία διαθέτει εργοστάσιο εκεί. 

Τα ερωτήµατά µας τώρα στη δευτερολογία είναι τα εξής: Πρό-
κειται να λάβετε µέτρα, έτσι ώστε να ενηµερώσετε και να διευ-
κολύνετε τους Έλληνες καταναλωτές στη διεκδίκηση αποζηµιώ-
σεων από τη γερµανική αυτοκινητοβιοµηχανία; Προφανώς, γνω-
ρίζετε ότι η δικαστική οδός για τους ιδιώτες είναι χρονοβόρα και
κοστοβόρα, ενώ η απαίτησή τους παραγράφεται µετά από την
παρέλευση πέντε ετών από την αγορά του αυτοκινήτου τους.
Άρα, πρέπει να βιαστεί κανείς.

Δεύτερον, σκοπεύετε να επανεξετάσετε ενδεχόµενες ευθύνες,
όσον αφορά την προστασία των καταναλωτών και της υγείας του
πληθυσµού από τις εκποµπές; Υπάρχουν πολλές µελέτες σχετικά
µε το ότι το αστικό περιβάλλον είναι πολύ επιβαρυµένο. 

Τέλος, τι µέτρα έχετε λάβει, έτσι ώστε να µην επαναληφθεί η
εξαπάτηση των καταναλωτών και του δηµοσίου από τέτοιου εί-
δους εταιρείες, είτε γερµανικές είτε άλλες;

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Έρχοµαι γρήγορα να σας απαντήσω. Αυτά που θα σας δια-
βάσω θα σας τα καταθέσω. Είναι από την υπηρεσία.

«Η αντιµετώπιση του θέµατος από τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης: Από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις οποίες
έχουµε πληροφόρηση…» γράφει η υπηρεσία «…σχετικά µε τον
τρόπο που αξιολόγησαν την υπόθεση αυτή, µόνον Ιταλική Αρχή
Ανταγωνισµού επέβαλε διοικητικό πρόστιµο στις εταιρείες
«VOLKSWAGEN» και «VOLKSWAGEN GRUPΟ ITALIA», ενώ η αρ-
µόδια Αρχή της Γερµανίας µας ενηµέρωσε ότι ενδέχεται να πα-
ραπέµψει την υπόθεση στο δικαστήριο µε βάση το δίκαιο του
αθέµιτου ανταγωνισµού. Μέχρι όµως την ηµεροµηνία της συν-
τάξεως του παρόντος δεν είχε αποφασιστεί ακόµα αυτό. Η από-
φαση της ιταλικής αρχής έχει προσβληθεί από τη «VOLKSWA-
GEN» στα ιταλικά δικαστήρια. Αυστρία, Βέλγιο, Βουλγαρία,
Δανία, Ηνωµένο Βασίλειο, Ιρλανδία, Ισλανδία, Μάλτα, Νορβηγία,
Ολλανδία, Ρουµανία, Σλοβακία, Σλοβενία, Φινλανδία µας απάν-
τησαν ότι δεν αξιολογούν περαιτέρω την υπόθεση». Δηλαδή, στις
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χώρες αυτές έχει κλείσει η υπόθεση «Dieselgate» για τη «VOLK-
SWAGEN». 

Επίσης, µας απάντησε η αντιµονοπωλιακή αρχή της Ουκρα-
νίας ότι απέσυρε όλες τις αιτιάσεις εναντίον της «VOLKSWA-
GEN». Από δηµοσιεύµατα του ευρωπαϊκού Τύπου ενηµερωθή-
καµε ότι ο Υπουργός Υποδοµών του Λουξεµβούργου υπέβαλε
µηνυτήρια αναφορά κατά αγνώστων, ξεκινώντας έτσι ποινική δια-
δικασία, όχι όµως διοικητική, αναφορικά µε το σκάνδαλο «VOLK-
SWAGEN». Ψάχνουν δηλαδή να βρουν ποιος από την εταιρεία
έκανε αυτό. 

Σχετικά µε τις δικαστικές αποφάσεις, έχουµε µία από το Δικα-
στήριο της Βενετίας που σας είπα πριν, που έκρινε απαράδεκτη
τη συλλογική αγωγή από ένωση καταναλωτών. Έχουµε και µία
απόφαση από το Περιφερειακό Δικαστήριο Στράλσουντ της Γερ-
µανίας, όπου απέκλεισε ευθύνη του διανοµέα στη βάση της ανε-
ξαρτησίας αυτού. Όλα αυτά είναι βάσει αυτής της απόφασης του
γερµανικού δικαστηρίου. Όλα αυτά σας τα καταθέτω στα Πρα-
κτικά, για να τα έχετε. Είναι επίσηµες απαντήσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Έρχοµαι και στο νοµικό ζήτηµα, για να καταλάβετε, γιατί εµείς
δεν µπορούµε να βάλουµε πρόστιµα στη «VOLKSWAGEN». Διότι
έχουµε καταλήξει ότι δεν µπορούµε. 

Πρώτα από όλα, ποιοι δραστηριοποιούνται στην πατρίδα µας;
Δραστηριοποιείται η «VOLKSWAGEN» απευθείας; Όχι, δραστη-
ριοποιούνται διανοµείς, έµποροι που αγοράζουν αυτοκίνητα της
«VOLKSWAGEN» και τα πουλάνε.

Μπορεί να στοιχειοθετηθεί ευθύνη των διανοµέων ως προς
αυτό το ζήτηµα; Η απάντηση της νοµικής υπηρεσίας είναι «όχι».
Και η απόφαση του γερµανικού δικαστηρίου αυτό λέει. Και η
απόφαση του δικαστηρίου της Βενετίας αυτό λέει, δηλαδή ότι ο
διανοµέας το πουλάει σε εσένα καλή τη πίστει. Δεν µπορεί να
κάνει τεχνική παρέµβαση, για παράδειγµα η «COSMOCAR», στο
αυτοκίνητο που σου φέρνει από τη Γερµανία. Όπως το παίρνει
από τη «VOLKSWAGEN» που το πουλάει, έτσι το πουλάει στον
καταναλωτή. Άρα αυτός, καλή τη πίστει στο πουλάει και άρα, δεν
έχει ευθύνη για το αν η «VOLKSVAGEN» έχει κάνει αυτή τη λα-
θροχειρία.

Θα µπορούσε να πάει τώρα συλλογικά µια ένωση καταναλω-
τών ή η Ελλάδα ως Κυβέρνηση, ως κράτος κατά της «VOLKSWA-
GEN» Γερµανίας, δηλαδή να πάει απευθείας στη µητρική εται-
ρεία; Η απάντηση της υπηρεσίας είναι «όχι». Για ποιο λόγο η
απάντηση είναι «όχι». Διότι σας είπα ότι το συγκεκριµένο πράγµα,
το οποίο έκανε η «VOLKSWAGEN» δεν προβλέπεται στην ελλη-
νική νοµοθεσία. Δηλαδή δεν υπάρχει µέτρηση ούτε από τα ΚΤΕΟ
ούτε από κανέναν για το οξείδιο του αζώτου. Δεν το µετράνε.
Είναι µία γκρίζα ζώνη για την Ευρώπη.

Τι λέει η ευρωπαϊκή νοµοθεσία; Η ελληνική νοµοθεσία δεν λέει
καθόλου. Η ευρωπαϊκή νοµοθεσία λέει «πρέπει να έχεις 0,18
ανώτατο όριο». Ήταν τα αυτοκίνητα αυτά κάτω από το ανώτατο
όριο; Ήταν. Ποια ήταν η λαθροχειρία; Ήταν ότι η Αµερική το όριο
το έχει χαµηλότερα και το σύστηµα αυτό το πήγαινε χαµηλό-
τερα. Για την Ευρώπη όµως δεν είναι παράβαση. 

Θα ήταν παράβαση και θα υπήρχαν αποζηµιωτικές αξιώσεις
εάν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αφαιρούσε το πιστοποιητικό φιλικό
προς το περιβάλλον οχήµατος από τη «VOLKSWAGEN» στον
συγκεκριµένο τύπο, ώστε µετά να πούµε εµείς ως κράτος ότι
αφού δεν ήσουν περιβαλλοντικά φιλικό προς το περιβάλλον
όχηµα, όλα τα φορολογικά ωφελήµατα που είχες είναι παρά-
νοµα. Εφόσον, όµως, διατηρεί το πιστοποιητικό και για την Ευ-
ρώπη παραµένουν φιλικά προς το περιβάλλον οχήµατα, τότε και
τα ωφελήµατα που έχουν, δικαίως τα έχουν. Άρα βρισκόµαστε
σε µία νοµική αδυναµία. 

Τι κάναµε αυτές µέρες.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Κλείνω µε αυτό.
Ψάξαµε τη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή και πήραµε -γιατί

αυτή ήταν η µόνη άλλη νοµική διέξοδος στην Ελλάδα- να δούµε
αν στις διαφηµίσεις της «VOLKSWAGEN» στην Ελλάδα ή των δια-
νοµέων της περιλάµβαναν µέσα στα διάφορα που λέγανε και τις
εκποµπές του διοξειδίου του αζώτου, ώστε να πούµε θα µπορού-
σαµε να επιβάλουµε πρόστιµο στη βάση της λογικής της παρα-
πλάνησης του καταναλωτή.

Οφείλω να σας ενηµερώσω -και αυτά είναι µέσα στην απάν-
τηση όλα- ότι πουθενά την Ελλάδα, ούτε διαδικτυακά ούτε έν-
τυπα, δεν έχει διαφηµίσει έστω και ένα διανοµέα της «VOLKSWA-
GEN» ή η ίδια η «VOLKSWAGEN» τις χαµηλές εκποµπές διοξει-
δίων του αζώτου. Άρα, τον Έλληνα καταναλωτή δεν τον έχει κο-
ροϊδέψει βάσει της ελληνικής νοµοθεσίας. Αφού δεν τον έχει
κοροϊδέψει, δεν µπορεί να ζητηθεί και αποζηµίωση. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, θεωρούµε ότι δεν
υπάρχει τρόπος -η Κυβέρνησή µας σίγουρα όχι, ως κράτος δη-
λαδή- φυσικά, έχουν δικαίωµα να το κάνουν όσοι το επιθυµούν.
Δεν θα έχουν όµως τύχη σε ελληνικό δικαστήριο. Θα έπρεπε να
βρουν διαφήµιση της «VOLKSWAGEN» στην Ελλάδα που να τους
είπε ότι αυτό το αυτοκίνητο έχει αυτές τις εκποµπές διοξειδίου
του αζώτου. Μετά θα έπρεπε να αποδείξουν ότι έχουν παραπλα-
νηθεί και ότι ήταν άλλες οι εκποµπές του διοξειδίου του αζώτου.
Και τότε αυτό θα µπορούσε να µετρηθεί ως αποζηµίωση. Από τη
στιγµή που η «VOLKSWAGEN» στην Ελλάδα δεν πουλούσε -το
λέω πολύ απλά- τις χαµηλές εκποµπές διοξειδίου του αζώτου ως
ένα από τα πλεονεκτήµατα αυτών των οχηµάτων, τεκµαίρει η
υπηρεσία ότι δεν υπάρχει και αποζηµιωτικό δικαίωµα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 615/3-4-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Ελλη-
νικής Λύσης κ. Βασιλείου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων, µε θέµα «Νέο οικονοµικό µοντέλο εν µέσω
της κρίσης του κορωνοϊού».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Θα συµπληρώσω µόνο λίγο στα προ-

ηγούµενα ότι η Πολωνία είναι χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
άρα για να επιβληθεί εκεί, κάτι θα υπάρχει. Και δεύτερον, σας
έχω καταθέσει απόφαση ελληνικού δικαστηρίου η οποία επιδι-
κάζει 5.200 ευρώ. Άρα υπάρχει η απόφαση στα ελληνικά δικα-
στήρια και µπορούµε να τη διεκδικήσουµε.

Τώρα στο επόµενο θέµα, θα ήθελα, κατ’ αρχάς, να σας παρα-
καλέσω και εσάς να σταµατήσετε αυτή την πλειοδοσία κατανα-
λωτικών και όχι παραγωγικών µέτρων που ξεκίνησε η Κυβέρνησή
σας συνεπικουρούµενη από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Είναι
µια πλειοδοσία που θυµίζει το «λεφτά υπάρχουν» του κ. Παπαν-
δρέου, το οποίο γνωρίζουµε όλοι αυτή η κατάσταση που µας
οδήγησε.

Ασφαλώς µια χώρα όπως η δική µας, χρεωµένη µέχρι τον
λαιµό, µε ένα αποτυχηµένο οικονοµικό µοντέλο που παραµένει
ως έχει, παρά το ότι µας οδήγησε στην υπερχρέωση του 2009
και στη χρεοκοπία του 2012, δεν µπορεί να υιοθετεί µέτρα για
την πανδηµία που βιώνουµε όπως η Γερµανία ή άλλες πλουσιό-
τερες χώρες, πολύ περισσότερο καταναλώνοντας τις ρεζέρβες
των οργανισµών του δηµοσίου και µε νέα δανεικά που θα κλη-
θούν να πληρώσουν τα παιδιά µας, µε την πιθανότητα ενός
ακόµη µνηµονίου, εάν συνεχίσουµε έτσι, µεγαλύτερη από ποτέ. 

Πόσω µάλλον µε τα προβλήµατα στον τουρισµό, όπου µε βάση
τις συντηρητικές προβλέψεις του Παγκόσµιου Οργανισµού Του-
ρισµού και όχι τις τροµοκρατικές, τροµακτικές του ΟΟΣΑ, η
πτώση στα έσοδα θα είναι της τάξης του 30%, άρα µπορεί να µει-
ώσουν το ΑΕΠ µας, άµεσα και έµµεσα, κατά 11 δισεκατοµµύρια
ευρώ ή κατά 5,5%.

Στην ερώτησή µου τώρα, η οικονοµία µας σταµάτησε ουσια-
στικά, κλειδώθηκε η χώρα, ενώ έχουµε ανάγκη από βασικά ια-
τρικά αναλώσιµα, όπως αντισηπτικά, µάσκες, προστατευτικές
στολές, γάντια και αναπνευστήρες. Πολύ σωστά δροµολογήσατε
την εισαγωγή αιθυλικής αλκοόλης -το είχαµε προτείνει και εµείς-
, όµως µπορεί και πρέπει να παραχθεί στη χώρα µας από τεύτλα,
παραδείγµατος χάριν, στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης. Θα
το καταθέσω στα Πρακτικά. Κάτι τέτοιο γίνεται στην Σερβία, αν
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δεν κάνω λάθος.
Μπορούν επιπλέον να παραχθούν µάσκες αφού παράγουµε

ακατέργαστο βαµβάκι και το εξάγουµε, καθώς, επίσης, πλαστικά
γάντια, στολές και αναπνευστήρες. Εν προκειµένω, χώρες όπως
η Μεγάλη Βρετανία και οι Ηνωµένες Πολιτείες απαίτησαν από
τις βιοµηχανίες τους να παράγουν τέτοια προϊόντα, ενώ δόθηκαν
δωρεάν σχέδια παραγωγής που κάποια κράτη, όπως η Αίγυπτος,
τα χρησιµοποίησαν. Θα το καταθέσω, επίσης, στα Πρακτικά. Δεν
είναι από το διαδίκτυο. 

Φτάνει η µονοδιάστατη επικέντρωση, κατά την άποψή µας,
στον τουρισµό, στα καζίνα και σε εγκαταστάσεις όπως το «Ελ-
ληνικό»! Έχουµε αρκετές υποδοµές αυτού του είδους και δεν
χρειαζόµαστε άλλες.

Οι ερωτήσεις µου τώρα, πραγµατικά χωρίς καµµία διάθεση αν-
τιπολιτευτικής κριτικής, προσπαθούµε να συµβάλουµε όσον
αφορά την ελληνική οικονοµία, είναι οι εξής: Πρώτον, ζητήσατε
από τις ελληνικές βιοµηχανίες µέσω του ΣΕΒ και µε τη βοήθεια
των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων ή από κρατικές βιοµη-
χανίες, να παράγουν ιατρικό υλικό σε ποσότητες που να καλύ-
πτουν τις εγχώριες ανάγκες; Αν όχι, γιατί; Θεωρείτε πως δεν
υπάρχουν δυνατότητες; 

Αναφέρω εδώ πως ο Πρόεδρος Μακρόν στη Γαλλία ζήτησε να
υπάρχει εγχώρια επάρκεια στην παραγωγή των συγκεκριµένων
υλικών -θα το καταθέσω στα Πρακτικά- και για µελλοντικές παν-
δηµίες ή για οτιδήποτε άλλο προκύψει, έτσι ώστε να έχει η χώρα
του αυτάρκεια.

Και δεύτερον, τι ενέργειες προγραµµατίζετε έτσι ώστε βραχυ-
πρόθεσµα, δηλαδή αυτό το καλοκαίρι, να υπάρξει ικανοποιητική
τροφοδοσία της χώρας µε τα βασικά είδη πρώτης ανάγκης; Πρέ-
πει να στηριχτούν οι παραγωγοί τροφίµων, η µεταποίηση γενικό-
τερα και η βιοµηχανία, που έχουν χάσει πελάτες από τις εξα-
γωγές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Τελειώνω σε δύο λεπτά.
Πρέπει να δηµιουργηθούν θέσεις εργασίας για το αδρανές

τουριστικό εργατικό δυναµικό σε άλλους τοµείς, εν προκειµένω
στην πρωτογενή παραγωγή ή όπου αλλού υπάρχουν ανάγκες. 

Λόγω των περιορισµών στην κίνηση και από φόβο µήπως µείνει
η σοδειά στα χωράφια, η Ισπανία έχει πάρει ήδη µέτρα προχθές.
Θα το καταθέσω στα Πρακτικά. Εµείς θα τρέχουµε ξανά πίσω
από τα γεγονότα; 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Βασί-

λειος Βιλιάρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να σας κάνω και εγώ µια ερώτηση
µε αφορµή αυτό, επειδή είστε εδώ και βλέπω εδώ και τον Υφυ-
πουργό Οικονοµικών από πίσω. Σας το λέω για να µην πείτε τί-
ποτα διαφορετικό.

Κοιτάξτε να δείτε, για τα µέτρα που παίρνετε υπάρχει ένα θέµα
που θέλω να σας το θέσω. Μέτρα στήριξης υπάρχουν, γιατί βά-
ζετε, για τους εργαζόµενους που δουλεύουν. Εκτός από τους
εργαζόµενους πρέπει να ξέρετε ότι στις µικρές επιχειρήσεις -νο-
µίζω ότι το ξέρετε και το κατανοείτε, αλλά δεν βλέπω να υπάρχει
µια διευκρίνιση- υπάρχουν οι άνθρωποι οι οποίοι είναι εταίροι της
εταιρείας και εργάζονται σε αυτές. Δηλαδή, όταν είναι κάποιος
διαχειριστής και εταίρος και πληρώνει και καθηµερινά φορολο-
γείται ή οτιδήποτε άλλο, ποιος εργάζεται σε αυτή την επιχεί-
ρηση; Εργάζονται αυτοί οι άνθρωποι. Άρα νοµίζω πρέπει να δείτε
στις µικρές επιχειρήσεις ότι αυτοί οι άνθρωποι θα πρέπει να
έχουν το δικαίωµα να µπουν µέσα σε αυτά τα µέτρα.

Είµαι σίγουρος ότι τώρα θα βρούµε µια λύση για να µπορέ-
σουµε να το λύσουµε κι αυτό το θέµα.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι αυτό το οποίο θέ-
τετε είναι ένα ζήτηµα. Στην επιστρεπτέα προκαταβολή, επειδή η
κεντρική φιλοσοφία ήταν η διατήρηση των θέσεων εργασίας,
προβλέπεται από έναν έως κάποιους εργαζόµενους. Πράγµατι
υπάρχουν µικρές επιχειρήσεις στις οποίες ο ιδιοκτήτης, ο εταί-
ρος είναι και υπάλληλος ταυτόχρονα. Αυτό είναι κάτι που θα το
δούµε µε τον κύριο Υπουργό. Λέµε ως προς την επιστρεπτέα
προκαταβολή τώρα. Αυτό είναι το ερώτηµα, για την επιχείρηση
που λέτε, αλλά δεν θα το λύσουµε τώρα εδώ. Θέλω να πω ότι το
έχουµε συζητήσει ενδοκυβερνητικά. 

Να πω µόνο, κύριε Πρόεδρε, ότι όλο αυτό που ζούµε είναι
πρωτόγνωρο και πολλά πράγµατα λύνονται και στην πορεία.

Έρχοµαι στον αγαπητό κύριο συνάδελφο. Κατ’ αρχάς, να ξε-
καθαρίσω κάτι, όταν είπα ότι το πήρατε από το διαδίκτυο, δεν το
είπα υποτιµητικά. Εγώ στη Βουλή έχω κάνει ερωτήσεις πολλές
φορές κι έχω πάρει από το διαδίκτυο. Το λέω για να µην παρε-
ξηγηθώ ότι είχε κάποιου είδους άλλο χαρακτήρα. Ένας Βουλευ-
τής βεβαίως, µπορεί να πάρει και από το διαδίκτυο και µπορεί να
ζητήσει διευκρίνηση από την Κυβέρνηση. Γι’ αυτό υπάρχει αυτή
η διαδικασία. 

Επίσης, δεν θέλω να πω ότι δεν πρέπει να έχετε αντιπολιτευ-
τική κριτική. Η δηµοκρατία µας λειτουργεί, υπάρχει Κυβέρνηση
και Αντιπολίτευση και η κριτική είναι πολύ καλοδεχούµενη. Εάν
µάλιστα είναι και καλόπιστη, µπορεί να είναι και πάρα πολύ χρή-
σιµη. Άρα ούτε εκεί έχουµε διαφωνία.

Πάµε τώρα στο τι συµβαίνει, κατ’ αρχάς. Θέλω να πω, κύριε
συνάδελφε, ότι υπάρχει δοκιµή ανησυχία για τη µεγάλη ύφεση
που θα έχουµε το 2020, γιατί δεν πρέπει να έχουµε καµµία αµφι-
βολία ότι το 2020 θα είναι µια χρονιά µε ύφεση, πιστεύω ότι το
καταλαβαίνει αυτό όποιος έχει µια στοιχειώδη λογική. Τώρα, το
αν θα είναι µεγάλη, µεσαία ή µικρή, σήµερα δεν το ξέρω ούτε
εγώ ούτε εσείς. Ο κυριότερος λόγος που δεν το ξέρουµε είναι
γιατί δεν ξέρουµε την πορεία αυτού του φαινοµένου. 

Εάν ο ιός, καλώς εχόντων των πραγµάτων, αποδυναµωθεί µέ-
σα στον Απρίλιο, τον Μάιο αρθούν τα µέτρα της καραντίνας και
παγκοσµίως υπάρχει µια αντίστροφη πορεία, προφανώς η ύφεση
θα είναι πολύ µικρότερη. Εάν αυτός ο ιός συνεχίσει και τον Μάιο
και τον Ιούνιο και τον Ιούλιο, προφανώς αυτή η ύφεση θα είναι
πολύ µεγαλύτερη. Άρα σήµερα που µιλάµε, προφήτης να είσαι,
δεν ξέρεις τι θα γίνει. Περιµένουµε να δούµε πού θα φτάσει αυτό
το φαινόµενο. 

Όµως, δεν είναι όλα αρνητικά. Πρώτα από όλα ξεκινάω από
την µεγάλη εικόνα, τη σοβαρή, που είναι η υγειονοµική. Ακούστε,
κύριε συνάδελφε, µην µου λέτε τώρα τι κάνει η µία χώρα και τι
κάνει άλλη χώρα. Μια χαρά πάει η Ελλάδα µας µέχρι στιγµής και
ξύλο να χτυπήσουµε, να συνεχίσουµε να πηγαίνουµε έτσι. 

Χθες ήταν µια µαύρη µέρα για τον δυτικό κόσµο. Η Γαλλία
θρήνησε πάνω από χίλιους τετρακόσιους νεκρούς σε µια µέρα.
Οι Ηνωµένες Πολιτείες έφτασαν σχεδόν τις δύο χιλιάδες σε µια
µέρα .Αµφιβάλλω αν στον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο ανά ηµέρα είχαν
τόσο νεκρούς.

Άρα όταν οι χώρες αυτές που αναφέρατε έχουν αυτή την ει-
κόνα κι εµείς είµαστε χθες µε δύο νεκρούς στους χίλιους τετρα-
κόσιους, στις δύο χιλιάδες, στους οχτακόσιους της Ισπανίας,
στους εφτακόσιους της Ιταλίας, καταλαβαίνουµε ότι κάτι καλό
έχει γίνει στην Ελλάδα για να είµαστε έτσι. Μην είµαστε µεµψί-
µοιροι όχι µε την Κυβέρνηση, αλλά µε τον ελληνικό λαό που πει-
θάρχησε, που ακολούθησε τις οδηγίες των γιατρών, του κ.
Τσιόδρα και των υπολοίπων και µπορούµε σήµερα να λέµε ότι η
Ελλάδα είναι µια ασφαλής χώρα. 

Και βλέπετε ότι οι Έλληνες του εξωτερικού προσπαθούν να
βρουν τρόπο να έρθουν στην Ελλάδα. Ενώ, κύριε συνάδελφε,
στην αρχή της κρίσης του 2010 λέγανε: «Φεύγουν στο εξωτερικό
για να σωθούµε», τώρα είµαστε στο αντίστροφο: «Πρέπει να
βρούµε αεροπλάνο να γυρίσουµε στην Ελλάδα για να σωθούµε».
Άρα, πρέπει να πούµε και ένα µπράβο σε αυτή την Ελλάδα και
σε αυτόν τον λαό ότι κάτι κάνουµε καλά.

Πάµε τώρα στα οικονοµικά. Χθες είχαµε µια πάρα πολύ καλή
είδηση, όπως το ξέρετε και µου κάνει εντύπωση που δεν το ανα-
φέρατε. Μπήκε η Ελλάδα επισήµως στο κανονικό πρόγραµµα πο-
σοτικής χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τραπέζης. 
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Τι σηµαίνει αυτό για την ερώτηση που µου κάνατε; Σηµαίνει
ότι το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα και το ελληνικό δηµόσιο
έχουν πρόσβαση σε αγορές και στον δανεισµό σαν να ήµασταν
ήδη σε επενδυτική βαθµίδα. Διανύσαµε, δηλαδή, χθες το βράδυ
σε λίγα λεπτά µια απόσταση που µας χώριζε από τους οίκους
αξιολόγησης για τα επόµενα δυόµισι χρόνια, γιατί τόσα θα χρει-
αζόµασταν να φτάσουµε σε επενδυτική βαθµίδα.

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι οι τράπεζές µας έχουν πρό-
σβαση σε φτηνό χρήµα και, άρα, οι επιχειρήσεις µας σε φθηνό-
τερο δανεισµό. Άρα, έχουµε µια πολύ πιο ευοίωνη προοπτική για
την επόµενη µέρα.

Ως προς το µοντέλο που λέτε, εγώ δεν είµαι σύµφωνος µαζί
σας ούτε θα αποκηρύξω τον τουρισµό. Ναι, προφανώς θα είναι
µια κακή τουριστική χρονιά αυτή και πιθανόν και η επόµενη, αν
συνεχίσει ο ιός. Μπορεί, όµως, και όλα αυτά να αρθούν. Αν τον
Μάιο υπάρξει φάρµακο, που µπορεί να υπάρξει, ό,τι συζητάµε
τώρα µπορεί να αλλάξει. 

Άρα, µην πάµε να τα βάψουµε όλα µαύρα και να πούµε «απε-
ταξάµην ηµών τον τουρισµό». Όχι. Μας χρειάζεται και ο τουρι-
σµός. Θα τον φτιάξουµε ξανά τον τουρισµό µας και θα σας πω
και στη δευτερολογία µου γιατί εµείς ως Υπουργείο Ανάπτυξης
πιστεύουµε στο ευνοϊκό σενάριο, όχι στο εξαιρετικά ευνοϊκό να
βρεθεί το φάρµακο, ότι η άνοδος της θερµοκρασίας θα οδηγήσει
στην αποδυνάµωση του ιού, που είναι το βασικό σενάριο των λοι-
µωξιολόγων. Η φετινή τουριστική χρονιά δεν θα είναι τόσο χα-
µένη όσο πολλοί νοµίζουν.

Θα πω και κάτι τελευταίο ως προς τον ΟΟΣΑ που είπατε, επει-
δή έπαιξε και πολύ στο διαδίκτυο. Ωραίοι είναι οι τίτλοι σαν sites,
απλά να διαβάζετε και την έκθεση. Η έκθεση του ΟΟΣΑ στηρίζε-
ται µόνο σε έναν δείκτη, στον δείκτη κλεισίµατος στα εστιατόρια
και έχει να κάνει µε την επίπτωση στην τουριστική αλυσίδα και
στη βιοµηχανία της εστίασης. 

Άρα, σε αυτόν τον συγκεκριµένο δείκτη, πράγµατι η Ελλάδα
παρουσιάζει πολύ µεγάλη πτώση, 35% ανά µήνα κλεισίµατος, όχι
35% σε ετήσια βάση, στον συγκεκριµένο δείκτη. Ψυχραιµία. Η
οικονοµία είναι πιο περίπλοκη και θα σας τα πω στη δευτερολο-
γία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βεβαίως,
κύριε Υπουργέ, πριν δώσω τον λόγο, ξέρετε ότι οι µικρές επιχει-
ρήσεις µε τους εταίρους του ενός και δύο ατόµων είναι τουλάχι-
στον το 20%. Αξιολογήστε το και αυτό.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Θα ξεκινήσω και εγώ λέγοντας κάτι

για το Υπουργείο Οικονοµικών.
Υπάρχουν, πράγµατι, και άλλες περιπτώσεις, οι οποίες δεν

λαµβάνονται υπ’ όψιν. Υπάρχουν άνθρωποι, οι οποίοι δουλεύουν
σε εργασίες µερικής απασχόλησης, δουλεύουν σε δύο εταιρείες
όπου η µία έχει κλείσει, η άλλη όχι, η µισθοί τους είναι χαµηλοί
και έτσι δεν µπορούν να πάρουν αυτό το επίδοµα που δίνει η Κυ-
βέρνηση. Ίσως πρέπει να προσεχθεί και αυτό από το Υπουργείο
Οικονοµικών, βέβαια.

Όσον αφορά τώρα το κοµµάτι το ιατρικό, ξέρετε ότι εγώ δεν
είµαι γιατρός. Επικεντρώθηκα στην οικονοµία. Έχετε δίκιο ότι
πάµε καλά σε όλα αυτά. Βέβαια, δεν είµαστε η καλύτερη χώρα.
Αν εξετάσει κανείς το θέµα των κρουσµάτων σε σχέση µε τους
θανάτους, θα δούµε ότι υπάρχουν και χώρες καλύτερες από
εµάς. Πηγαίνουµε, όµως, αρκετά καλά και αυτό είναι σηµαντικό
και για τον τουρισµό. Θα βοηθήσει σίγουρα στο να µη χάσουµε
ολόκληρη την τουριστική περίοδο.

Σε σχέση µε τον τουρισµό, δεν είπα καθόλου ότι πρέπει να εί-
µαστε εναντίον του τουρισµού. Προς Θεού! Απλά είπα ότι έχουµε
µεγάλη εξάρτηση, υπερεξάρτηση από τον τουρισµό και αυτό το
πράγµα πρέπει να σταµατήσει. Η Ελλάδα εξαρτάται κατά 21%
του ΑΕΠ από τον τουρισµό και η δεύτερη χώρα, η Ισπανία και η
Ιταλία, είναι περίπου στο 13%-14%. Νοµίζω ότι αυτό θα ήταν ένας
σωστός στόχος για να πάµε και εµείς.

Τώρα στη δευτερολογία µου θα ήθελα µια δεύτερη παρά-
κληση να αποσυρθεί το άρθρο 6 της ΠΝΠ µε την ευκαιρία που
συζητάµε, το οποίο ψηφίζεται αύριο, η χρήση, δηλαδή, των 5 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, το οποίο είναι µόλις 6,75 δισεκατοµµύρια ευρώ, για τη

χρησιµοποίηση δράσεων ενίσχυσης επιχειρήσεων. Πρέπει να
βρεθεί κάτι άλλο, αφού πρέπει να χρησιµοποιείται το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων για αναπτυξιακούς σκοπούς και όχι ως
µια δηµοσιονοµική ένεση ρευστότητας.

Θα ήθελα εδώ να συµπληρώσω για τη χθεσινή µας επιτυχία
όσον αφορά τη συµµετοχή των ελληνικών τίτλων στο πρόγραµµα
QE της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας ότι είναι ίσως µια ευ-
καιρία να δοθεί, πράγµατι, µια αναβολή σωστή για τους πλειστη-
ριασµούς και, ταυτόχρονα, να επιβάλουν οι τράπεζες χαµηλότε-
ρες χρεώσεις από αυτές τις πολύ υψηλές σε σχέση µε την Ευ-
ρώπη που έχουν σήµερα.

Τώρα σε κάθε περίπτωση πρέπει ως χώρα να ενδιαφερθούµε,
επιτέλους, για την παραγωγή πλούτου, για έσοδα και όχι µόνο
για δαπάνες, αφού σε όλο το πρόγραµµά σας βλέπουµε µόνο
δαπάνες και κανένα ενδιαφέρον, κανένα µέτρο όσον αφορά τα
έσοδα.

Τώρα εκτός από τις επείγουσες ανάγκες που έχει η χώρα µας
λόγω της κρίσης του κορωνοϊού, είµαστε αντιµέτωποι µε την
αποδυνάµωση του παραγωγικού µας ιστού -αυτό συµβαίνει πολύ
καιρό τώρα, δεν είναι κάτι καινούργιο- στον πρωτογενή τοµέα
όπου έχουµε εµπορικά ελλείµµατα στη µεταποίηση και στη βιο-
µηχανία, όπου παράγεται µόλις το 8% του ΑΕΠ µας έναντι στό-
χου της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο 20% κατά µέσο όρο. Έτσι,
είµαστε καταδικασµένοι σε χαµηλή παραγωγικότητα, σε χαµη-
λούς µισθούς και στο γνωστό brain drain, αφού οι µορφωµένοι
νέοι µας δεν βρίσκουν εργασία. Η αποβιοµηχάνιση έχει επέλθει
τις τελευταίες δεκαετίες χωρίς να λάβουµε καθόλου µέτρα για
να την εµποδίσουµε και ακόµη δεν λαµβάνουµε τέτοια µέτρα, µε
αποτέλεσµα να µην είναι ανταγωνιστική η οικονοµία µας, να µην
παράγει πλεονάσµατα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και
να χρεωνόµαστε όλο και περισσότερο.

Παράλληλα, διαθέτουµε έναν µεγάλο αριθµό δηµοσίων βιοµη-
χανιών που έχουν απαξιωθεί. Θα αναφέρω, για παράδειγµα, τη
«ΛΑΡΚΟ», την ΕΛΒΟ, την ΕΑΒ, την ΕΑΣ, τα Ναυπηγεία Σκαρα-
µαγκά, την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης και άλλες.

Η δική µας θέση είναι πως δεν πρέπει να πουληθούν ούτε, βέ-
βαια, οι κοινωφελείς και κερδοφόρες, όπως η ΔΕΗ, ο ΑΔΜΗΕ, ο
ΔΕΔΔΗΕ, η ΔΕΠΑ, τα ΕΛΠΕ κ.λπ., πόσω µάλλον να ξεπουληθούν
όλες οι κρατικές εταιρείες λόγω κακοδιαχείρισης, αλλά να πα-
ραµείνουν στην ιδιοκτησία του δηµοσίου, έτσι ώστε να υπάρχει
κάποια ισορροπία µε τον ιδιωτικό τοµέα και να µην εκβιάζεται το
κράτος. Αυτό, άλλωστε, κάνουν και άλλα κράτη, όπως η Γερµα-
νία, η Ιταλία και η Κίνα. Δεν θέλετε εσείς συγκρίσεις, αλλά πρέπει
να τις κάνουµε.

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής: Υπάρχει στα σχέδιά σας
ένα νέο παραγωγικό µοντέλο που να προωθεί την ανάπτυξη από
τη µεταποίηση και τη βιοµηχανία; Εάν υπάρχει, θα ενταχθούν κά-
ποιες κρατικές εταιρείες από τις παραπάνω; 

Δεύτερον, ποιον στόχο έχετε τοποθετήσει όσον αφορά τη συµ-
µετοχή της βιοµηχανίας στην ανάπτυξη και στο ΑΕΠ; Το 20% που
θεωρεί η Ευρωπαϊκή Ένωση ή κάποιον άλλον; Υπάρχει χρονο-
διάγραµµα, εάν έχετε τοποθετήσει κάποιον στόχο; 

Τέλος, τι κεφάλαια σκοπεύετε να διαθέσετε για τις ενέργειες
αυτές, εάν είναι µέσα στους στόχους σας και από πού θα τα αντ-
λήσετε; Αναµένετε αντιδράσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση σε
ενδεχόµενη υποστήριξη της εγχώριας παραγωγής µε τη συνήθη
επίκληση της επιδότησης και έχετε λάβει τα µέτρα σας; Αν είναι
δυνατόν, να µου δώσετε µια απάντηση, η οποία να είναι πιο τε-
χνοκρατική και λιγότερο πολιτική.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε συνάδελφε, επαναλαµβάνω ότι η καλό-
πιστη κριτική είναι πολύ ευπρόσδεκτη. Λέτε να µη δοθούν κερ-
δοφόρες επιχειρήσεις και αναφέρατε µια σειρά επιχειρήσεων.
Μεταξύ αυτών βάλατε και τη ΔΕΗ. Δεν ξέρω αν το καταλάβατε ή
το είπατε κατά λάθος. Θέλω να θυµίσω ότι πέρσι η ΔΕΗ είχε, αν
θυµάµαι καλά, 1 δισεκατοµµύριο ζηµίες. Επαναλαµβάνω: 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ.

Αν θέλετε να κάνουµε µια συζήτηση λογικών ανθρώπων και να

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2020 11717



πείτε ότι δεν πρέπει να πουλήσετε κερδοφόρες επιχειρήσεις, µά-
λιστα, να βάλουµε κάτω τους ισολογισµούς των εταιρειών, να
δούµε ποιες είναι κερδοφόρες και να συζητήσουµε ποιες είναι
κερδοφόρες και ποιες όχι. Αυτή, λοιπόν, είναι µια συζήτηση λο-
γικών ανθρώπων και εκεί να µπει και η ιδεολογική διαφορά.

Όµως, αν συζητάµε αν είναι κερδοφόρα µια επιχείρηση που
έχει 1 δισεκατοµµύριο ζηµίες, 1000 εκατοµµύρια ευρώ, µε συγ-
χωρείτε, αλλά αυτή είναι µια συζήτηση που εγώ δεν µπορώ να
την κάνω στη Βουλή, γιατί εδράζεται επί παραλόγου αφετηρίας.

Άρα, ας συνεννοηθούµε επί των βασικών, τι είναι ζηµία, τι είναι
κέρδος σε µία επιχείρηση και µετά να λύσουµε τα ιδεολογικά
µας, αν πρέπει να γίνει αποκρατικοποίηση ή όχι.

Εγώ θα σας πω ευθέως ότι, βεβαίως, πρέπει να γίνουν απο-
κρατικοποιήσεις. Μου λέτε τον κατάλογο και έχετε την Ελληνική
Βιοµηχανία Ζάχαρης. Δεν ξέρετε ότι η Ελληνική Βιοµηχανία Ζά-
χαρης είναι παντελώς πτωχευµένη; Δεν ξέρετε ότι την τελευταία
φορά έδωσαν 10 εκατοµµύρια του Παναγιώτη Λαφαζάνη, τα
οποία είναι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ως κρατική ενίσχυση; Δεν
ξέρετε ότι βγήκε δικαστική απόφαση στο άρθρο 106 βάσει Πτω-
χευτικού Δικαίου; Με συγχωρείτε τώρα. Για µια επιχείρηση, που
έχει βγει δικαστική απόφαση ότι είναι πτωχευµένη µε τη βούλα,
εµείς συζητάµε εδώ να µην πουλήσουµε το διαµάντι του στέµ-
µατος; 

Μη διακινδυνεύετε τη σοβαρότητά σας µε τέτοιες ανοησίες.
Είναι προφανές ότι από τις επιχειρήσεις που είπατε οι εννέα στις
δέκα είναι εξαιρετικά ζηµιογόνες, όπως, κατά κανόνα, οι επιχει-
ρήσεις του δηµοσίου.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μακάρι να τις πουλάγαµε, αλλά ποιος τις αγο-
ράζει;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων): Το πρόβληµά µας είναι -σωστά τα λέει ο κ. Βορί-
δης- ότι δεν βρίσκουµε αγοραστή; Κορόιδο δεν βρίσκετε, όχι
αυτά να τους δώσουµε.

Λοιπόν, πάµε τώρα στο προκείµενο γιατί για την Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης σας υπενθυµίζω ότι παραλάβαµε από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση έναν επενδυτή που είχατε φέρει από το
εξωτερικό υποτίθεται για να την δώσουν, είχε ετοιµάσει ο κ. Πι-
τσιόρλας τη σχετική συµφωνία, τα ξέρει ο κ. Βορίδης, και ο επεν-
δυτής απεδείχθη στον έλεγχο ότι είχε µαύρη επιταγή τριάντα
χιλιάδων ευρώ και δεν είχε ούτε ένα ευρώ, που θέλατε να του
την πουλήσουµε. Αφήστε µε τώρα! Μην ξύνεστε τώρα στην γκλί-
τσα του τσοπάνη, τι περάσαµε!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Να δείτε, κύριε Υπουργέ… (δεν ακού-
στηκε)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Πάµε τώρα να σας πω για τα ιατρικά υλικά,
για τα οποία δεν σας απάντησα στην πρωτολογία µου. 

Πρώτα απ’ όλα, επαναλαµβάνω, µην είστε µεµψίµοιρος µε τις
επιτυχίες της χώρας. Η χώρα µας συγκρίνεται µε χώρες εντός
Ευρωπαϊκής Ένωσης ίδιου οικονοµικού προφίλ και ίδιου περίπου
πληθυσµού. Με ποιες χώρες συγκρινόµαστε εµείς; Συγκρινόµα-
στε µε το Βέλγιο, µε την Ολλανδία, µε την Πορτογαλία. Αυτές
είναι οι χώρες µε τις οποίες συγκρίνεται η Ελλάδα. Ψάξτε τώρα
µε το «GOOGLE» να δείτε πού είναι αυτές οι χώρες και πού είναι
η Ελλάδα και κάντε τον σταυρό σας που είστε εδώ! Περί αυτού
πρόκειται.

Αναφορικά µε τα ιατρικά υλικά, δεν έχετε πάει σε ένα σούπερ
µάρκετ τις τελευταίες µέρες για να δείτε ότι πια βρίσκεις αντι-
σηπτικά; Πώς τα βρίσκεις τα αντισηπτικά; Μαγικά βρέθηκαν τα
αντισηπτικά στα σούπερ µάρκετ; Πρώτα απ’ όλα, βοηθήσατε κι
εσείς. Είπατε για τα ιατρικά υλικά να παράγουµε λάδι. Σας λέω,
λοιπόν, ότι µε πρωτοβουλίες που πήρε η Κυβέρνηση και συγκε-
κριµένα το Υπουργείο Ανάπτυξης –κι είµαι υπερήφανος να το πω
αυτό και να δώσω και τα εύσηµα ειδικότερα και στον κ. Παπαθα-
νάση, τον Υφυπουργό µου, που δούλεψε πολύ γι’ αυτό- πήγαµε
την εγχώρια παραγωγή από τις διακόσιες χιλιάδες τεµάχια την
ηµέρα πριν την κρίση και αυτήν την εβδοµάδα ξεπερνάµε το ένα
εκατοµµύριο. Δηλαδή, µέσα σε ένα µήνα έχουµε πενταπλασιάσει
την εγχώρια παραγωγή. Ούτε αυτό σας αρέσει να πείτε ένα
µπράβο;

Ας αναφερθούµε στις µάσκες τώρα. Οι µάσκες είναι πιο σύν-
θετο πράγµα. Δεν είναι ότι δεν έχουµε ασχοληθεί. Το αντίθετο.
Έχουµε πάει µέχρι και σε εργοστάσια για να αρχίσουν να παρά-
γουν µάσκες στην Ελλάδα. Όµως, όπως ξέρετε, αυτό είναι ένα
υγειονοµικό υλικό και για να το παραγάγει ένα εργοστάσιο πρέ-
πει να έχει την ανάλογη πιστοποίηση, γιατί ο άλλος θα το βάλει
στο πρόσωπό του. Δεν είναι απλώς να κάνουµε µία µάσκα για να
φαίνεται ότι φοράει µάσκα. Πρέπει η µάσκα να τον προστατεύει
κιόλας. Και πρέπει να υπάρχει κάποιος υπεύθυνος να µας το πει
ότι αυτή η µάσκα που φοράει τον προστατεύει. Αυτό δεν γίνεται
από τη µία µέρα στην άλλη. Έχει διαδικασία. Η αλήθεια για τις
µάσκες είναι ότι η δυνατότητα της εγχώριας παραγωγής είναι
σχετικά µικρή σε σχέση µε τις πραγµατικές ανάγκες που θα
έχουµε. Παρ’ όλα ταύτα και εκεί η αγορά έχει οµαλοποιηθεί αρ-
κετά κι έχουν γίνει κάποιες σοβαρές εισαγωγές.

Βέβαια, κύριε Πρόεδρε, για να µην κοροϊδευόµαστε, είδατε τι
έχει γίνει σε διάφορες χώρες στον πλανήτη που σταµατάνε υγει-
ονοµικό υλικό στο αεροδρόµιο, στο λιµάνι η µία χώρα της άλλης,
γιατί γίνεται πραγµατικά ένας µεγάλος διεθνής ανταγωνισµός
πάνω σε αυτά τα υλικά, τα οποία έχουν γίνει τα πιο ζέοντα και τα
πιο χρήσιµα υλικά για την ανθρωπότητα τώρα που ζούµε.

Άρα και στα ιατρικά υλικά η Κυβέρνηση έχει παρέµβει, όσο
µπορεί. Να πω ότι και το Υπουργείο Υγείας έχει παρέµβει, όπως
και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και παράγουµε και µάσκες και
αντισηπτικά σε εργοστάσια του ελληνικού στρατού, κυρίως για
τις ανάγκες των νοσοκοµείων. Άρα και εκεί έχει µπει το κράτος.

Να πω, επίσης, ότι µε την τροπολογία που ψηφίσαµε –και έτυ-
χε οµόφωνης στήριξης- και δώσαµε άδεια παραγωγής στις εται-
ρείες που έχουν άδεια παραγωγής φαρµάκων και καλλυντικών,
µπήκαν και εταιρείες καλλυντικών και εταιρείες από την ελληνική
φαρµακοβιοµηχανία και για τα αντισηπτικά και για τις µάσκες.
Άρα σε όλα αυτά που είπατε, η Κυβέρνηση έχει ήδη απαντήσει
πριν από εσάς για σας. Τόσο γρήγοροι είµαστε.

Να σας πω τώρα και ένα τελευταίο. Ως προς το οικονοµικό
µοντέλο που είναι σοβαρό, ακούστε. Είναι σίγουρα αυτή η κρίση
µία ευκαιρία να συζητήσουµε µακροπρόθεσµα το οικονοµικό
µοντέλο της χώρας. Κι εγώ θα δεχτώ ότι η υπερβολική εξάρτηση
από τον τουρισµό είναι µία στρέβλωση για την οικονοµία µας.
Όχι ότι δεν θέλουµε τον τουρισµό. Τον θέλουµε τον τουρισµό.
Έχουµε πει πολύ πριν την κρίση ως Υπουργείο Ανάπτυξης ότι
πρέπει να φτιάχνουµε τη βιοµηχανία. Γι’ αυτό, αν έχετε δει, κά-
ναµε ΕΦΔ πριν από την κρίση, ειδική για τη βιοµηχανία, που δεν
υπήρχε και έχουµε κατευθύνει πόρους του ΕΣΠΑ για πρώτη
φορά µόνο για τη βιοµηχανία, διότι πράγµατι µόνο ο τουρισµός
δεν φθάνει.

Για να κλείσω, όµως, θα πω κάτι. Στην προκειµένη στιγµή που
βρισκόµαστε, να ξέρετε, σήµερα σε αυτό που ζούµε, δεν υπάρ-
χει, κύριε συνάδελφε, κανένας τοµέας της οικονοµίας που να µην
έχει επηρεαστεί. Θα πω µόνο ένα πράγµα. Δεν θα πω όνοµα επι-
χείρησης, γιατί µπορεί να µη θέλει ο άνθρωπος. Με πήρε ένας
παραγωγός τροφίµων, ο οποίος είχε ταυτόχρονα µία καταπλη-
κτική επιχείρηση –να την έχει και να την καµαρώνει- που έκανε
εξαγωγές στα Βαλκάνια –ήταν εξαγωγέας, δηλαδή- είχε µαγαζιά
στα αεροδρόµια για να αγοράζουν οι τουρίστες, καταστήµατα
λιανικής πώλησης και βιοτεχνία για να πουλάει στα καταστήµατα
και στους χώρους εστίασης. Δηλαδή, έχει πλήρη διασπορά ρί-
σκου. Έχει πιάσει όλες τις αγορές.

Τώρα, ταυτόχρονα κλείνει η αγορά των Βαλκανίων, σταµατάνε
τα αεροδρόµια, σταµατάνε τα εστιατόρια και µένει εκτός το σύ-
νολο της δραστηριότητας. Δηλαδή, εδώ που βρισκόµαστε, να ξέ-
ρετε, ό,τι οικονοµικό µοντέλο και να έχεις, ό,τι και να έχεις –εκτός
αν ζεις σε µία χώρα που παράγει µόνο µάσκες και αντισηπτικά-
θα έχεις ζηµία, διότι αυτό που περνάµε ως ανθρωπότητα είναι
πρωτοφανούς µεγέθους και πρωτοφανούς κλίµακας. Πρέπει να
µας κάνει, όµως, σοφότερους και να συζητήσουµε ήρεµα και πο-
λιτισµένα πώς θα φτιάξουµε την επόµενη µέρα µας πιο σωστά. 

Πιστεύουµε ότι τα µέτρα που λαµβάνει η Κυβέρνηση και στο
οικονοµικό επίπεδο για τη φάση που βρισκόµαστε είναι σωστά
και έχουν φέρει µία ηρεµία στην αγορά. Κλείνω µε αυτό.

Υπάρχει µία δηµόσια συζήτηση που εγώ τη δέχοµαι ως καλό-
πιστη αν πρέπει να προσθέσουµε περισσότερα ή λιγότερα, που
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έθεσε και ο κύριος Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως,
αλλά αυτή η συζήτηση σήµερα έχει ένα πρόβληµα. Για να απο-
φασίσεις πόσα πρέπει να ξοδέψεις και πότε, πρέπει να ξέρεις
τον λογαριασµό. Σήµερα, το βασικό πρόβληµα στην άσκηση είναι
ότι δεν ξέρουµε τον λογαριασµό, γιατί δεν ξέρουµε πότε θα τε-
λειώσει. Άρα, σήµερα η γνώµη µας είναι ότι σοφή τακτική είναι:
«Πηγαίνεις ήρεµα, να δεις πού θα κλείσει αυτό το πράγµα και
όταν κλείσει και έχεις λογαριασµό, τότε πας να κάνεις τις παρεµ-
βάσεις που πρέπει».

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα ήθελα

απλώς να θυµίσω ένα νούµερο που χρειάζεται να το ξέρουµε, ότι
δηλαδή ο τουρισµός από το 2009 έως το 2019 έφερε 150 δισε-
κατοµµύρια ευρώ στη χώρα. Απλώς το υπενθυµίζω.

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 617/6-4-2020 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνου Σκανδαλίδη προς τον Υ-
πουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Σκοπεύει η Κυβέρνηση να εφαρ-
µόσει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την ανάσχεση των επιπτώ-
σεων από την κρίση που να µην εξαιρεί παραγωγικές και ευπα-
θείς οµάδες;».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Θεόδωρος Σκυ-
λακάκης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για να µη

µε κατηγορήσει ο αγαπητός φίλος που αποχώρησε µόλις και
απάντησε σε όλες τις ερωτήσεις που αφορούν τον Υπουργό Γε-
ωργίας, µακριά από εµένα και από εµάς ο µηδενισµός. Δεν µη-
δενίζουµε τα µέτρα για εργαζοµένους και επιχειρήσεις. Πολλά
από αυτά τα µέτρα ήταν και δικές µας προτάσεις. Τα αναδιατυ-
πώσαµε, τα επικροτήσαµε και δηµοσίως. Όµως, τα θεωρούµε,
έστω και µε αυτήν τη διαδικασία, αποσπασµατικά και ανεπαρκή
και λέµε ότι δείξατε µία συντηρητική αντιµετώπιση ως προς τις
παραγωγικές και ευπαθείς δυνάµεις.

Θα µου επιτρέψετε πάνω σε αυτό να κάνω τέσσερις σύντοµες
παρατηρήσεις. Πρώτα από όλα υποεκτιµήσατε την κλαδική επί-
πτωση της κρίσης. Μέσα σε λίγες µέρες, δύο φορές αναθεωρή-
σατε τους κωδικούς αριθµούς δραστηριοτήτων. Το τελευταίο
κύµα προβληµάτων αφορά τοµείς του χονδρικού εµπορίου που
δεν έχουν οικονοµική δραστηριότητα, όπως για παράδειγµα τα
οδοντιατρικά υλικά.

Δεύτερον, σχεδιάσατε εργαλεία για την τόνωση της ρευστό-
τητας µέσω των τραπεζών που δεν ανταποκρίνονται στο ύψος
των απαιτήσεων. Απευθύνεστε στους µισούς επιχειρηµατίες και
τους άλλους µισούς τους κατατάσσετε στους κακοπληρωτές,
έτσι όπως συµπεριφέρεστε. Με το 45% των επιχειρηµατικών δα-
νείων στο «κόκκινο» είναι φανερό ότι το µέτρο καταντά ατελέ-
σφορο. Καµµία κλιµάκωση, κανένα κριτήριο χορήγησης ρευστό-
τητας, αδιαφορώντας για τις κλαδικές και εµπορικές συναλλα-
γές. Κρύβεστε πίσω από τραπεζικά κριτήρια, αφήνοντας ανεξέ-
λεγκτη µία αγορά σε δραµατική κρίση και καθήλωση, να καθο-
ρίζει τον αθέµιτο ανταγωνισµό.

Τρίτον, τεκµήριο για όσα λέω είναι ο τρόπος που αντιµετωπί-
ζετε τους επιστήµονες-ελεύθερους επαγγελµατίες, ως ανειδίκευ-
τους εργάτες που θα αναχαιτίσουν το πάγωµα των εργασιών
τους µε κατάρτιση. Γέµισε ήδη το διαδίκτυο µε διαφηµίσεις για
το voucher από αυτούς που θα το εισπράξουν. Τέτοια ταχύτητα
σε αξιοποίηση πόρων δεν έχει ξαναϋπάρξει ούτε στην κρίση ούτε
στην ιστορία του ΕΣΠΑ. Αν δεν µπορείτε να σκεφτείτε άλλες
ιδέες, δείτε το παράδειγµα της Δανίας, για την οποία η επιτροπή
ενέκρινε αποζηµίωση στους αυτοαπασχολούµενους έως και το
75% της αναµενόµενης απώλειας κύκλου εργασιών.

Εµείς καταθέσαµε συγκεκριµένες προτάσεις και για όσους
έχουν εξαιρεθεί, όπως οι αγρότες ή οι µακροχρόνιοι άνεργοι, οι
εργαζόµενοι και οι επιχειρήσεις του τουρισµού ή οι υγειονοµικοί
που πρέπει να ενταχθούν στα βαρέα και ανθυγιεινά. Και βέβαια,
για πολλοστή φορά επισηµάναµε την ανάγκη για παράταση των
πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας.

Τέταρτον, σπεύσατε εξαρχής να αυξήσετε υπέρµετρα την ελα-
στικότητα της εργασίας µε την εκ περιτροπής, µε αποτέλεσµα
να αναγκαστείτε σε αναδίπλωση µετά τις µεγάλες και δικαιολο-

γηµένες αντιδράσεις. Αυτά σε ό,τι αφορά στο εθνικό επίπεδο.
Σε ό,τι αφορά στο ευρωπαϊκό, θα επανέλθω µετά. Όµως θέλω

να κάνω µια µικρή υπόµνηση, που αφορά το ύψος των πόρων.
Τα 5 δισεκατοµµύρια που επέλεξε η Κυβέρνηση να διατεθούν
επιπλέον από τις πιστώσεις του κρατικού προϋπολογισµού είναι
ένα ποσό εντελώς ανεπαρκές. Εξάλλου, ήδη αυτά δεσµεύτηκαν
για την ανακούφιση των επιχειρήσεων τώρα. Είχατε όπλα και δυ-
νατότητα να προγραµµατίσετε και να διαθέσετε επιπλέον πό-
ρους, από την άρση των δηµοσιονοµικών περιορισµών, από το
πρόγραµµα ποσοτικής επέκτασης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας, το οποίο αναµένεται να εξασφαλίσει ρευστότητα 12
δισεκατοµµυρίων ευρώ µε πολύ χαµηλά επιτόκια, από την ένταξη
των ελληνικών κρατικών οµολόγων σε όλα τα προγράµµατα αγο-
ράς τίτλων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, από την αξιο-
ποίηση όλων των χρηµατοδοτικών εργαλείων που δίνουν η
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων –µιλάτε για 2 δισεκατοµµύρια-
, το ευρωπαϊκό επενδυτικό ταµείο -µιλάτε για 1,2 δισεκατοµµύ-
ρια-, το ειδικό ταµείο για την απασχόληση -η εκτίµηση είναι 2
δισεκατοµµύρια για µας- και βέβαια το ΕΣΠΑ.

Το ερώτηµα είναι γιατί µείνατε στη συντηρητική πολιτική των
5 δισεκατοµµυρίων. Και δεν µιλάω, όπως λέει ο Τσίπρας και ο
ΣΥΡΙΖΑ, για ένα τεράστιο ποσό που δεν µπορεί να κοστολογηθεί
και λοιπά. Έχω την εντύπωση ότι και κάτω από αυτές τις συνθή-
κες θα µπορούσατε να προγραµµατίσετε και να µην είχατε τόσο
συντηρητική εκτίµηση και να προσεγγίσετε το διπλάσιο, προκει-
µένου να αντιµετωπίσετε τις ανάγκες. Και βέβαια το λέω, γιατί
όλες οι πολιτικές σας επιλογές γίνονται αποσπασµατικά και όχι
µε ένα ευρύτερο και ολοκληρωµένο πρόγραµµα.

Στη δευτερολογία µου θα πω λίγα περισσότερα που έχουν
σχέση µε τα γενικότερα και το ευρωπαϊκό επίπεδο.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευ-

χαριστώ πολύ για την ερώτηση. 
Θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας ότι δεν υπάρχει τίποτε απο-

σπασµατικό σε αυτά που κάνουµε. Υπάρχει µια πολύ µεγάλη αβε-
βαιότητα, την οποία πρέπει να καταλάβουν όλες οι πολιτικές
δυνάµεις, που µας επιβάλλει να είµαστε προσεκτικοί και να κι-
νούµεθα σε φάσεις. Ποια είναι η αβεβαιότητα; Η αβεβαιότητα
είναι η διάρκεια του φαινοµένου, η ένταση του φαινοµένου, η πι-
θανότητα να χτυπήσει πολύ σκληρά τον τουρισµό το καλοκαίρι
και να επανέλθει το φθινόπωρο και οι άγνωστες παρενέργειες
που θα έχει µια διεθνής οικονοµική κρίση που προέρχεται και
από τη ζήτηση και από την προσφορά και δεν έχουµε ξαναδεί
προηγούµενό της. 

Συνεπώς πρέπει να φυλάττουµε δυνάµεις, για να µπορέσουµε
να ανταποκριθούµε στις ανάγκες της ελληνικής οικονοµίας, όχι
µέσα στο επόµενο δεκαπενθήµερο ή τον επόµενο µήνα, αλλά
τουλάχιστον µέσα στο επόµενο οκτάµηνο, αν ελπίσουµε ότι αυτή
η κρίση θα αρχίσει να ξεπερνιέται από τις αρχές του 2021.

Το δεύτερο που πρέπει να λάβει υπ’ όψιν της η Αντιπολίτευση
είναι ότι έχουµε µπροστά µας µια αβεβαιότητα και σε σχέση µε
το ποιοι πλήττονται. Ξεκινήσαµε µε τους κωδικούς αριθµούς
δραστηριότητας, γιατί δεν είχαµε στη διάρκεια του Μαρτίου στοι-
χεία -και γι’ αυτόν τον σκοπό χρησιµοποιήσαµε τις ηλεκτρονικές
συναλλαγές- για το πού και πόσο χτυπιέται η κάθε επιχείρηση.
Μιλάµε για ένα φαινόµενο που χτυπά την οικονοµία σαν ένα
τσουνάµι, αλλά το τσουνάµι έρχεται στην ακτή και πρώτα σαρώ-
νει τις οµπρέλες και µετά αρχίζει και προχωράει. Συνεπώς πή-
γαµε διαδοχικά ακριβώς για να περιλαµβάνουµε µε βάση τις
ηλεκτρονικές συναλλαγές διαδοχικά τους κλάδους που πλήττον-
ται και στη συνέχεια θα περάσουµε στην εξατοµίκευση. Ήδη εγ-
κρίθηκε επιστρεπτέα προκαταβολή 1 δισεκατοµµύριο γι’ αυτό.
Είναι ένα απολύτως εξειδικευµένο µέτρο, το οποίο όµως αφορά
θέσεις, εξ ου και είναι από µία έως πεντακόσιες οι θέσεις εργα-
σίας που καλύπτονται από την επιστρεπτέα προκαταβολή.

Η επιστρεπτέα προκαταβολή στηρίζεται κατά κύριο λόγο στον
τζίρο των επιχειρήσεων, τον οποίο µας δίνουν για τον Μάρτιο και
µάλιστα µε φορολογικές δηλώσεις που τις φέρνουµε πιο µπρο-
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στά για να µπορούµε να ξέρουµε τι συµβαίνει. Όταν θα έχουµε
περισσότερα στοιχεία από τις δηλώσεις του Απριλίου και του
Μαΐου, θα πάµε σε πολύ πιο εξειδικευµένες λύσεις.

Καλύψαµε πολύ µεγάλη γκάµα. Μιλάµε τώρα για περίπου δύο
εκατοµµύρια ανθρώπους. Βέβαια, υπάρχουν ακόµη κενά. Θα σας
έλεγα ότι ασφαλώς υπάρχει κενό για τους µακροχρόνια ανέρ-
γους, αλλά προετοιµάζεται ένα πακέτο γι’ αυτούς, ενώ περιλαµ-
βάνονται και άλλες κατηγορίες ανέργων. Υπάρχουν και πολλές
επιχειρήσεις που ακόµη δεν καλύπτονται. Όσον αφορά ειδικά για
το πρόβληµα που λέτε για τα τραπεζικά κριτήρια, είναι σωστό.
Υπάρχουν πολλές επιχειρήσεις που δεν έχουν πρόσβαση σε τρα-
πεζικό δανεισµό και ακριβώς γι’ αυτό πήραµε το τελείως καινούρ-
γιο µέτρο της επιστρεπτέας προκαταβολής που δεν έχει τραπε-
ζικά κριτήρια και είναι αρκετά µαζικό, είναι καταρχήν 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Σε σχέση µε τους επιστήµονες, έχουµε ήδη πει ότι, εφόσον
συνεχιστεί το φαινόµενο, θα υπάρξει η συµπερίληψή τους στα
800 ευρώ από τον Μάιο. Και οι µικροί επιχειρηµατίες που δεν
έχουν εργαζοµένους καλύπτονται και αυτοί, εφόσον είναι και
αυτοί στους ΚΑΔ που πλήττονται, από τα 800 ευρώ. 

Και βέβαια όλα αυτά είναι η αρχή αυτής της αντιµετώπισης.
Αυτά τα 5 δισεκατοµµύρια που λέτε δεν είναι συντηρητικά, γιατί
αφορούν δαπάνες. Σας διαφεύγει ίσως ότι παίρνουµε µέτρα το
ίδιο µεγάλα που αφορούν αναστολές φορολογικών υποχρεώ-
σεων που έχουν αντίστοιχη επίπτωση, αν το φαινόµενο κρατήσει
παραπάνω από δύο µήνες.

Συνεπώς συνολικά παίρνουµε τα µέτρα που θεωρούµε σωστά
αυτήν τη στιγµή κρατώντας δυνάµεις. Αυτά που έρχονται από
την Ευρώπη θα µπουν στη δεύτερη φάση και κάποια από αυτά,
όπως η ποσοτική χαλάρωση που είναι πολύ µεγάλη επιτυχία,
αφορούν κατά κύριο λόγο τη ρευστότητα στο τραπεζικό σύ-
στηµα και όχι πόρους που είναι άµεσα διαθέσιµοι. Αυτά ήθελα
να πω σε πρώτη φάση. 

Τελειώνω λέγοντας ότι η εθνική συνεννόηση, την αναφέρετε
και στη γραπτή ερώτησή σας, είναι αναγκαία και πιστεύουµε ότι
επιτυγχάνεται µε τον καλύτερο τρόπο σε αυτή την Αίθουσα από
το επίπεδο και το ύφος των συζητήσεων, αλλά και από τις πραγ-
µατικές ψηφοφορίες στα µέτρα της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι φα-

νερό ότι και από την προσωπική µου διαδροµή, αλλά και γενικό-
τερα από το κλίµα της εποχής η εθνική συνεννόηση είναι όχι
απλά το ευκταίο, αλλά είναι µια πραγµατικότητα στην οποία κα-
νείς δεν µπορεί να αντιπαρατεθεί επί της ουσίας, πολύ περισσό-
τερο εµείς ή εγώ που θεωρώ ότι είναι και δοµικό στοιχείο της
παρουσίας µου σε µια ολόκληρη διαδροµή. 

Η απάντησή σας από τη µια µεριά είναι λογική, αλλά από την
άλλη έχει µια αδυναµία. Εγώ δεν µίλησα για µακροπρόθεσµα
πράγµατα. Δεν µίλησα για την αβεβαιότητα που είναι δεδοµένη
ούτε για το µέγεθος της κρίσης. Μίλησα για την αρχή. Η αρχή
έχει ένα µεγάλο πρόβληµα. Ξέρετε πολύ καλά ότι, αν ξεκινήσει
ο κύκλος και τρέχει και κλείνουν οι επιχειρήσεις και διαλύεται το
παραγωγικό σύστηµα της χώρας, η επανεκκίνηση µετά δεν θα
είναι εύκολη, όσα χρήµατα και να διαθέσετε. 

Εγώ δεν µιλάω, όπως για παράδειγµα το κόµµα της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης που ζήτησε ένα πρόγραµµα και το κοστολό-
γησε στα 24 περίπου δισεκατοµµύρια, αλλά µιλάω για µια
πραγµατική δυνατότητα να ρισκάρετε και να δώσετε µια µεγα-
λύτερη ώθηση στην αντιµετώπιση των σηµερινών προβληµάτων
για να µην υπάρξει πρόβληµα αύριο. Δεν µίλησα για υποτιθέµε-
νους πόρους ούτε για το ευρωοµόλογο ούτε για οτιδήποτε άλλο.
Μίλησα για τωρινά διαθέσιµους πόρους που εσείς θα µπορού-
σατε να προγραµµατίσετε από τώρα και γρήγορα και θα καλυ-
φθούν στην πορεία, επειδή είναι δεδοµένοι από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα και από όλα αυτά που ανέφερα προηγούµενα.

Η απάντησή σας δεν ακουµπάει τη δική µας απορία και αγω-
νία, γιατί εγώ δεν φαντασιώνοµαι οικονοµικούς πόρους που δεν

υπάρχουν, όπως η υπερκοστολόγηση του µαξιλαριού, αν θα είναι
διαθέσιµοι πόροι από το ANFA κ.λπ.. Αυτό είναι κάτι που θα φανεί
στο µέλλον.  

Επιµένουµε, όµως, ότι η χώρα από τώρα σε εθνικό επίπεδο θα
µπορούσε να έχει κατακτήσει ένα σοβαρό στη στόχευση σχέδιο,
το οποίο θα εκτελεστεί µε ταχύτητα µε βάση τους διαθέσιµους
πόρους, ώστε αφ’ ενός η ύφεση στην επανεκκίνηση της οικονο-
µίας να είναι όσο το δυνατόν λιγότερο βαθιά και η ανάκαµψη όσο
το δυνατόν πιο γρήγορη και κυρίως χωρίς αποκλεισµούς και
φτωχοποίηση κοινωνικών οµάδων και χωρίς αποδιάρθρωση του
παραγωγικού δυναµικού της χώρας.

Η χώρα µπορεί σήµερα σε ευρωπαϊκό επίπεδο να διεκδικήσει
µε πιο σθεναρό τρόπο την αύξηση των άµεσα διαθέσιµων πόρων
µε όσο πιο ουδέτερο δηµοσιονοµικά τρόπο γίνεται. 

Όλοι µας αντιλαµβανόµαστε ότι, αν επιβεβαιωθούν τα σενάρια
για δραµατική ύφεση το 2020, τότε και τα µεγέθη του χρέους θα
πλησιάσουν ανησυχητικά πολύ κοντά και στο 200%, µε αποτέλε-
σµα η κρίση να µην µπορεί να αντιµετωπισθεί επί της ουσίας.

Και θα ήθελα να κάνω, κύριε Πρόεδρε –να µου επιτρέψετε-
δυο γενικές παρατηρήσεις. Εµείς, κύριε Υπουργέ, προτείνουµε
πάντα εδώ και πάρα πολύ καιρό, από την αρχή, όχι µόνο επί της
δικής σας θητείας, αλλά και µε την προηγούµενη κυβέρνηση, σε
κάθε φάση συγκεκριµένα µέτρα, συγκεκριµένες προτάσεις,
χωρίς καµµία κοµµατική σκοπιµότητα και υστεροβουλία. Πολλές
από τις προτάσεις µας έρχονται εκ των υστέρων να υιοθετήσουν
η Κυβέρνηση και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Αυτή η παράταξη διαθέτει την αίσθηση της πατριωτικής και
κοινωνικής ευθύνης. Εξάλλου µιλάει η ιστορία και η διαδροµή
του καθένα από εδώ. Όλα αυτά που επαίρεστε σήµερα ότι απο-
τελούν εγγύηση θεσµική και πολιτική για το ξεπέρασµα της κρί-
σης της πανδηµίας κάτι µας θυµίζουν. Θέλετε το ΕΣΥ, θέλετε το
κράτος πρόνοιας, θέλετε την αντιµετώπιση των φυσικών κατα-
στροφών, θέλετε την κοινωνική αλληλεγγύη µε τους θεσµούς
της; Κάτι µας θυµίζουν για το ποιος και για το πότε.

Τελειώνοντας θα ήθελα να δώσω µια συµβουλή από την εµπει-
ρία µου, µια συµβουλή στρατηγικής, βασισµένη στην πολύχρονη
πολιτική µου διαδροµή. Το ότι ο Πρωθυπουργός έδειξε ετοιµό-
τητα στην υγειονοµική αντιµετώπιση της κρίσης και ότι συνυπέ-
γραψε τη διεκδίκηση του ευρωοµολόγου µε τις άλλες οκτώ
χώρες, προφανώς, είναι θετικό και το επικροτούµε. 

Προσέξτε όµως κάτι που µας έµαθε ο Ανδρέας Παπανδρέου
από τον τρόπο που διαπραγµατευόταν µε την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, ξεκινώντας από το µνηµόνιο του 1981-1982, τα ΜΟΠ, τα προ-
γράµµατα σύγκλισης κ.λπ.. Πρέπει να µη φεύγετε από το τρα-
πέζι, αν δεν κερδίσουµε κάτι σηµαντικό για τη χώρα, ακόµα και
αν χρειαστεί να προβάλλετε σθεναρή αντίσταση που φτάνει
µέχρι το βέτο. 

Η αντιπαράθεση βορρά - νότου βρίσκεται στην αρχή και θα
κρίνει κυριολεκτικά το ευρωπαϊκό µέλλον. Οι συµµαχίες που θα
χτίσουµε δεν πρέπει να είναι συγκυριακές και για τις φωτογρα-
φίες και τους επαίνους των εταίρων µας. Πρέπει να έχουν χειρο-
πιαστά και άµεσα αποτελέσµατα για µας, ακόµα κι αν δεν είναι
τα βέλτιστα, όπως το ευρωοµόλογο. Και µην ξεχνάτε ότι για το
ευρωοµόλογο λοιδορηθήκαµε, όταν το θέσαµε το 2010 εµείς
πρώτοι, και µπορώ να σας φέρω δεκάδες δηµοσιεύµατα που δια-
κωµωδούσαν την πρόταση.

Εκ των υστέρων, λοιπόν, προφήτες δεν είµαστε. Θέλω να πω
ότι έχουµε µπροστά έναν πολύ δύσκολο δρόµο και πρέπει να τον
διαβούµε µε πολύ µεγάλη σύνεση, αλλά παράλληλα και τόλµη.
Χρειάζεται µεγάλη τόλµη σε αυτές τις περιπτώσεις και ρήξεις,
όταν πρέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, να προσθέσω και εγώ κάτι το οποίο υπάρχει
τον τελευταίο καιρό, γιατί ξέρετε τώρα στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο έχουν µειωθεί οι ερωτήσεις. Είχαµε µία επίκαιρη ερώτηση
που αφορά όλους τους νησιώτες για το µεταφορικό ισοδύναµο.
Μου είπε ο κ. Πλακιωτάκης ότι αυτό βρίσκεται στο γραφείο σας
προς υπογραφή. Είναι σηµαντικό σε αυτήν την κρίση να µπορέ-
σουµε να βοηθήσουµε τους νησιώτες που δέχονται µεγάλο
πλήγµα και να τους υποστηρίξουµε µε ένα µέτρο το οποίο ήδη
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έχει ψηφιστεί.
Ευχαριστώ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κοιτάξτε, δεν βρίσκεται πλέον στο γραφείο µου.
Να απαντήσω ξεκινώντας από την ανάγκη της ταχύτητας και

της σύνεσης. Εδώ πέρα έχουµε –να χρησιµοποιήσω µια παρα-
βολή- έναν πόλεµο µε έναν αόρατο εχθρό και το µεγάλο πρό-
βληµα που έχουµε είναι η λεγόµενη «οµίχλη του πολέµου». Δεν
βλέπουµε πότε ο εχθρός θα πλησιάσει τόσο κοντά, για να µπο-
ρέσουµε να τον αντιµετωπίσουµε. Ο µεγάλος κίνδυνος που έχει
η χώρα είναι η πυροβολαρχία να πυροβολήσει στο κενό και να
σκάσουν οι οβίδες πάνω στην άµµο, χωρίς να χτυπήσουν κανέ-
ναν. Εάν ρίξουµε όλα τα χρήµατα σε µία στιγµή που οι επιχειρή-
σεις δεν ανοίγουν και δεν είναι έτοιµες να κοιτάξουν την επόµενη
µέρα και δεν έχουν σχεδιασµό για την επόµενη µέρα –διότι αυτή
τη στιγµή οι επιχειρήσεις δεν έχουν σχεδιασµό για την επόµενη
µέρα γιατί, όπως και εµείς, δεν ξέρουν το µέλλον-, τότε φοβάµαι
ότι τα χρήµατα θα αξιοποιηθούν όχι µε τον βέλτιστο τρόπο.

Επίσης, αν ρίξουµε όλα τα χρήµατα χωρίς να γνωρίζουµε τι
ακριβώς έχει συµβεί σε επιχειρήσεις ατοµικά, πράγµα που ση-
µαίνει ότι πρέπει να πάρουµε κάποια στοιχεία για τους τζίρους
τους και πώς συµπεριφέρονται, θα τα ρίξουµε τζάµπα. Και επειδή
τα χρήµατα είναι πεπερασµένα -γιατί έχετε δίκιο γι’ αυτό που
λέτε για το χρέος- και επειδή οι αγορές δεν ξέρουµε πώς θα είναι
–πιο δύσκολες ή πιο εύκολες- πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτι-
κοί. Το χειρότερο που µπορεί να συµβεί είναι να έχεις πυροβο-
λήσει και, όταν θα έρθει ο εχθρός, να µην έχεις πυροµαχικά.

Τώρα, σε ό,τι αφορά την Ευρώπη, εγώ να σας πω ότι είχα δι-
δάσκαλο τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη που είχε µια διαφορετική
λογική από τον Ανδρέα Παπανδρέου στις διαπραγµατεύσεις και
έφερε, κατά τη γνώµη µου, πολύ σηµαντικά θετικά αποτελέ-
σµατα στην εποχή του. Και αυτό που εδίδασκε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Μην τα συγκρίνουµε αυτά,
δεν συγκρίνονται. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ο
καθένας έχει την ιστορική του διαδροµή.

Αυτό, λοιπόν, που εδίδασκε είναι ότι πρέπει να σχηµατίζεις µε-
γάλες συµµαχίες και να συµµετέχεις στις συµµαχίες αυτές µε
αποτελεσµατικό τρόπο. Το να κάθεσαι µόνος σου στο τραπέζι
είναι ωραίο και ηρωικό. Το σηµαντικό είναι να κάθεσαι µε αρκε-
τούς άλλους, ώστε να φέρεις αποτέλεσµα.

Και αυτό έχει κάνει αυτή η Κυβέρνηση και αντί να µιλάµε για
διαπραγµατευτικές τακτικές, αυτό που µπορεί να επικαλεστεί
είναι τα αποτελέσµατα. Έφερε την Ελλάδα στην ποσοτική χαλά-
ρωση. Έφερε την Ελλάδα στην κανονικοποίηση. Έχουµε αυτήν
τη στιγµή δηµοσιονοµικό χώρο φέτος όσο χρειαζόµαστε. Έφερε
χρήµατα αυτή η Κυβέρνηση. Χθες η επιστρεπτέα προκαταβολή
ήταν ένα δισεκατοµµύριο. Φέρνουµε αποτέλεσµα και σε αυτή την
κρίση σηµασία δεν έχει η επικοινωνία, έχει το αποτέλεσµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συζη-

τηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 612/3-4-2020 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου
προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Ανα-
γκαία µέτρα για τις δοµές φιλοξενίας προσφύγων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και
Ασύλου κ. Νότης Μηταράκης.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η χώρα στην αντιµετώπιση της πανδηµίας φαί-

νεται –και µακάρι µέχρι τέλους- να πηγαίνει καλά. Υπάρχουν
όµως γκρίζες ζώνες, πολύ γκρίζες ζώνες, οι οποίες αποτελούν
εν δυνάµει υγειονοµική βόµβα, αλλά και που µπορεί να προκα-
λέσουν ανθρωπιστική κρίση για τους ανθρώπους που µπορεί να
βιώσουν αυτή τη βόµβα, αν σκάσει. Καλύτερα είναι να προβλέπει
κανείς παρά να τρέχει µετά.

Τέτοιες γκρίζες ζώνες είναι αρκετές. Δεν θα µιλήσω ούτε για
τους Ροµά ούτε για ιδρύµατα, γηροκοµεία κ.λπ.. Τα είδαµε σε

άλλες χώρες. Πρέπει να ληφθούν µέτρα άµεσα, ένα σχέδιο δρά-
σης. Η µεγάλη υγειονοµική βόµβα, το µεγάλο ζήτηµα είναι οι
προσφυγικοί - µεταναστευτικοί καταυλισµοί. Δεν µιλάω ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ µόνο. Μεταφέρω τη φωνή των γιατρών, των Γιατρών χωρίς
Σύνορα, του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας, του ΔΟΜ, της Ευ-
ρωπαίας Επιτρόπου Εσωτερικών Υποθέσεων, πέντε χιλιάδων για-
τρών που έχουν υπογράψει, δηλαδή των ειδικών, των καθ’ ύλην
αρµόδιων για αυτά τα θέµατα µέσα σε µια πανδηµία.

Τι ζητάνε; Αυτό που συζητούσαµε και εµείς. Θεωρηθήκαµε ιδε-
οληπτικοί, θεωρηθήκαµε ότι θέλουµε να κάνουµε πόλο έλξης την
Ελλάδα για πρόσφυγες-µετανάστες. Το αφήνουµε στην άκρη
τώρα. Δεν θα ξεκινήσω µια τέτοια συζήτηση. Όµως, είναι ανθρω-
πίνως αδύνατον –το λένε και το φωνάζουν όλοι αυτοί οι ειδικοί
τους οποίους σας παρέθεσα- να ελέγξει κανείς µια κατάσταση
σε καταυλισµούς µε τόσες χιλιάδες ανθρώπους στα νησιά, αλλά
και σε κλειστές δοµές. Είδαµε ότι η Ριτσώνα και η Μαλακάσα
ήταν το πρώτο προειδοποιητικό κουδούνι. Έχουµε το Κλειδί στις
Σέρρες, την κλειστή δοµή την οποία προχθές στα µουλωχτά –
µακάρι, εµείς το χαιρετίζουµε- την κάνατε ανοιχτή υπό πίεση.

Αλλά ακόµα και ως ανοιχτή αυτού του τύπου δεν µπορεί στη
θέση που είναι, στην περιοχή που είναι, µε τους ανθρώπους που
έχει µέσα να καλύψει τις ανάγκες αυτών των ανθρώπων. Το νο-
σοκοµείο των Σερρών δεν µπορεί να σηκώσει κόσµο, αν τυχόν
γίνει κάτι. Το ίδιο και το Κέντρο Υγείας Σιδηροκάστρου. 

Εγώ προσωπικά αλλά και πολλοί από εµάς γνωρίζαµε τον κ.
Τσιόδρα από πριν. Δεν χρειαζόταν η πανδηµία. Γνωρίζαµε τις θέ-
σεις του για τους πρόσφυγες και τους µετανάστες. Κατηγορή-
θηκε, προς τιµήν του, από τη Χρυσή Αυγή. Είχε πει, όπως λέει
τώρα ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας και ο ευρωπαϊκός το-
µέας του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας, ότι είναι κανονικοί άν-
θρωποι, ότι πρέπει να είναι  στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, όπως
το έκανε η Πορτογαλία. Χρειάζεται πρώτα αποσυµφόρηση ή, αν
αυτό δεν είναι δυνατόν σε αυτές τις συνθήκες, τουλάχιστον οι
ευάλωτες οµάδες µέσα στους προσφυγικούς καταυλισµούς να
µεταφερθούν σύντοµα σε ξενοδοχεία, κάτι για το οποίο δεσµευ-
θήκατε, κύριε Υπουργέ, στην Επιτροπή Πολιτική Ελευθεριών του
Ευρωκοινοβουλίου, αν δεν κάνω λάθος, αφού αποφύγατε να µι-
λήσετε για κλειστές δοµές και όλα αυτά. Βέβαια, ρίξατε την ευ-
θύνη στους δήµους. 

Δεύτερον, τι γίνεται µε τα παιδιά και τους ανήλικους που θα
έφευγαν για τη Γερµανία; 

Τρίτον, ποιο είναι το στρατηγικό σχέδιο αντιµετώπισης αυτών
των ανθρώπων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Ευχαριστώ πολύ, κυρία συνάδελφε.

Πράγµατι υπάρχει ένα σηµαντικό θέµα συµφόρησης στα
νησιά. Θα µιλήσω γι’ αυτά στη δευτερολογία µου για να απαντή-
σω επί της ουσίας των σηµαντικών ερωτήσεων που έχετε θέσει. 

Αυτήν τη στιγµή στη χώρα µας διαµένουν περίπου εκατό χι-
λιάδες αιτούντες άσυλο, οι εβδοµήντα χιλιάδες εκ των οποίων
διαµένουν σε δοµές φιλοξενίας. Από αυτούς τους εβδοµήντα χι-
λιάδες µέχρι στιγµής σε δυο δοµές από τις τριάντα οκτώ, έχουµε
είκοσι οκτώ κρούσµατα κορωνοϊού και µέχρι στιγµής ευτυχώς
κανένα θύµα. Από την πρώτη στιγµή λάβαµε ουσιαστικά µέτρα
για να προστατεύσουµε και τους διαµένοντες στις δοµές και
τους εργαζόµενους σε αυτές και την τοπική κοινωνία.

Το πρώτο µέτρο που πήραµε είναι ο διαχωρισµός των αφίξεων
από την 1η Μαρτίου για τις όποιες λίγες νέες αφίξεις υπάρχουν
στη χώρα µας. Μετά την απόφαση του ΚΥΣΕΑ να θέσει σε από-
λυτη επιφυλακή τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφα-
λείας, είναι ιδιαίτερα περιορισµένες οι ροές. Αυτήν τη στιγµή στα
νησιά έχουµε σχεδόν µηδενικές ροές τις τελευταίες δεκαπέντε -
είκοσι µέρες. Το πρώτο µέτρο, λοιπόν, ήταν ο διαχωρισµός των
νέων αφίξεων, ώστε να µην πάνε στη Μόρια, στη ΒΙΑΛ, στο Βαθύ,
στην Κω και τη Λέρο νέες αφίξεις. Αυτές οι νέες αφίξεις µετα-
φέρθηκαν σε δυο κλειστά κέντρα τα οποία δηµιουργήθηκαν στις
Σέρρες και τη Μαλακάσα. Τα κέντρα αυτά παραµένουν σήµερα
κλειστά για λόγους δηµόσιας υγείας.

Το δεύτερο σηµαντικό µέτρο που πήραµε ήταν ο περιορισµός
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της κίνησης από και προς τις δοµές. Εφαρµόζουµε για τις δοµές
αυστηρότερα µέτρα περιορισµού της κυκλοφορίας απ’ ό,τι για
τον γενικό πληθυσµό. Η Ελληνική Αστυνοµία, που έχει την ευ-
θύνη επιβολής των µέτρων, φροντίζει ώστε να µην υπάρχουν πα-
ραβιάσεις της νοµοθεσίας. Για τα νησιά ειδικά αποφασίσαµε να
µην καταβληθεί το επίδοµα Απριλίου που δίνει η Ύπατη Αρµο-
στεία στους αιτούντες άσυλο µέχρι να τοποθετηθούν ΑΤΜ µέσα
στις δοµές, ώστε να µην βγουν κατά δεκάδες ή εκατοντάδες οι
διαµένοντες για να πάρουν αυτό το επίδοµα. Με πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου προβλέψουµε µέσα στις δοµές να υπάρχει
χώρος όπου θα έρχονται βασικά προϊόντα. 

Το τρίτο πράγµα που κάναµε είναι ότι δηµιουργήσαµε υγειονο-
µικές δοµές σε όλα αυτά τα ΚΙΤ. Σε συνεργασία και µε τον Αντι-
περιφερειάρχη δηµόσιας υγείας Βορείου Αιγαίου, τον κ. Παντελή
Βρουλή, θέσαµε και στη Μόρια και στη Χίο και στο Βαθύ ειδικές
δοµές όπου γίνεται έλεγχος αυτών που µπαίνουν και βγαίνουν.
Υπάρχει και πρόβλεψη για καραντίνα, αν υπάρξουν κρούσµατα.
Αντίστοιχοι χώροι καραντίνας υπάρχουν στη Ριτσώνα, όπου
έχουµε δεκατρία κρούσµατα, και στη Μαλακάσα, όπου έχουµε
πέντε. Μέχρι στιγµής δεν έχει διαδοθεί ο ιός στους διαµένοντες
γενικότερα σ’ αυτές τις δοµές, ούτε σε κανένα µέλος του προ-
σωπικού. Άρα είναι περιορισµένος ο κίνδυνος µεταφοράς προς
τα έξω.

Το τέταρτο που κάναµε είναι ότι φροντίσαµε να ενηµερώ-
σουµε, στις γλώσσες που κατανοούν οι διαµένοντες σε αυτές τις
δοµές, για τα µέτρα προφύλαξης που πρέπει να λάβουν. Συνερ-
γαζόµαστε µε τις τοπικές κοινωνίες. Δηµιουργήσαµε χώρο κα-
ραντίνας και στη Μυτιλήνη, και στη Χίο και είµαστε έτοιµοι και
στη Σάµο, ώστε αν υπάρξουν νέες αφίξεις, να µην µπουν στον
γενικό πληθυσµό.

Επειδή αναφέρατε τους δήµους, πρέπει να εξάρω τους τοπι-
κούς άρχοντες που αντιλαµβάνονται τη σοβαρότητα της κρίσης
για την προστασία των κατοίκων των δικών τους νησιών αλλά και
τους αιτούντες άσυλο και τους διαµένοντες στα ΚΙΤ. Υπάρχουν
και κάποιες θλιβερές εξαιρέσεις οι οποίοι προτείνουν να νοικια-
στούν κρουαζιερόπλοια, να δίνουµε 50.000, 100.000, 150.000
ευρώ την ηµέρα ανά νησί, ώστε αν προκύψουν κάποιες αφίξεις,
να αποµονωθούν. Χρειάζεται όλοι να δείξουµε µια σοβαρότητα.
Και στην κρίση θα φανεί η τοπική αυτοδιοίκηση να µπορέσει να
επιτελέσει τον στρατηγικό της ρόλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, χαί-
ροµαι κατ’ αρχάς που τουλάχιστον δεν µου είπατε ότι οι άνθρω-
ποι αυτοί είναι µεταδοτικοί. Τα είχαµε ακούσει αυτά τον Φεβ-
ρουάριο και από τον Πρωθυπουργό. Προχθές τα ακούσαµε και
από τον κ. Συρίγο. Ακούσαµε δηλαδή µπορεί να τους στέλνει η
Τουρκία, να είναι µεταδοτικοί κ.λπ.. Ευτυχώς δεν υπάρχει τέτοιο
θέµα τουλάχιστον από εσάς. 

Δεν απαντήσατε όµως σε ερωτήσεις µου. Το να περιπολεί η
αστυνοµία απ’ έξω αν θα βγουν οι άνθρωποι, αυτό δεν είναι
στρατηγικό σχέδιο αντιµετώπισης µιας επιδηµίας, µέσα στους
καταυλισµούς αλλά και έξω από αυτούς. Όταν έχουµε τόσες χι-
λιάδες στοιβαγµένους ανθρώπους σε τέτοιες δοµές, πείτε µου,
αν συµβεί κάτι, πώς θα µπουν σε καραντίνα αυτοί οι άνθρωποι.
Το στρατηγικό σχέδιο το προβλέπει πάντα. 

Έκανα δύο συγκεκριµένες ερωτήσεις, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτά
για τα οποία εσείς δεσµευθήκατε. Είπατε στην Επίτροπο Εσωτε-
ρικών Υποθέσεων -και το χαιρέτησε µάλιστα- ότι ευάλωτες οµά-
δες, ευπαθείς οµάδες, θα φύγουν για να µείνουν σε ξενοδοχεία. 

Έκανα µία ερώτηση για τους ανήλικους και τα παιδιά.
Κάνω µια τρίτη ερώτηση συγκεκριµένα για το Κλειδί και για τα

µέτρα που σκεφτόσαστε να πάρετε συγκεκριµένα. Φορείς της
πόλης λένε ότι είναι ακατάλληλη η κλειστή δοµή -ανοιχτή τώρα-
λόγω της περιοχής. Είναι βαλτώδης περιοχή. Δεν ενδείκνυται για
τέτοια δοµή. Έτσι κι αλλιώς δεν ενδεικνυόταν για κλειστή. 

Ενίσχυση των κέντρων υγείας σ’ αυτές τις περιοχές. Έχει γίνει
ενίσχυση; Ο ΕΟΔΥ να µπορέσει να πάρει δείγµατα όσο το δυνα-
τόν σε περισσότερο πληθυσµό. Αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν είναι
απλώς θέµα ανθρωπιστικό. Είναι ανθρωπιστικό γιατί είναι ρεαλι-
στικό. Όταν υπάρχουν τέτοιες υγειονοµικές βόµβες, δεν σωζό-

µαστε µε περιφρούρηση µόνο απ’ έξω, ειδικά όταν δεν υπάρχει
κανένας στοιχειώδης κανόνας υγιεινής και αυτή η περίφηµη απο-
στασιοποίηση που λέµε για όλους τους άλλους. Το είδαµε άλλω-
στε. Το απέδειξε η ιστορία. 

Να χαιρετίσω επιπροσθέτως το γεγονός ότι έγινε άρση της
αναστολής διαδικασίας ασύλου. Δεν ειπώθηκε πουθενά. Εµείς
το χαιρετίζουµε κι ας είναι άλλη µια κωλοτούµπα δική σας. Δεν
πειράζει. Κλείνω λέγοντας ότι έτσι κι αλλιώς το προσφυγικό-µε-
ταναστευτικό αντιµετωπίστηκε µε τεράστια ιδεοληψία ευθύς
εξαρχής. Για το ότι δεν έρχονται στα νησιά, αφήστε το. Είναι µια
άλλη συζήτηση. Διαβάζετε τα διεθνή δηµοσιεύµατα. Δεν είναι
αυτό το θέµα της ερώτησής µου. Εγώ όµως θέλω να πω ότι το
αντιµετωπίσατε µε τεράστια ιδεοληψία. Εγώ αναµένω, µε όλη την
εκτίµηση που έχω στον κ. Τσιόδρα για τις θέσεις του για το προ-
σφυγικό - µεταναστευτικό, ο ίδιος να εκθέσει µια στρατηγική ως
γιατρός πια και υπεύθυνος για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Κυρία συνάδελφε, απέφυγα να αναφερθώ σε αυτό που
εσείς επιµείνατε στη δευτερολογία σας. Με ανησυχεί ότι δεν αν-
τιλαµβάνεστε ότι η χώρα µας δέχτηκε και δέχεται µια ασύµµετρη
απειλή από τη γείτονα. Αυτή η ασύµµετρη απειλή µπορεί να πά-
ρει κάθε µορφή. Γι’ αυτό είµαστε ακόµη ιδιαίτερα προσεκτικοί,
επιφυλακτικοί και στο µέγιστο βαθµό εγρήγορσης για την προ-
στασία των εθνικών συµφερόντων. Αυτή είναι η αποστολή της
Κυβέρνησης.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κι
εµείς είµαστε υπέρ των εθνικών συµφερόντων! Σας παρακαλώ!

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Προχωρήσαµε σε µέτρα προστασίας της δηµόσιας υγείας
και γι’ αυτό εκδώσαµε -κάτι που εσείς από το 2016 µε νόµο είχατε
δεσµευτεί και δεν το κάνατε ποτέ-, την κάρτα υγείας για τους αι-
τούντες άσυλο, ώστε να έχουν πρόσβαση στη δηµόσια υγεία.
Ήταν νόµος του 2016 που ποτέ δεν εφαρµόσατε.

Αν συµβεί κάτι, υπάρχει σχέδιο εκτάκτου ανάγκης και για τις
δοµές και για χώρους καραντίνας και για µεγαλύτερους χώρους,
αν χρειαστεί. Υπάρχει πρόβλεψη και για την τοπική κοινωνία.
Διότι περιέργως στην ερώτησή σας αναφερθήκατε µόνο στους
αιτούντες άσυλο και δεν δείξατε κανένα ενδιαφέρον για τις το-
πικές κοινωνίες,  τη δηµόσια υγεία των οποίων πρέπει, επίσης,
να προστατεύσουµε. 

Εµείς είπαµε από την πρώτη στιγµή ότι υπάρχει θέµα σε αυτές
τις δοµές και γι’ αυτό η Κυβέρνηση…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Υπάρχει στα Πρα-
κτικά αυτό που είπα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ! Κύριε Υπουργέ, µισό λεπτό. Κυρία συνάδελφε, σας παρα-
καλώ πάρα πολύ! Δεν είναι αυτή η διαδικασία! Σας παρακαλώ
πάρα πολύ!

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Από την πρώτη στιγµή η Κυβέρνηση είπε ότι πρέπει να κλεί-
σει η Μόρια και η ΒΙΑΛ, αλλά δεν σας είδα να στηρίζετε τις νέες
δοµές. Αντίθετα, είδα τους δικούς σας Βουλευτές στη Μυτιλήνη
και τη Χίο να είναι στην πρώτη γραµµή των αντιδράσεων για τις
νέες δοµές, για να κλείσει η Μόρια, η απαράδεκτη Μόρια, για να
κλείσει η ΒΙΑΛ, η απαράδεκτη ΒΙΑΛ.

Άρα, από τη µία, γκρινιάζετε για τη Μόρια και τη ΒΙΑΛ, αλλά
όταν πήγαµε εµείς να φέρουµε λύσεις, εσείς δεν ήσασταν µέρος
αυτής της λύσης.

Για τα ξενοδοχεία, συµφωνούµε µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.
Ήταν δική µας η πρόταση για τα ξενοδοχεία. Δουλεύουµε µε την
Ύπατη Αρµοστεία να υπάρξουν ξενοδοχεία για ευάλωτους.
Όπως δικό µας είναι και το σχέδιο να υπάρχουν χώροι καραντί-
νας και υπάρχουν πλέον χώροι καραντίνας. 

Το Κλειδί παραµένει κλειστό. Είναι µια περιοχή που επιλέχθηκε
από τον τοπικό δήµο και έγιναν όλες οι απαραίτητες ενέργειες
για να πληροί τις συνθήκες υγιεινής και διαβίωσης.

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου στην οποία αναφερθήκατε
και την οποία δεν ψηφίσατε -δεν ψηφίσατε εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, τα
έκτακτα µέτρα που πήραµε την 1η Μαρτίου ως Ελλάδα ώστε να
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προστατευτούµε- κρίθηκε επιτυχηµένη στην πράξη. Γιατί, ενώ η
Τουρκία ήθελε να µπουν και είπε ότι µπήκαν εκατόν πενήντα-δια-
κόσιες χιλιάδες άνθρωποι στη χώρα µας, τελικά µπήκαν µερικές
εκατοντάδες.

Μιας που έχετε αυτό το ενδιαφέρον για τα νησιά, θέλω να σας
θυµίσω κατ’ αρχάς ότι πριν τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ του 2015,
δεν υπήρχε µεταναστευτικό πρόβληµα στα νησιά, δεν υπήρχαν
σηµαντικές ροές στα νησιά. Δεν είχαµε πρόβληµα στο Βόρειο
και Νότιο Αιγαίο πριν την πολιτική του µεταναστευτικού της Κυ-
βέρνησης της «πρώτης φοράς Αριστερά». 

Γιατί, όµως, είχαµε αυτή τη συµφόρηση στα νησιά; Γιατί δεν
το συζητάτε; Να σας πω γιατί είχαµε συµφόρηση στα νησιά.
Έχουµε συµφόρηση για τους εξής λόγους.

Πρώτον, είχαµε αυξηµένες ροές κατά 86% από τον Ιούλιο
µέχρι τα τέλη Φεβρουαρίου, µέχρι την πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου που πλέον είναι σχεδόν µηδενικές. 

Είχαµε, επίσης, και τη συµφωνία µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης
και Τουρκίας που έγινε επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ µε τη δική σας ψήφο
στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο, η οποία οδήγησε στη δηµιουργία
«αποθηκών» ψυχών στα νησιά µας. Γιατί, µε τη δική σας συµφω-
νία απαγορεύσατε να φεύγουν από τα νησιά όσοι δεν έχουν από-
φαση ασύλου, γιατί µετά δεν θα µπορούσαν να γίνουν οι επι-
στροφές. 

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό ότι µέχρι το 2019 θέλαµε εκατόν
ογδόντα πέντε µέρες µε τους δικούς σας νόµους για να βγει η
πρώτη απόφαση ασύλου. Αυτό δεν είναι παραβίαση των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων; Με τον δικό µας νόµο πλέον θέλουµε είκοσι
επτά ηµέρες. Δεν ψηφίσατε τον νόµο για την αλλαγή του ασύ-
λου. 

Αλλά µιας που λέµε τι δεν ψηφίσατε, δεν ψηφίσατε και τον
νόµο για την αποσυµφόρηση. Φέραµε µια τροπολογία στη Βουλή
πριν από τρεις εβδοµάδες για να φύγουν έντεκα χιλιάδες άτοµα
από την ενδοχώρα τα οποία κακώς καταλαµβάνουν θέσεις διότι
πλέον δεν τις δικαιούνται, ώστε να έρθουν έντεκα χιλιάδες από
τα νησιά. Ούτε αυτό το ψηφίσατε. 

Θα πείτε, όµως -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ότι επί
των ηµερών σας είχαµε λιγότερα άτοµα στα νησιά. Ναι, αυτό
είναι αλήθεια. Να σας πω, όµως, γιατί; Όχι γιατί σας ενδιέφεραν
τα νησιά. Σας ενδιέφερε να µην γίνουν επιστροφές στην Τουρκία.
Σας ενδιέφερε να έρθουν κι άλλοι. 

Με αποτέλεσµα, λοιπόν, όταν ετοιµαζόταν η δεύτερη από-
φαση, µετά από δεκαοκτώ µήνες µε τη δική σας νοµοθεσία, για
ανθρωπιστικούς λόγους να τους φέρετε στην ενδοχώρα. Και
όταν έβγαινε η δευτεροβάθµια απόφαση που κατά 93% επικυ-
ρώνει την πρωτοβάθµια αρνητική, αυτός ήταν πλέον εκτός της
συµφωνίας Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας.

Ναι, λοιπόν, επί των ηµερών σας είχαµε λιγότερους στα νησιά,
γιατί τους πηγαίνατε στην ενδοχώρα. Δεν τους κάνατε γιατί σας
ενδιαφέρουν τα νησιά, αλλά γιατί σας ενδιέφερε τότε να µην γυ-
ρίσουν. 

Και επί των ηµερών µας το πρώτο δίµηνο του 2020 τριπλασιά-
σαµε τις επιστροφές στην Τουρκία. Και σε αυτούς που µπήκαν
τον Μάρτιο θα γίνει ατοµική εξέταση ασύλου κι αυτοί που δεν δι-
καιούνται διεθνούς προστασίας θα απελαθούν, γιατί αυτή είναι
η πολιτική της χώρας µας. Όποιος δεν δικαιούται διεθνούς προ-
στασίας επιστρέφεται από τη χώρα που έρχεται.

Ευχαριστώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,

συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, όχι,

κυρία Αναγνωστοπούλου, δεν γίνεται. Σας παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σας

παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν το επι-

τρέπω. Όλοι οι συνάδελφοι θα ζητήσουν τριτολογία.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µία

κουβέντα µόνο! Μία πρόταση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μία πρό-

ταση, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μετέφερα στην ελ-

ληνική Βουλή για κοινοβουλευτικό έλεγχο την αγωνία χιλιάδων

γιατρών…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Ανα-

γνωστοπούλου, το ακούσαµε!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Και ο κ. Μηταράκης

µου απαντάει µε τον τρόπο που έχει µάθει και έχει κάνει µπάχαλο
το µεταναστευτικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Ανα-
γνωστοπούλου, δεν γίνεται έτσι! Σας παρακαλώ! 

Η διαδικασία είναι συγκεκριµένη. Όλοι οι συνάδελφοι έχουν
πρωτολογία και δευτερολογία. Το ίδιο και ο Υπουργός. Αυτή είναι
η διαδικασία όλα τα χρόνια. Άρα θα πρέπει να γίνει σεβαστή απ’
όλους, γιατί µετά όλοι θα ζητούν τριτολογία.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 616/6-4-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ποιο είναι το σχέδιο και
τα µέτρα της Κυβέρνησης στο επείγον ζήτηµα της διατροφικής
επάρκειας (ασφάλειας) του πληθυσµού της χώρας, αφού απαι-
τείται ρευστότητα ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ για την προστα-
σία της σηµερινής παραγωγής, της απρόσκοπτης συνέχισης της
παραγωγικής διαδικασίας, των αγροτών και του πρωτογενούς
τοµέα». Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Μαυρουδής Βορίδης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σηµειώνω την παρατήρησή σας ότι έχει περιοριστεί πάρα πολύ

ο κοινοβουλευτικός έλεγχος. Δεν δίνεται η δυνατότητα να συµ-
βάλλουµε στον τρόπο αντιµετώπισης του προβλήµατος και θα
έλεγα ότι η Διάσκεψη των Προέδρων πρέπει να το επανεξετάσει
αυτό ώστε µετά τη διακοπή του Πάσχα να έχει τουλάχιστον τρεις
ερωτήσεις η κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το Κίνηµα Αλλαγής για την αντιµετώπιση αυτής της κρίσης,
κρατά µια υπεύθυνη και ταυτόχρονα, δηµιουργική στάση. 

Στηρίζουµε όλες τις αποφάσεις που εδράζονται στις εισηγή-
σεις των επιστηµόνων και των ειδικών, προκειµένου να περιορί-
σουµε δραστικά την εξάπλωση της πανδηµίας και ταυτόχρονα,
προτείνουµε λύσεις, ούτως ώστε οι επιπτώσεις απ’ αυτή την
κρίση να είναι όσο το δυνατόν µικρότερες. Η κοινωνία πρέπει να
κρατηθεί όρθια και για να γίνει αυτό, πρέπει η οικονοµία να κρα-
τηθεί ζωντανή.

Σε αυτό το πλαίσιο, είχαµε την ερώτηση του συναδέλφου
Κώστα Σκανδαλίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών για το συνο-
λικό σχέδιο της οικονοµίας, σχετικά µε αυτό που µπορεί να κάνει
η Κυβέρνηση και δεν το έχει κάνει µέχρι τώρα προκειµένου να
κρατηθεί η οικονοµική δραστηριότητα και βέβαια, να επανεκκι-
νήσει στα νέα δεδοµένα µετά την κρίση.

Στο ίδιο πλαίσιο είναι και η δική µου ερώτηση που αφορά τον
αγροτικό τοµέα και την αγροδιατροφική κρίση που άρχισε ήδη
να δείχνει τα πρώτα σηµάδια. Και πρέπει να σας πω, κύριε Υ-
πουργέ, ότι για πολλά ζητήµατα ζητήσαµε λύσεις από το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης, αλλά αυτό µας παρέπεµψε στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών και το Υπουργείο Οικονοµικών έδειξε εσάς και
ονοµαστικά.

Ο κ. Σκυλακάκης, παραδείγµατος χάριν, για την ερώτησή µας
και το αίτηµά µας -όχι δικό µας, αλλά των παραγωγών- για ορι-
σµένους ΚΑΔ των οποίων η δραστηριότητα έχει µηδενιστεί να
ενταχθούν στο πλαίσιο στήριξης είπε: «Μα, αυτό δεν είναι δική
µας αρµοδιότητα. Είναι του κ. Βορίδη». Δεν το γνωρίζω και θα
ήθελα και σε αυτό να κάνετε µια τοποθέτηση.

Την προηγούµενη, λοιπόν, εβδοµάδα τόσο ο ΟΗΕ όσο και ο
FAO επεσήµαναν το πρόβληµα που υπάρχει στην παραγωγή και
διακίνηση τροφίµων και έκρουσαν τον κώδωνα του κινδύνου για
την αγροδιατροφική κρίση, η οποία θα πλήξει κυρίως τους πε-
ρισσότερο αδύναµους, αλλά και όλο τον πληθυσµό και κυρίως,
τη χώρα µας. 

Ο πρωτογενής τοµέας της Ελλάδας και η ικανότητά του πα-
ραγωγής τροφίµων ήδη άρχισε να πλήττεται. Γνωρίζετε ότι ο
προσανατολισµός του παραγωγικού µας τοµέα είναι οι εξαγω-
γές, ο τουρισµός και η εσωτερική αγορά.

Οι εξαγωγές, ενώ δεν έχουν απαγορευτεί, διεξάγονται µετ’ εµ-
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ποδίων και σε πολλά προϊόντα δεν φτάνουν το 30% αυτών που
ήταν πριν την κρίση, λόγω κυρίως προβληµάτων διακίνησης τα
οποία δεν αφορούν τη χώρα µας, αλλά τη διεθνή αγορά.

Ο τουρισµός όχι µόνο είναι µηδενικός, ως προς τη δυνατότητα
διάθεσης προϊόντων, αλλά και η παραγωγή που προετοιµάστηκε
και για την οποία οι άνθρωποι επένδυσαν στην καλλιέργεια, προ-
κειµένου να διατεθεί στον τουρισµό -ήδη έπρεπε να διατίθεται-,
µένει στα αδιάθετα µε σοβαρό αρνητικό ισοζύγιο για τους αγρό-
τες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η εσωτερική αγορά έχει ήδη τις στρεβλώσεις της. Η τιµή πα-
ραγώγου είναι καθηλωµένη -εδώ λειτουργεί ο κανόνας και ο
νόµος της µεγάλης προσφοράς και της µικρότερης ζήτησης-
αλλά οι τιµές καταναλωτή αυξάνονται, λόγω των µέτρων που
στρέβλωσαν την αγορά και τη διάθεση των προϊόντων. 

Είναι συγκεκριµένο το παράδειγµα. Απαγορεύεται στους πα-
ραγωγούς να διαθέτουν τα προϊόντα τους στις λαϊκές αγορές
απευθείας, ενώ επιτρέπεται να διατίθενται τα προϊόντα από
άλλες περιφέρειες στην αγορά µέσω εµπόρων. Αυτό είναι µια
στρέβλωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πιστεύω ότι πρέπει να δείτε άµεσα ένα ολοκληρωµένο σχέδιο

για τον πρωτογενή τοµέα, τον αγροτικό τοµέα και την αγροτική
παραγωγή, το οποίο θα εδράζεται στη διασφάλιση ρευστότητας
για τους παραγωγούς, τις συνεταιριστικές οργανώσεις, αλλά και
τις επιχειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα που λειτουργούν στη µετα-
ποίηση και την εµπορία αγροτικών προϊόντων. 

Πρέπει να δείτε σοβαρά το θέµα της καταβολής τουλάχιστον
του 50% της επιδότησης µέσω ταµειακής διευκόλυνσης, τώρα
τον Μάιο, στους παραγωγούς και να δείτε και την αξιοποίηση µέ-
τρων παρέµβασης αποθεµατοποίησης σε σχέση βέβαια µε την
ανάγκη διανοµής τροφίµων στους απόρους µε αξιοποίηση υπαρ-
χόντων πόρων.

Τέλος, σας λέω ότι εκκρεµούν πάρα πολλά θέµατα που έχουν
να κάνουν µε την καταβολή αποζηµιώσεων και ενισχύσεων που
τούτη την περίοδο έπρεπε να καταβάλλονται συνδεδεµένες και
άλλων θεµάτων που πρέπει πραγµατικά να τα αντιµετωπίσετε τά-
χιστα υπό την πίεση της αντιµετώπισης της κρίσης και της ανάγ-
κης να διατηρήσει την παραγωγική βάση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Διότι έχει µια µεγάλη διαφορά η αγροτική παραγωγική βάση

από την υπόλοιπη οικονοµία. Δεν ανοίγει και δεν κλείνει µε τον
διακόπτη η αγροτική παραγωγή. Δεν ξεκινά µε το άνοιγµα του
διακόπτη. Χρειάζεται τον χρόνο της. Υπάρχει ο παραγωγικός κύ-
κλος και ο καλλιεργητικός κύκλος που θέλουν χρόνο, χρήµα και
τις κατευθύνσεις από την πλευρά της πολιτείας ότι θα υπάρχει
αύριο αγορά για να διατεθούν τα προϊόντα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς σχετικά µε το αν υπάρχει συγ-

κεκριµένο σχέδιο, η απάντηση είναι η εξής: Έχουµε ένα πολύ
σαφές και συγκεκριµένο σχέδιο για το πώς θα αντιµετωπίσουµε
τις επιπτώσεις της πανδηµίας στον πρωτογενή τοµέα. Και τι λέει
αυτό το σχέδιο; 

Ο πρώτος και βασικός στόχος είναι η διατήρηση της επισιτι-
στικής επάρκειας και της διατροφικής ασφάλειας. Αναφερθή-
κατε σε αυτά τα οποία λέει ο FAO. Ο FAO επισηµαίνει κινδύνους
και κακές πρακτικές που µπορούν να δηµιουργήσουν κρίση, επι-
σηµαίνοντας προσθέτως ποιες είναι οι πιο ευάλωτες περιοχές.

Αυτό το οποίο στην πραγµατικότητα λέει είναι πρώτον, ότι πρέ-
πει να διατηρηθούν ανοικτές οι µεταφορές, διότι οποιαδήποτε
διαταραχή στο επίπεδο των µεταφορών θα δηµιουργήσει πολύ
µεγάλο πρόβληµα. Αυτό που στην πραγµατικότητα έχει γίνει

είναι ότι σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση έχουµε θεσπίσει «πράσι-
νες λωρίδες», προκειµένου να µην υπάρχει η παραµικρή, ει δυ-
νατόν, καθυστέρηση από οποιαδήποτε µέτρα ελέγχου από χώρα
σε χώρα. Κι έχουµε βάλει την κατηγορία της µεταφοράς των τρο-
φίµων στην ίδια κατηγορία µε τη µεταφορά των φαρµάκων.

Το δεύτερο επίσης πολύ σηµαντικό είναι ότι πρέπει να αντιµε-
τωπιστεί η ενδεχόµενη έλλειψη εργατικού δυναµικού, γιατί υπάρ-
χουν περιορισµοί στα σύνορα στη µετακίνηση αυτού του
εργατικού δυναµικού. Αυτό µπορεί να αποστερήσει από εργάτες
γης και να δηµιουργήσει παραγωγικό πρόβληµα.

Αυτοί οι δύο περιορισµοί, δηλαδή οι περιορισµοί στη µετα-
φορά των τροφίµων και οι περιορισµοί στη µετακίνηση του προ-
σωπικού, µπορούν να δηµιουργήσουν πρόβληµα. Και τα κρατάµε
ανοικτά και τα δύο.

Στο ζήτηµα των εργατών γης θα υπάρξουν περαιτέρω παρεµ-
βάσεις, γιατί ειδικά στη χώρα µας εµφανίζεται ένα σαφώς αυξη-
µένο πρόβληµα. Ενδεχοµένως, αν έχω χρόνο, θα µιλήσω αργό-
τερα γι’ αυτό.

Το δεύτερο που έχουµε πει είναι ότι ο πρωτογενής τοµέας δεν
ενδείκνυται για οριζόντιες πολιτικές, διότι δεν είναι ίδιες για κάθε
παραγωγή οι ασυµµετρίες. Δεν πλήττονται όλες οι παραγωγές
µε τον ίδιο τρόπο και ορισµένες παραγωγές δεν πλήττονται κα-
θόλου. 

Για παράδειγµα, το σκληρό σιτάρι εξαιτίας της αυξηµένης ζή-
τησης ζυµαρικών, έχει πάρα πολύ υψηλές τιµές. Το ρύζι επειδή
υπάρχει αυξηµένη ζήτηση, έχει πάρα πολύ υψηλές τιµές. Ορι-
σµένες παραγωγές οπωρολαχανικών, τα πορτοκάλια για παρά-
δειγµα, έχουν πάρα πολύ υψηλές τιµές και αυξηµένη ζήτηση.

Άρα δεν πλήττονται όλοι το ίδιο, ενώ αντίθετα –και σωστά επι-
σηµαίνετε- υπάρχουν σοβαρές ασυµµετρίες και σοβαρές διατα-
ραχές σε άλλους τοµείς του πρωτογενούς τοµέα. Η αλιεία έχει
πληγεί βάναυσα. Η ανθοπαραγωγή ουσιαστικά έχει κλείσει.

Τι κάνουµε λοιπόν; Έχουµε χαράξει µια στρατηγική στοχευµέ-
νης παρέµβασης και στήριξης αυτών των παραγωγών. Υπέ-
γραψα εχθές –αυτό ενδεχοµένως σας ενδιαφέρει λίγο περισ-
σότερο- τα de minimis, τα οποία δεν συνδέονται βέβαια µε τον
κορωνοϊό, αλλά έχουν να κάνουν µε τα θερµοκήπια στην Κρήτη. 

Θα υπογράψω τώρα, επίσης, περαιτέρω στηρίξεις, πάλι de mi-
nimis, που έχουν να κάνουν µε τις παραγωγές στον Έβρο. Και
ήδη έχει αποσταλεί αίτηµα για στήριξη µε το ποσό των 10 εκα-
τοµµυρίων ευρώ περίπου για την ανθοπαραγωγή, ενώ περιµέ-
νουµε να κυρωθεί ο καινούργιος κανονισµός αλιείας για να
δούµε τι δυνατότητες µας δίνει ο καινούργιος κανονισµός, προ-
κειµένου να αξιοποιήσουµε και κοινοτικούς πόρους για να στη-
ρίξουµε την αλιεία. 

Η άσκηση για την αλιεία ήδη γίνεται. Το αµέσως επόµενο διά-
στηµα θα υποβάλλουµε αιτήµατα προς το Υπουργείο Οικονοµι-
κών, προκειµένου να µας µεταβιβαστούν χρήµατα για να στηρί-
ξουµε την παράκτια αλιεία, ενώ ξεχωριστή θα είναι η µεταχείριση
της µέσης αλιείας και της µεγαλύτερης.

Άρα τι είναι αυτό το οποίο λέµε ως στρατηγική; Κανένας κλά-
δος ο οποίος πλήττεται δεν πρόκειται να αφεθεί. Παρακολου-
θούµε όλα τα φαινόµενα ασυµµετρίας στην αγορά µέρα µε τη
µέρα.

Να πω και κάτι ακόµα, κύριε συνάδελφε, και είµαι βέβαιος ότι
θα µε παρακολουθήσετε σε αυτό. 

Επειδή όπου υπάρχει κρατική παρέµβαση και όπου ακούγεται
η λέξη στήριξη αυτόµατα διαµορφώνονται κερδοσκοπικά παιχνί-
δια το επόµενο δευτερόλεπτο, καθώς ορισµένοι όταν ακούν ότι
είµαστε έτοιµοι να στηρίξουµε, κυρίως από τον εµπορικό κλάδο,
αυτόµατα πιέζουν τις τιµές στους παραγωγούς, διότι λένε:
«Πάρα πολύ ωραία. Θα έρθει το κράτος να υποστηρίξει», εγώ
θέλω να βλέπω τη διαµόρφωση των τιµών και της ζήτησης στο
επίπεδο της αγοράς και θέλω οι διαταραχές να δικαιολογούνται
από τα περιοριστικά µέτρα και δεν θέλω κανείς, κυρίως από
εµάς, αλλά και στο επίπεδο του δηµόσιου λόγου, να γίνεται -
άθελά του, βεβαίως- «όχηµα» τέτοιων κερδοσκοπικών παιχνιδιών. 

Η κρίση δηµιουργεί µια υποχρέωση στο κράτος να στηρίξει
την παραγωγή, αλλά ταυτόχρονα δηµιουργεί και µια υποχρέωση
στο κράτος να αποτρέψει κερδοσκοπικά παιχνίδια.

Ευχαριστώ.

11724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η προσπάθειά µας θα πρέπει να είναι να κρα-

τηθεί όρθια η κοινωνία και αυτό σηµαίνει να κρατηθεί ζωντανή η
οικονοµία και η αγροτική παραγωγική βάση. Να µαζέψουµε τα
προϊόντα και ελεύθερα να τα διαθέσουµε στην αγορά.

Ξεκινώ απ’ αυτά που είπατε για την αγορά, γιατί θα περίµενα
διαφορετικά πράγµατα από έναν θιασώτη της ελεύθερης αγο-
ράς, εκτός αν έχετε πάψει να είστε κι εσείς και ο κ. Γεωργιάδης
που είναι ο αρµόδιος Υπουργός.

Να πω, λοιπόν, ότι είναι στρέβλωση αυτό το οποίο κάνετε, να
εµποδίζετε τους παραγωγούς να διαθέσουν τα προϊόντα τους
στην αγορά. Αν η Αττική µπορούσε να έχει διατροφική επάρκεια
µόνο µε τα προϊόντα που παράγονται στην Αττική, όπως προβλέ-
πει η απόφαση του κ. Γεωργιάδη, τότε το προηγούµενο διάστηµα
δεν θα υπήρχε αυτή η ανάγκη και η ίδια η αγορά θα είχε αποβά-
λει τους παραγωγούς από τις άλλες περιφέρειες.

Αυτή η στρέβλωση και µόνο, όµως, που προκαλεί η απόφαση
αυτή του Υπουργείου Ανάπτυξης δυστυχώς έχει αυξήσει κατά
πολύ τις τιµές στα προϊόντα που διατίθενται στην αγορά αυτή
την ώρα στην Αττική. 

Τεράστια η διαφορά στις τιµές των προϊόντων εδώ στην Αττική
από άλλες περιφέρειες, τεράστια η διαφορά ακόµα και από τα
σουπερµάρκετ, τεράστια η διαφορά και άνοιγµα της «ψαλίδας»
τιµή παραγωγού - τιµή καταναλωτή. Αυτό είναι δεδοµένο. 

Όπως σας είπα και σε προσωπική επαφή που είχαµε, η τιµή
της ντοµάτας στην Ιεράπετρα ήταν 0,10 ευρώ σε συγκεκριµένη
µέρα και τις τρεις προηγούµενες µέρες, ενώ στη λαϊκή και στα
σουπερµάρκετ η διατιθέµενη ντοµάτα έχει εξωφρενικά πολύ µε-
γάλη τιµή που αυτό δεν δικαιολογείται ακόµα και στις περιόδους
της ευµάρειας όπου είχαµε ανάπτυξη αυτού του φαινοµένου της
κερδοσκοπίας. 

Είναι η στρέβλωση της αγοράς. Αλλιώς, ο κανόνας της µεγά-
λης προσφοράς που υπάρχει σήµερα από τους παραγωγούς και
µικρότερης ζήτησης θα έφερνε πτώση των τιµών καταναλωτή.
Αυτή τη στρέβλωση, λοιπόν, την προκαλεί η παρέµβαση του
Υπουργείου Ανάπτυξης. Πρέπει ως Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης να το αντιµετωπίσετε.

Πώς θα κρατηθεί η παραγωγική βάση χωρίς ρευστότητα; Χρει-
άζεται ρευστότητα στην αγορά για τα εφόδια, την ενέργεια, την
άρδευση, τους πόρους, τα λιπάσµατα. Άρα, ρευστότητα σε συ-
νεταιριστικές οργανώσεις, οµάδες παραγωγών, και παραγω-
γούς. 

Η πρότασή µας είναι συγκεκριµένη. Έχει εφαρµοστεί και στο
παρελθόν. Είναι συµβατή µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο και συγκεκρι-
µένα, τον κανονισµό των ενισχύσεων. 

Μέσω ταµειακής διευκόλυνσης –άρα, το κράτος θα επιβαρυν-
θεί µόνο τους τόκους- να καταβληθεί τουλάχιστον το 50% των
δικαιούµενων επιδοτήσεων ή των επιδοτήσεων, αν θέλετε, που
καταβλήθηκαν και πέρυσι, µετά από ένα απλό αίτηµα µε sms του
παραγωγού και βεβαίως, συµψηφισµός µετά την κανονική διαδι-
κασία µε τον ΟΣΔΕ και εάν υπάρχουν ζητήµατα αχρεωστήτως
καταβληθέντων, υπάρχει διαδικασία για να παρθούν πίσω.

Αυτή η ταµειακή διευκόλυνση είναι απαραίτητη. Είναι ύψους
856 εκατοµµυρίων ευρώ, εάν πάρουµε το 50%. Αν πάρουµε λίγο
παραπάνω, είναι ένα δισεκατοµµύριο ευρώ. Ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ στους παραγωγούς σηµαίνει διασφάλιση της παραγωγικής
ικανότητας στη βάση πια. 

Νοµίζω ότι πρέπει να προχωρήσετε σε αυτό. Έχετε τη δυνα-
τότητα χωρίς την έγκριση κανενός άλλου, παρά µόνο του Υπουρ-
γού Οικονοµικών, για την ταµειακή διευκόλυνση µέσω τράπεζας
µε διαγωνισµό, όπως έχει γίνει και στο παρελθόν. Μπορεί να
γίνει.

Δεύτερον, εγγυήσεις για τον παραγωγό και τη συνεταιριστική
οργάνωση. Οι εγγυήσεις για τον αγροτικό τοµέα είναι εκτός. Σας
καταθέτω το έγγραφο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που ενέκρινε
την πρόταση της Ελλάδας. Η Ελλάδα έχει εκτός τον αγροτικό
τοµέα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προτείνουµε, λοιπόν, τη δηµιουργία συστήµατος εγγυήσεων
για τον πρωτογενή τοµέα µε αξιοποίηση υφιστάµενων εργαλείων
-πιστεύουµε ότι θα κινηθείτε σε αυτή την κατεύθυνση- και, βέ-
βαια, και εθνικών πόρων. Θα πρέπει όλος ο παραγωγικός τοµέας
να έχει την απαραίτητη ρευστότητα και βέβαια, και οι ιδιωτικές
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται σε αυτόν τον τοµέα. 

Τρίτον, να σταµατήσει το παιχνίδι µε τους ΚΑΔ, να παραπέµ-
πουν σε εσάς αρµόδιοι Υπουργοί που λένε «Μα, δεν γίνεται». Θα
πρέπει επιτέλους διυπουργικά να δείτε το θέµα και οι ΚΑΔ του
πρωτογενή τοµέα που είναι εκτός πληττόµενων να ενταχθούν.
Υπάρχουν συγκεκριµένοι. 

Θα σας πω µια περίπτωση που έχει πέσει κατά 90%. Μου το
είπε ο κ. Σκυλακάκης. Η παραγωγή φρέσκων αρωµατικών φυτών
είναι κατά 90% κάτω. Κι όµως, δεν είναι στους πληττόµενους. Και
µου λέει «Μα, δεν είναι δική µου αρµοδιότητα, παρ’ ότι έχω σχέ-
ση µε τον τοµέα. Παλιότερα δραστηριοποιούµουν σε αυτόν τον
τοµέα». Μου το είπε ο άνθρωπος ειλικρινά. Κι έτσι είναι η πραγ-
µατικότητα. 

Δεν παίρνει την απόφαση ούτε ο Υπουργός Ανάπτυξης ούτε ο
Υπουργός Οικονοµικών ούτε ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης.
Πού θα αποταθούν οι παραγωγοί; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να σταµατήσει, λοιπόν, αυτό το παιχνίδι, να δούµε τους ΚΑΔ
και για τις συνεταιριστικές οργανώσεις ως ένα ενιαίο σύστηµα,
γιατί έµπλεξαν τουλάχιστον τις πρώτες µέρες και τώρα πάει να
ξεµπερδέψει και νοµίζω ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των εργατών γης. Σας έχουµε κατα-
θέσει µια ερώτηση και προτείνουµε την παράταση των κλήσεων
που είχαν γίνει για τους ανθρώπους που είναι ήδη στη χώρα µας.
Διότι αν αυτοί φύγουν τον επόµενο µήνα, δεν θα ξαναγυρίσουν.
Η διαδικασία είναι σχεδόν απαγορευτική. 

Επίσης, να δείτε, σε συνεννόηση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
αν µπορεί να αλλάξει αυτό και να διευκολυνθούν και κυρίως να
παραταθούν οι άδειες αυτών που είναι τώρα στη χώρα µας. 

Δεύτερη πρόταση πάρα πολύ σηµαντική και κρίσιµη είναι η
εξής. Όλοι οι εργαζόµενοι, ανεξάρτητα από τον τοµέα που δού-
λευαν και σήµερα δεν δουλεύουν, είτε είναι άνεργοι είτε οι επο-
χιακά εργαζόµενοι στον τουρισµό είτε οι εργαζόµενοι σε τοµείς
και σε επιχειρήσεις που δεν λειτουργούν, να µπορούν να δρα-
στηριοποιηθούν στον αγροτικό τοµέα, να δουλέψουν, δηλαδή,
στην πρωτογενή παραγωγή, κάτω από το σύνθηµα «Μαζεύουµε
τα προϊόντα µας», προκειµένου να κρατηθεί αυτή η δραστηριό-
τητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πώς µπορεί να γίνει αυτό; Χρειάζεται µια νοµοθετική ρύθµιση.

Συζητήστε το µε τον κ. Βρούτση. 
Να µπορεί να πληρώσει εργόσηµο ο παραγωγός που δεν µπο-

ρεί σήµερα, γιατί αυτός είναι ασφαλισµένος στο ΕΦΚΑ µισθωτών,
και το κράτος να καταβάλλει τις ασφαλιστικές εισφορές, δηλαδή
τη διαφορά από το εργόσηµο και την ασφαλιστική εισφορά που
δικαιούται αυτός ως ασφαλισµένος στον ΕΦΚΑ µισθωτών. Έτσι,
θα έχουµε αξιοποίηση και του εσωτερικού παραγωγικού δυναµι-
κού. Αντί να το «παρκάρουµε», να του δώσουµε τη δυνατότητα
µε τη στήριξη του κράτους να δουλέψει στον αγροτικό τοµέα,
καταβάλλοντας µόνο τη διαφορά των ασφαλιστικών εισφορών.
Και όχι να του λέµε «Θα σου δίνω επίδοµα για να κάθεσαι», ενώ
η παραγωγή χρειάζεται εργατικά χέρια. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι πράγµατι δύσκολο να περιλάβεις µέσα
σε µία ερώτηση όλα τα θέµατα του αγροτικού τοµέα, γιατί είναι
πάρα πολλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και ο χρό-
νος που σας έχουµε δώσει είναι πάρα πολύς, αλλά σας καταλα-
βαίνουµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κλείνω µε το ΤΕΒΑ, ένα πρό-
γραµµα που έχει διαθέσιµους πόρους στην Ελλάδα. Δεν αξιοποι-
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ούνται πλήρως τώρα λόγω του ότι προβλέπει κάποιους κανόνες.
Νοµίζω ότι ίσως πρέπει να υπάρξουν νοµοθετικές ρυθµίσεις σ’
αυτή την κατεύθυνση.

Σας καταθέτω, όµως, κύριε Υπουργέ, ένα δηµοσίευµα εφηµε-
ρίδας σήµερα στο Ηράκλειο που αναφέρεται στα προβλήµατα
του αγροτικού τοµέα, έγγραφο της ΝΕΑ ΠΑΣΕΓΕΣ που αναφέ-
ρεται στα προβλήµατα, της ΑΣΟΠ ΔΡΑΜΑΣ, της Ενώσεως Νάξου
και, βέβαια, το έγγραφό που σας είπα της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής και την κοινή υπουργική απόφαση που έχει εκτός τον αγρο-
τικό τοµέα από τις εγγυήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κεγκέρογλου καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Κεγκέρογλου. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Αναφέρθηκε εκτενώς ο κ. Κεγ-

κέρογλου.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Το θέµα των λαϊκών αγορών να ξέρετε έχει απα-
σχολήσει πολύ. Υπήρξε αυτή η απόφαση που περιόριζε τη µετα-
κίνηση των παραγωγών ανά περιφέρεια, αλλά αφετηρία της ήταν
µια απόφαση της επιτροπής επιστηµόνων που χειρίζεται τα
µέτρα της πανδηµίας. Να ξέρετε ότι εγώ ζήτησα την επανεξέ-
ταση της απόφασης από τη συγκεκριµένη επιτροπή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μπράβο!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κατέληξε στο ίδιο µετά την επανεξέταση. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πώς; Οι παραγωγοί είναι εδώ

στην Αττική. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κατέληξε στο ίδιο η επιτροπή των επιστηµόνων.
Σας λέω τώρα πραγµατικά περιστατικά που συνέβησαν, γιατί
όντως απασχολεί το θέµα αυτό.

Σήµερα πρόκειται να δηµοσιευθεί στο ΦΕΚ µια υπουργική από-
φαση η οποία ρυθµίζει το θέµα εν µέρει και τουλάχιστον γι’ αυ-
τούς οι οποίοι διαβεβαιώνουν ότι στην πραγµατικότητα κατοι-
κούν στην Αττική, πλην, όµως, έχουν συγγενείς ή άλλες παρα-
γωγικές δοµές κι εποµένως, σε αυτούς επιτρέπεται η µεταφορά
των προϊόντων τους, γιατί ακριβώς δεν προϋποθέτει την αυτο-
πρόσωπη µετακίνησή τους για την παρουσία τους στις αγορές. 

Αυτό υπάρχει. Θεσπίζεται µια διαδικασία. Θα τη δείτε το µε-
σηµέρι. Νοµίζω ότι αυτή εν µέρει προσπαθεί να επιλύσει το ζή-
τηµα που έχει δηµιουργηθεί. 

Ως προς τα λοιπά, θέλω να γίνει κατανοητό, γιατί µπορεί και
να µην είναι απολύτως σαφές, ποιοι είναι οι µηχανισµοί για τη
στήριξη που έχουµε αυτή την ώρα. 

Ο βασικός µηχανισµός είναι τα 150 εκατοµµύρια ευρώ στον
προϋπολογισµό για στοχευµένη στήριξη εκεί που βλέπουµε ότι
πλήττονται παραγωγές. Αυτός ο µηχανισµός έχει ήδη ενεργοποι-
ηθεί. Τα 10 εκατοµµύρια ευρώ που πρόκειται να πάνε στην αν-
θοπαραγωγή είναι απ’ αυτόν τον µηχανισµό. 

Το δεύτερο είναι το παραδοσιακό de minimis το οποίο έχουµε,
στο οποίο πρέπει να προσθέσετε εκεί περίπου 20 εκατοµµύρια
ευρώ για την αλιεία και άλλα 20 εκατοµµύρια ευρώ τα οποία
έχουµε για την πρωτογενή παραγωγή. 

Ο τρίτος µηχανισµός που έχουµε είναι τα δύο προγράµµατα:
Το πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης και το πρόγραµµα στήριξης
αλιείας, το ΕΠΑΛΘ, όπου εκεί ποσά τα οποία µπορούµε να µετα-
κινήσουµε απ’ άλλες δράσεις θα τα πάµε τώρα στη στήριξη των
παραγωγών µας. 

Να ξέρετε ότι από το ΕΠΑΛΘ ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι του
πρόκειται να πάει για τη στήριξη των παραγωγών µας και συγκε-
κριµένα για τη στήριξη της ιχθυοκαλλιέργειας, η οποία έχει υπο-
στεί µία πολύ µεγάλη ζηµία.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι παρακολουθούµε µε πάρα, πάρα
πολύ µεγάλη προσοχή, καθετί το οποίο συµβαίνει στον πρωτο-
γενή τοµέα σε καθηµερινή βάση. Επειδή είπατε για την ντοµάτα.
Επίσης, να ξέρετε, ακριβώς επειδή υπάρχουν ασυµµετρίες στις
αγορές, αυτό το οποίο εµφανίζεται τη µία εβδοµάδα ως µία ση-

µαντική πτώση της ζήτησης, την επόµενη εβδοµάδα µπορεί να
εµφανιστεί ως αύξηση της ζήτησης και µια βελτίωση των τιµών.
Για να σας πω ένα παράδειγµα τέτοιο, στο χοιρινό κρέας υπήρξε
τις προηγούµενες βδοµάδες µία σηµαντική αύξηση της ζήτησης
και αύξηση των τιµών. Αυτό δηµιούργησε, προφανώς, αποθέ-
µατα στα νοικοκυριά -έχουν πια κρέας στους καταψύκτες τους-
και αυτήν τη στιγµή υπάρχει µία κάµψη στην αντίστοιχη ζήτηση.
Άρα, αυτό -για να δούµε πραγµατικά ποιος τοµέας χρειάζεται
στήριξη- δεν µπορούµε να το παρατηρούµε µέρα-µέρα. Θα το
παρατηρούµε µέσα σε ένα χρονικό διάστηµα, γιατί αυτού του
τύπου οι ασυµµετρίες υπάρχουν. Και κυρίως, θα έχουµε στο
µυαλό µας κάτι το οποίο αποτελεί, επίσης, κεντρικό σηµείο της
στρατηγικής µας. Είµαστε στη µέση του προβλήµατος, δεν το
έχουµε τελειώσει. Ούτε τα περιοριστικά µέτρα ήρθησαν, αλλά
και αφού αρθούν τα περιοριστικά µέτρα, πρέπει κανείς να κάνει
µία συνεκτίµηση των επιπτώσεων. Γιατί θα δούµε το πώς θα πάνε
τα πράγµατα. 

Αναφερθήκατε στον τουρισµό. Ο τουρισµός θα δούµε πώς θα
πάει, αλλά αν δεν πάει καλά, ενδέχεται να επηρεάσει το αγροτο-
διατροφικό σύστηµα. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι κάτι το οποίο πρέ-
πει να το έχουµε στο µυαλό µας και να δούµε το πώς θα
µπορέσουµε να στηρίξουµε, όχι απαραίτητα τώρα, γιατί αυτό
έχει µία προοπτική. Άρα, το µελετάµε και φτιάχνουµε τα εργα-
λεία. Θα εκδοθούν τώρα δύο υπουργικές αποφάσεις που θα µας
επιτρέψουν να ενεργοποιήσουµε το ΕΠΑΛΘ. Ούτως ή άλλως, σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτό είναι κάτι ανοιχτό. 

Είπατε για τις προκαταβολές. Κοιτάξτε, οι προκαταβολές των
άµεσων ενισχύσεων που θα µπορούσαν να είναι ένα βήµα, ένα
εργαλείο, είναι κάτι το οποίο το έχω ζητήσει να γίνει, δηλαδή, να
έρθουν εγγύτερα οι προκαταβολές. Το εξετάζει η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Αυτήν τη στιγµή δεν έχει αλλάξει, έχει αυξηθεί, όµως
–ας το πω- το πάνω όριο των προκαταβολών που µπορούν να δο-
θούν, έχει φτάσει το 75% και 80%, αλλά όχι πριν τις 15 Οκτω-
βρίου, ακόµα. Αυτή είναι η ρύθµιση, εποµένως, που έχει η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή σήµερα. Παρά ταύτα, επειδή αυτή είναι µια δυ-
ναµική διαδικασία και οι κανονισµοί είναι υπό συνεχή µελέτη,
είναι πράγµατα τα οποία στο Συµβούλιο των Υπουργών τίθενται
και ξανατίθενται και συζητούνται και επανασυζητούνται, προκει-
µένου να επιτευχθεί η καλύτερη δυνατή ρύθµιση. 

Αυτό που θέλω να κρατηθεί σαν γενική παρατήρηση είναι ότι
για κάθε διαταραχή της αγοράς που διαπιστώνουµε, έχουµε τα
εργαλεία να παρέµβουµε, για να στηρίζουµε αποτελεσµατικά
τους παραγωγούς µας. Θα το πράξουµε. Το πράττουµε, ήδη.
Άρα, δεν υπάρχει αυτήν τη στιγµή λόγος ανησυχίας σε επίπεδο
παραγωγικό ούτε και έχει εµφανιστεί οποιοδήποτε µείζον παρα-
γωγικό πρόβληµα. 

Το θέµα των εργατών γης είναι σηµαντικό και καίριο, είναι κάτι
το οποίο απασχολεί, θα υπάρξει παρέµβασή µας. Είµαστε σε συ-
νεννόηση σε διάφορα επίπεδα και σε ευρωπαϊκό και σε διµερές,
όπου χρειάζεται και θα υπάρξουν διάφορες παρεµβάσεις µας,
για να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα αυτό. 

Η αποθεµατοποίηση στην οποία αναφερθήκατε είναι µέτρο.
Θα δούµε αν χρειάζεται. Είµαστε σε συνεννόηση µε τους παρα-
γωγούς για το ζήτηµα αυτό, όπου χρειάζεται να το ενεργοποι-
ήσουµε και να το αξιοποιήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τώρα θα συζητήσουµε την τρίτη, µε αριθµό 621/6-4-2020, επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Διαµάντως Μανωλάκου,
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Άµεσα µέτρα στήριξης των µικροµεσαίων γεωργών και κτηνο-
τρόφων της χώρας µας». 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως έχει προηγηθεί η ερώτηση, όπως και οι απαντήσεις

και αυτό µας δίνει µία δυνατότητα και να τις αξιολογήσουµε.
Μέτρα στήριξης έχει ανακοινώσει το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης, όµως, κλάδοι έχουν µείνει έξω -και αυτή την έννοια έχει
η ερώτησή µας- και αυτοί οι κλάδοι πλήττονται. Μιλάµε για τους
παραγωγούς ευπαθών προϊόντων που στερηθήκανε να τα που-
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λάνε οι ίδιοι στις λαϊκές. Το ξέρετε. 
Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, ζητήσατε να επανεξεταστεί αυτή η

απόφαση περιορισµού και βγήκε πάλι η ίδια. Αυτό τι σηµαίνει;
Σηµαίνει ότι πρέπει να υπάρξει άµεση ενίσχυση αυτών των αν-
θρώπων, όχι µόνο γιατί καταστράφηκε η παραγωγή τους, δεν
βγάλανε µεροκάµατο, αλλά ταυτόχρονα είναι και θύµατα εκβια-
σµών από τους εµπόρους, για να ρίξουν ακόµα χαµηλότερα τις
τιµές, κάτω από το κόστος παραγωγής. 

Επίσης, προβλήµατα υπάρχουν και στην αιγοπροβατοτροφία
και στο γάλα και στο κρέας και εδώ οι µεγαλέµποροι εκβιάζουν.
Έχουµε µπροστά τις γιορτές του Πάσχα. Έχουν σχεδόν µειωθεί
και οι εξαγωγές προς το καθολικό Πάσχα -µιλάω για την Ιταλία
και την Ισπανία- και πιέζουν κι εκβιάζουν, ενώ αυτή την περίοδο
τα αγοράζουν κάτω από τέσσερα ευρώ και το ξέρετε. Άρα, υπάρ-
χει µία αβεβαιότητα στην απορρόφηση της παραγωγής και παί-
ζουν κερδοσκοπικά παιχνίδια. Τα ξέρετε, τα είπατε. Τα κερδο-
σκοπικά παιχνίδια και οι εκβιασµοί προέρχονται από τους µεγα-
λέµπορους και βέβαια η εκτόξευση των τιµών είναι µεγάλη στην
Αττική. Το είπε και ο συνάδελφος πριν. Όταν, δηλαδή, η ντοµάτα
αγοράζεται 0,10 ή 0,20 λεπτά το κιλό και καταλήγει στο ράφι µε
1,50 ευρώ, πρέπει να πάρετε µέτρα. Αυτό σας ζητάµε. 

Οι ανακοινώσεις που δώσατε είναι ουσιαστικά για µεγάλους
επιχειρηµατίες. Έχετε µια ιδιαίτερη αναφορά στην ιχθυοκαλλιέρ-
γεια. Βεβαίως, µειωθήκανε δραστικά οι εξαγωγές, το αναγνωρί-
ζουµε, όπως επίσης και στον επισιτισµό σε ταβέρνες οι οποίες
είναι κλειστές δεν υπάρχει απορρόφηση. Όµως, ξέρετε, στις τα-
βέρνες είχαν και παϊδάκια και µπριζόλες, συνεπώς, και για τους
κτηνοτρόφους πρέπει να πάρετε µέτρα. Δεν γίνεται. 

Άρα, εµείς αυτό που βλέπουµε -και αν θέλετε αυτήν την έννοια
έχει και η σηµερινή επίκαιρη ερώτηση- είναι ότι έχετε δύο µέτρα
και δύο σταθµά. Για τους µεγάλους µονοπωλιακούς οµίλους
έχετε βγάλει συγκεκριµένα ποσά. Για αυτούς που έχουν πραγ-
µατικό πρόβληµα, και µιλάµε για τους αυτοαπασχολούµενους
γεωργούς ευπαθών προϊόντων και κτηνοτρόφους, εδώ δεν υπάρ-
χουν ανακοινώσεις µέτρων. Άρα, εµείς τις σας ζητάµε; 

Πρώτον, µε κρατική ευθύνη θα διοχετεύεται η εγχώρια παρα-
γωγή ευπαθών γεωργικών προϊόντων και αιγοπρόβειου κρέατος
και αυγών στη λαϊκή κατανάλωση, χωρίς την κερδοσκοπία των
διαφόρων µεσαζόντων, ώστε να είναι και προσιτές οι τιµές στην
κατανάλωση. Άρα, εξασφαλίζουµε και το εισόδηµα αυτών των
ανθρώπων και υπάρχει δυνατότητα να το ελέγξετε. 

Επίσης, να διασφαλιστούν οι κτηνοτρόφοι µε δωρεάν χορή-
γηση ζωοτροφών, ειδικά σε αποκλεισµένες περιοχές. Να καλύ-
ψετε το χαµένο εισόδηµα µικροµεσαίων αγροτών και κλάδων που
έχουν πληγεί από την πανδηµία και των παραγωγών λαϊκών αγο-
ρών και να εξασφαλιστεί και άδεια µετακίνησης ανάµεσα στις πε-
ριφέρειες, µε µια συνεργασία βεβαίως µε τους ειδικούς. Είναι
γεγονός, τους βάζουµε πάνω απ’ όλα και το σεβόµαστε. 

Και να δοθεί έκτακτο επίδοµα για παραγωγούς που νοσούν ή
αναγκάζονται να παραµείνουν στο σπίτι για τις ανάγκες των παι-
διών. Αυτό ισχύει για άλλους εργαζόµενους, ενώ γι’ αυτούς που
είναι αυτοαπασχολούµενοι, δεν υπάρχει τίποτα. 

Σε περίπτωση που υπάρχουν δυσκολίες, υπάρχουν και άλλα
µέτρα που µπορείτε εσείς να πάρετε και µιλάµε για αναστολή
χρεών και για κάθε είδους µέτρα αναγκαστικής είσπραξης που
υπάρχουν -µιλάω για διακοπές ρεύµατος, νερού- όσο διαρκέσει
η κρίση. 

Επίσης, την καταβολή στο 100% των αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ
για το 2019, την κατάργηση του ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια και
µέσα, τη µείωση του αγροτικού ρεύµατος, τη χορήγηση αφορο-
λόγητου πετρελαίου. Και βέβαια, επειδή άνοιξε το σύστηµα για
τις δηλώσεις του ΟΣΔΕ, ας είναι δωρεάν. Είναι κι αυτή µια ανα-
κούφιση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, θα ήθελα απλώς να προσθέσω κάτι, αν µου επιτρέπετε,
γιατί νοµίζω ότι είναι σηµαντικό. Ξέρετε και πολλοί αγρότες νοι-
κιάζουν είτε αγροτεµάχια είτε κατοικίες είτε οτιδήποτε άλλο. Νο-
µίζω, λοιπόν, θα ήταν πολύ σηµαντικό να υπάρχει κι εκεί το µείον
40%, όπως υπάρχει και στους υπόλοιπους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες. 

Ίσως, δεν είπα κάτι καινούργιο, θα το έχετε σκεφτεί.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε µία ερώτηση. Για ποιους µονο-

πωλιακούς αγροτικούς οµίλους έχω φροντίσει και πόσα λεφτά
τους έχω δώσει; Γιατί δεν έχω δώσει καθόλου και τίποτα. Είναι
πολύ απλό. Άρα, γιατί το λέτε αυτό;

Δεύτερον, κάνετε αυτήν τη διάκριση, στην οποία λέτε ότι
φροντίζουµε για τους µεγάλους µονοπωλιακούς οµίλους και δεν
φροντίζουµε για τους αγρότες. Οι ανθοκαλλιεργητές που παίρ-
νουν τώρα 10 εκατοµµύρια, τους κατατάσσετε στους µονοπω-
λιακούς οµίλους; Όταν θα υπάρξουν τα ποσά τα οποία θα
πάρουν οι αλιείς της µικρής παράκτιας αλιείας, οι µικροί παρά-
κτιοι -και θα υπάρξουν ποσά, σας το λέω ότι θα υπάρξουν- τους
βάζετε και αυτούς σ’ αυτήν την κατηγορία; Γιατί το λέτε αυτό;
Κάνετε αυτήν τη διάκριση. Καταλαβαίνω ότι στην πολιτική φιλο-
σοφία και ιδεολογία του ΚΚΕ, πρέπει οπωσδήποτε να υπηρετεί-
ται ένα σχήµα ταξικότητας, αλλά πρέπει εδώ να το υποστηρίζετε
µε στοιχεία, όταν το λέτε, εν προκειµένω τουλάχιστον. Δεν
ανοίγω τη µεγάλη συζήτηση, αλλά στη συγκεκριµένη συζήτηση
πρέπει να το κάνετε.

Άρα, λοιπόν, αυτό το λέτε, το βλέπω και σε κάποιες ανακοινώ-
σεις αγροτικών συλλόγων που πρόσκεινται στο ΚΚΕ, από πού
στηρίζεται, από πού βγαίνει; Τα µόνα ποσά, τα οποία έχω υπο-
γράψει αυτήν τη στιγµή και σας λέω συγκεκριµένα αυτήν την πε-
ρίοδο, είναι 1 εκατοµµύριο που θα πάρουν οι τευτλοπαραγωγοί
-δεν πάνε στους µεγάλους- 2 εκατοµµύρια τα οποία θα πάνε στα
θερµοκήπια στην Κρήτη για τις καταστροφές που έγιναν -δεν
πάνε στους µεγάλους- 10 εκατοµµύρια τα οποία πάνε στους αν-
θοπαραγωγούς -δεν πάνε στους µεγάλους- 5 εκατοµµύρια που
θα πάρει ο Έβρος και οι βαµβακοπαραγωγοί για τις ζηµιές του
2018 και θα πάρει 1,5 εκατοµµύριο το σιτάρι. Πού είναι η επιχο-
ρήγηση των µεγάλων µονοπωλιακών οµίλων; Άρα, να το τελει-
ώσουµε αυτό.

Πάµε τώρα στο δεύτερο. Σας είπα ότι δεν είναι ο πρωτογενής
τοµέας κατάλληλος για οριζόντιες πολιτικές. Για την αντιµετώ-
πιση της κρίσης συζητώ. Μία σειρά ζητηµάτων τα οποία θέτετε,
βεβαίως, είναι σηµαντικά ζητήµατα για τη µείωση του κόστους
παραγωγής ως οριζόντιες πολιτικές, όπως το αγροτικό πετρέ-
λαιο και είναι πράγµατα τα οποία εξετάζονται, αλλά δεν έχουν
σχέση µε την αντιµετώπιση της κρίσης και την αντιµετώπιση των
πληττοµένων από τον κορωνοϊό. 

Εδώ, λοιπόν, όλη η δοµή που φτιάχνουµε τώρα συνδέεται µε
το να αντιµετωπιστούν οι επιπτώσεις από την πανδηµία στην
πρωτογενή παραγωγή. Και ξανά θέτω το ερώτηµα: Θεωρείτε ότι
µε τον ίδιο τρόπο πρέπει να µεταχειριστούµε τα σιτάρια τα οποία
παίρνουν ιστορικό υψηλό σε τιµή και σε ποσότητα, τα ρύζια τα
οποία παίρνουν ιστορικό υψηλό σε τιµή και σε ποσότητα, τα πορ-
τοκάλια που παίρνουν ιστορικό υψηλό σε τιµή και σε ποσότητα
εξαιτίας αυξηµένης ζήτησης, αυξηµένων εξαγωγών και µε τον
ίδιο τρόπο πρέπει να µεταχειριστούµε, για παράδειγµα, την αλι-
εία, η οποία έχει µία µείωση που µπορεί να φτάνει και το 40% και
το 50%; 

Υπάρχει µία ιδιαιτερότητα που θέλω να την εξηγήσω. Τι έχει
υποστεί ο διατροφικός κλάδος; Έκλεισαν τα καταστήµατα εστία-
σης. Σωστά. Άρα, τι κάνουµε; Δεν τρώµε έξω. Σωστά, αλλά δεν
σηµαίνει ότι σταµατήσαµε να τρώµε. Τρώµε, στο σπίτι. Άρα, τι
θέλω να σας πω. Ε, δεν ξέρω εάν τρώµε περισσότερο ή λιγότερο,
αυτό µένει να το δούµε ή δεν ξέρω, επίσης, εάν τρώµε διαφορε-
τικά πράγµατα απ’ αυτά που τρώγαµε έξω. Για παράδειγµα, η
επίπτωση στην αλιεία σε διεθνές επίπεδο συµβαίνει γιατί; Γιατί
οι καταναλωτικές µας συνήθειες είναι ότι το ψάρι το τρώµε σε
χώρους εστίασης, σε ταβέρνες και σε εστιατόρια. Δηλαδή, το
τρώµε πολύ λιγότερο έξω, άρα δεν µπορεί να αναπληρωθεί η ζή-
τηση στο σπίτι. Άρα, δεν αναπληρώνεται η ζήτηση µε το ότι
έχουµε κρατήσει ανοιχτά τα ιχθυοπωλεία ή τις υπεραγορές που
έχουν αλιεύµατα, γιατί υπάρχει κατάρρευση της ζήτησης εκεί.
Άρα, λοιπόν, να µια ασυµµετρία.

Επίσης, υπάρχουν και άλλου τύπου ασυµµετρίες. Αυξηµένη
ζήτηση, ξαναλέω, -το είπα και προηγουµένως- σε χοιρινό τις
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πρώτες δύο εβδοµάδες, γιατί πήγαν όλοι να πάρουν µπριζόλες
να τις βάλουν στον καταψύκτη. Τις έβαλαν και τώρα έχουν φτιά-
ξει ένα απόθεµα και άρα, έχουµε µια µείωση της ζήτησης. Αυτό,
όµως, αυτήν την ισορροπία –ας το πω έτσι- θα πρέπει να τη
δούµε συνολικά, δεν µπορούµε να τη βλέπουµε εβδοµάδα-εβδο-
µάδα.

Εγώ εκείνο που λέω είναι κάτι απλό, ότι δεν είναι ο κλάδος για
τον οποίο πρέπει να κάνουµε οριζόντιες πολιτικές. Θα ήταν άδικο
αυτό. Πρέπει να κάνουµε στοχευµένες πολιτικές στήριξης και
αυτό κάνουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Για να µην καταχραστώ τον χρόνο, θα απαντήσω στα υπόλοιπα
στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Μα-
νωλάκου, έχετε τον λόγο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, µπορεί να µην τα
έχετε υπογράψει ακόµα τα ποσά, όµως έχετε ανακοινώσει τους
κλάδους που θα τα δώσετε. Με αυτήν την έννοια οι ιχθυοκαλ-
λιέργειες είναι ένας κλάδος σχεδόν µονοπωλιακός ή οι εκκοκι-
στές ή οι βιοµήχανοι παγωτού. Μιλώ για αυτούς τους κλάδους
που έχετε εντάξει. 

Όµως, δεν έχετε ανακοινώσει, για παράδειγµα, για τον κλάδο
των λαϊκατζήδων, που έρχονται από άλλους νοµούς στην Αττική.
Αυτούς, λοιπόν, σας ζητάµε να τους εντάξετε και µε αυτήν την
έννοια δεν µας απαντήσατε και στα συγκεκριµένα ερωτήµατα,
αυτά που µπορείτε να δώσετε µε άµεσο τρόπο ή και µε έµµεσο,
δηλαδή µε µηδενισµό του ΦΠΑ, που να µειώνει το κόστος κ.λπ..

Βεβαίως, δεν σας ζητάµε για όλους τους παραγωγούς και για
όλες τις καλλιέργειες. Το σκληρό σιτάρι θα ευνοηθεί, το πορτο-
κάλι ήδη ευνοείται, τα ακτινίδια έχουν πάρει την ανηφόρα. Δεν
ζητάµε για αυτά, ζητήσαµε για συγκεκριµένα.

Είναι θετικό, βεβαίως, ότι δώσατε de minimis στην Κρήτη, αλλά
δεν είναι µόνο η Κρήτη. Είναι και άλλες περιοχές. Δηλαδή, οι λαϊ-
κατζήδες παραγωγοί, αυτοί που έρχονται στην Αττική, είναι από
τους γύρω νοµούς, σχεδόν απ’ όλη την Πελοπόννησο και από τη
Στερεά Ελλάδα. Αυτοί οι άνθρωποι τι θα απογίνουν; 

Εδώ τα στοιχεία που δίνονται για αυτές τις ηµέρες, είναι ότι ο
τζίρος στους πάγκους των λαϊκατζήδων έχει υποστεί µία µείωση
του 60%. Ταυτόχρονα, τι έχουµε; Αυτοί οι άνθρωποι είχαν προ-
γραµµατίσει κάποια πράγµατα, έχουν µία παραγωγή η οποία θα
σαπίζει. Και δεν είναι ότι έχασαν το µεροκάµατο, είναι ότι έχουν
δώσει λεφτά για αυτήν την παραγωγή. Έχουν ανάγκη από ρευ-
στότητα; Ναι, έχουν, γιατί αρχίζει η θερινή περίοδος και πρέπει
να αγοράσουν τα κατάλληλα εφόδια, για να συνεχίσουν την
αγροτική δραστηριότητα. Πρέπει να τη συνεχίσουν; Μα, όταν
λέτε -και σωστά το λέτε- ότι πρέπει να έχουµε εγχώρια αυτάρκεια
και ασφάλεια, βεβαίως πρέπει να έχουµε. Όµως, πώς θα βοηθή-
σουµε αυτούς τους ανθρώπους, που έχουν ένα σηµαντικό µέρος
της παραγωγής αδιάθετο; Γι’ αυτά τα µέτρα εµείς σας ζητάµε
συγκεκριµένες απαντήσεις.

Ξέρετε, έχουν και άλλες, παράπλευρες επιπτώσεις. Υπάρχουν
έµποροι που έχουν δώσει τις επιταγές, που θα πρέπει να εξαρ-
γυρωθούν αυτήν την περίοδο. Με την παράταση που δίνετε πάει
ακόµα παραπέρα. Δείτε τι στενότητα ρευστότητας έχει αυτός ο
κλάδος και όλα αυτά πρέπει να συνυπολογιστούν. Αυτό ζητάµε.

Με τους κτηνοτρόφους κοιτάξτε να δείτε τι έχει γίνει. Τα ξέ-
ρετε. Έχουν κλειστεί συµφωνίες µε τους εµπόρους εν όψει του
Πάσχα. Παίρνουν τηλέφωνα, για να δώσουν την παραγωγή και
τα τηλέφωνα δεν τα σηκώνουν, βεβαίως, γιατί πιέζουν και εκβιά-
ζουν. Σας ρωτάµε: Πώς θα τους προστατεύσετε αυτούς τους αν-
θρώπους, τους κτηνοτρόφους; 

Στην Ισπανία -το ξέρετε- η κρατική επιδότηση ήταν 30 ευρώ
ανά ζώο, για θηλυκά ζώα πάνω από τεσσάρων µηνών, για να συ-
νεχιστεί η αναπαραγωγή στο κοπάδι. Γιατί εδώ δεν προχωράµε;
Νοµίζετε ότι θα φθάσουν τα 150 εκατοµµύρια ευρώ; Όχι. Εµείς
µε τα συγκεκριµένα ερωτήµατα και τις προτάσεις που βάλαµε -
και δίκαια τα βάζουν και αγροτικοί συνεταιρισµοί και σύλλογοι
και ας επηρεάζονται από το ΚΚΕ- σας ζητάµε να κάνετε έναν συ-
νολικό σχεδιασµό και τους πιο αδύναµους να τους ενισχύσετε.
Είναι γιατί; Για το συµφέρον της επιβίωσής τους.

Κοιτάξτε να σας πω, εγγυηµένες τιµές που ήταν, εάν θέλετε,
και από τα πρώτα αιτήµατα των κινητοποιήσεων, είναι σωστό
τώρα να τις βάλετε; Πρέπει να βάλετε κατώτατη εγγυηµένη τιµή,
ξέρετε γιατί; Για να µην κερδοσκοπούν οι µεσάζοντες. Έχουν
βρει χρυσή ευκαιρία, είναι σαν τον λύκο που στην αναµπουµ-
πούλα χαίρεται.

Εµείς ζητάµε, λοιπόν, να ανακοινώσετε µέτρα –εργαλεία, τα
είπατε- ανακούφισης, να µην τα κρατάτε σε καραντίνα, αλλά να
τα δώσετε και να κοινοποιήσετε τα δίκαια αιτήµατα των αγρο-
τών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έρχοµαι λίγο στα πιο συγκεκριµένα ζητήµατα.
Παραγωγοί λαϊκών αγορών, πράγµατι, από τις 22 Μαρτίου έχει
εκδοθεί απόφαση, η οποία απαγόρευσε τη µετακίνηση για λό-
γους υγειονοµικούς.

Σήµερα, θα υπάρξει, όπως σας είπα, µία µερική αντιµετώπιση
του ζητήµατος. Νοµίζω ότι θα ικανοποιήσει σε µεγάλο βαθµό η
ρύθµιση που θα φέρουµε. Πράγµατι, όµως, για αυτό το διάστηµα
των ηµερών από τις 22 µέχρι και σήµερα, θα πρέπει να υπάρξει
κάποια στήριξη των συγκεκριµένων παραγωγών. Το εξετάζουµε.
Εγώ θα µελετήσω συγκεκριµένα, ποιες είναι οι επιπτώσεις και θα
δούµε τι πρόκειται να κάνουµε στο συγκεκριµένο διάστηµα. 

Όταν µιλάµε, τώρα για τους κτηνοτρόφους, να συγκεκριµενο-
ποιήσουµε ότι µιλάµε για τους αιγοπροβατοτρόφους. Έχει υπάρ-
ξει όλο το προηγούµενο διάστηµα µια φιλολογία, η οποία λέει
ότι θα καταρρεύσει η εσωτερική ζήτηση, γιατί δεν θα υπάρχουν
µετακινήσεις των πολιτών για να πάνε στην περιφέρεια για τον
εορτασµό του Πάσχα. Την άκουσα εγώ αυτή τη φιλολογία. Διε-
ρωτώµαι το εξής: Πράγµατι, δεν θα πάνε. Στο σπίτι που θα µεί-
νουµε - το έχω πει δυο, τρεις φορές στα µέσα, θα το πω και στη
Βουλή- το Πάσχα ψαρόσουπα θα φάµε; Διότι εγώ λέω ότι θα το
τηρήσουµε το έθιµο και το αρνάκι ή το κατσικάκι θα το φάµε.
Τώρα, αν θα είναι η ίδια ποσότητα, αν θα είναι κάτι λιγότερο ή
κάτι περισσότερο, θα το δούµε. 

Και λέω εγώ κανείς να µην είναι βιαστικός. Διότι είναι ελλειµ-
µατική η αιγοπροβατοτροφία στη ζήτηση της υπό κανονικές συν-
θήκες και γίνονται εισαγωγές της τάξεως των τριακοσίων και
τετρακοσίων χιλιάδων αµνοεριφίων ετησίως τη συγκεκριµένη πε-
ρίοδο, για να καλύψουν την εσωτερική ζήτηση. Ξέρετε πόσες
είναι οι εισαγωγές µέχρι σήµερα; Είναι εννιάµιση χιλιάδες. Τα πα-
ρακολουθώ ένα, ένα. Θα σας πω ποιοι τα έχουν πάρει. Θα σας
πω, πού τα έχουν πάει και ποιοι τα εµπορεύονται. Είναι εννιάµιση
χιλιάδες όµως. Έχουν έρθει από τη Ρουµανία. Αυτές είναι οι ει-
σαγωγές µέχρι σήµερα.

Άρα λοιπόν, αφήνουµε λίγο να δούµε, πώς θα διαµορφωθεί η
ζήτηση. Διότι προεξοφλούµε τη µειωµένη ζήτηση. Και ορισµένοι
που προεξοφλούν τη µειωµένη ζήτηση, δηµιουργούν µία τροµο-
κρατία αυτή τη στιγµή στους παραγωγούς, στους κτηνοτρόφους
ότι -ξέρετε- θα σας µείνει και για αυτό δώστε το χαµηλά. Αφήστε
να δούµε, πώς θα διαµορφωθεί η ζήτηση. Να µην προτρέχουµε.

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό ότι εµείς, ναι, βάζουµε ένα γενικό
πλαίσιο στήριξης, αλλά παρακολουθούµε, όπως σας είπα, την
αγορά πώς εξελίσσεται και πώς διαµορφώνεται. Δεν θέλουµε να
γινόµαστε µέρος αυτών των κερδοσκοπικών πολιτικών. 

Αυτό σηµαίνει, λοιπόν, ότι εµείς εξετάζουµε, πώς διαµορφώ-
νεται η κατάσταση. Να µην ανησυχεί κανένας. Εκεί που πραγµα-
τικά χρειάζεται και θα δούµε διαταραχή της ζήτησης, εκεί θα το
εντοπίσουµε. 

Προς το παρόν, νοµίζω ότι µπορούµε να παρακινήσουµε τους
συµπολίτες µας να εορτάσουν το Πάσχα, υπό αυτές τις ιδιαίτε-
ρες συνθήκες µε τον παραδοσιακό τρόπο και βεβαίως, έχοντας
εξασφαλίσει ότι θα είναι διαθέσιµα για τον εορτασµό και την τή-
ρηση των εθίµων ελληνικά αµνοερίφια σε εξαιρετική ποιότητα.
Εποµένως, δεν υπάρχει ως προς αυτό…

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Και χαµηλή τιµή! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Και σε δίκαιη τιµή, θα πω εγώ, για όλους, και για
τους κτηνοτρόφους και για τους εµπόρους και για τους κατανα-
λωτές. 
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Πηγαίνω σε κάτι άλλο, το οποίο το λέτε και το ξαναλέτε.
Η ιχθυοκαλλιέργεια, κατ’ αρχάς, δεν είναι τρεις επιχειρήσεις.

Είναι πράγµατι πέντε µεγάλες επιχειρήσεις. Το σύνολο, όµως,
των επιχειρήσεων στην ιχθυοκαλλιέργεια είναι κοντά στις
ογδόντα επιχειρήσεις ιχθυοκαλλιέργειας. Άρα, δεν είναι πέντε.
Πέντε επιχειρήσεις είναι οι µεγάλες. Έχουµε και άλλες εβδο-
µήντα, εβδοµήντα πέντε επιχειρήσεις, οι οποίες είναι µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις ιχθυοκαλλιέργειας. 

Εγώ ποτέ δεν έχω πει ότι δεν θα στηριχθεί κάποιος. Θα στη-
ριχθούν όλοι. Διότι και τις µεγάλες επιχειρήσεις τις χρειαζόµαστε
για την παραγωγή και τις µεσαίες επιχειρήσεις τις χρειαζόµαστε
για την παραγωγή και τους παράκτιους αλιείς τους χρειαζόµα-
στε. Όλους τους χρειαζόµαστε. Απλώς, δεν κάνω τη διάκριση
που κάνετε εσείς και θεωρώ ότι µας αδικείτε -αδικείτε την Κυ-
βέρνηση και εµένα προσωπικά- λέγοντας ότι «Στηρίζεις αυτούς
και δεν στηρίζεις εκείνους». Όλοι θα στηριχθούν. Πρέπει να
βρούµε το κατάλληλο εργαλείο για να τους στηρίξουµε και δου-
λεύουµε για αυτό. Θέλω να µην υπάρχει ανησυχία.

Ως προς τα συγκεκριµένα αιτήµατα που µου θέτετε, αν µε κρα-
τική ευθύνη θα αναλάβουµε τη διοχέτευση της εγχώριας παρα-
γωγής, σας απαντάω ότι όχι, δεν πρόκειται να κάνουµε ως κρά-
τος τον έµπορο. Δεν πρόκειται να χτίσουµε εµείς εµπορική αλυ-
σίδα και δεν θα κάνουµε αυτό το πράγµα για κανένα προϊόν. 

Δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή διαταραχή. Επαναλαµβάνω ότι
υπάρχουν διαταραχές και συµµετρίες εξαιτίας των περιοριστικών
µέτρων. Ενδεχοµένως, να υπάρχουν και σηµεία που γίνεται από-
πειρα κερδοσκοπίας και τα εντοπίζω και τα δείχνω.

Ειδικά, για το ζήτηµα του κρέατος, φέραµε ειδική ρύθµιση, µε
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου µε την οποία δηµιουργείται
υποχρέωση στους εµπόρους κρέατος να µας ενηµερώνουν ανά
τρεις ηµέρες για τα αποθέµατα τους στις αποθήκες, προκειµέ-
νου να διευκολύνεται ο έλεγχος. Ήδη, εξήγγειλα νοµοθεσία, την
οποία πρόκειται να περάσουµε αµέσως στο επόµενο διάστηµα
µε την οποία βαρύνω -και θα δω τώρα και τη στάση εδώ των πο-
λιτικών κοµµάτων σε αυτή τη νοµοθεσία- και αυστηροποιώ το
πλαίσιο για την αντιµετώπιση των ελληνοποιήσεων. 

Θα ήθελα εδώ µόνο να ανοίξω µία παρένθεση. Πόσα χρόνια
συζητάµε µέσα σε αυτήν την Αίθουσα για τις ελληνοποιήσεις και
τον µιµητισµό; Το ξέρετε ότι δεν υπάρχει ποινική διάταξη; Τόσα
χρόνια που συζητάµε για το θέµα αυτό, ποινική κύρωση για αυτό
το έγκληµα, για το οποίο το σύνολο του πολιτικού κόσµου συµ-
φωνεί ότι έχει µέγιστη ηθικοκοινωνική απαξία και τεράστιες οι-
κονοµικές συνέπειες για την παραγωγή µας, δεν υπάρχει. Δεν
έχει ποινική διάταξη. Φέρνω, λοιπόν, ποινική διάταξη. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Υπέρ των εµπόρων είναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Και µάλιστα, φέρνω βαριά ποινική διάταξη. Τρία
µε πέντε χρόνια είναι η φυλάκιση. Βαρύ πληµµέληµα. 

Το ξέρετε ότι τα διοικητικά πρόστιµα τόσα χρόνια έφταναν το
µέγιστο µέχρι τις 30.000 ευρώ για αυτή την πράξη; Τώρα, τα πρό-
στιµα θα πάνε στις 300.000 ευρώ. Και σε περίπτωση µεγάλων
επιχειρήσεων, θα µπορούν να φτάσουν µέχρι και 600.000 ευρώ,
όταν θα κάνουµε αυτή την πράξη. Για να δούµε, λοιπόν. Και θα
φτιάξω και τους ελεγκτικούς µηχανισµούς. Διότι αυτό είναι ένα
δεύτερο κεφάλαιο για το οποίο θα µιλήσω. 

Για να σοβαρευτούµε και να δούµε, εάν εννοούµε πράγµατι
αυτά τα οποία λέµε εδώ. Εγώ ό,τι λέω, το εννοώ. Άρα, λοιπόν, το
δεύτερο µεγάλο κοµµάτι είναι αυτό. 

Τώρα, γι’ αυτό που µε ρωτάτε, εάν θα απαγορεύσουµε τις ει-
σαγωγές αµνοεριφίων και αβγών, όχι, δεν θα τις απαγορεύ-
σουµε. Διευκρινίζω, όµως, ότι οι έλεγχοι γίνονται και θα γίνονται.
Είναι συνοριακοί έλεγχοι. Συνδέονται µε την δηµόσια υγεία και
την τήρηση της δηµόσιας υγείας. Πάντως, όπως βλέπετε, µπορώ
να σας πω µετά µεγίστης λεπτοµέρειας, πού βρίσκεται η κάθε ει-
σαγωγή.

Με ρωτάτε, εάν θα στηρίξουµε τους παραγωγούς των λαϊκών
αγορών. Σας απάντησα «ναι». Θα το µελετήσουµε.

Πρέπει να σας πω το εξής: Είναι µία άσκηση -αποζηµιωτικά
αυτό- λίγο πιο περίπλοκη από αυτό που συνήθως κάνουµε στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Διότι στο Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης δεν αποζηµιώνουµε απολεσθέν εµπορικό εισό-

δηµα, εισόδηµα, δηλαδή, από την πώληση. Αποζηµιώνουµε πα-
ραγωγές. 

Άρα λοιπόν, αυτό, επειδή εξειδικεύεται µε έναν ορισµένο
τρόπο, έχει µία δυσκολία τεχνικού χαρακτήρα. Θα την αντιµετω-
πίσουµε, εν πάση περιπτώσει, και θα κάνουµε αυτό το οποίο πρέ-
πει να κάνουµε.

Για την εξασφάλιση της άδειας µετακίνησης, η λύση, η οποία
θα δοθεί τώρα, είναι αυτή την οποία είπα προηγουµένως: Παρα-
γωγοί, οι οποίοι δηλώνουν ότι κατοικούν στην περιφέρεια που
εµπορεύονται, δηλαδή στη λαϊκή αγορά, στην οποία θέλουν να
συµµετάσχουν, πλην όµως, έχουν συγγενείς ή άλλους που τους
επιτρέπουν τη φόρτωση, χωρίς τη µετακίνηση τους, από περιφέ-
ρεια σε περιφέρεια, αυτοί θα επιτρέπεται να εµπορεύονται. Αυτή
είναι η ρύθµιση. Έχει υπογραφεί από τον κ. Γεωργιάδη και πρό-
κειται να δηµοσιευτεί στο ΦΕΚ σήµερα και να ισχύσει. 

Τα υπόλοιπα θέµατα, τα οποία µου θέτετε, είναι οριζόντια θέ-
µατα. Πρέπει να αντιµετωπιστούν, είναι ζητήµατα τα οποία απα-
σχολούν και συµφωνώ ότι είναι θέµατα της παραγωγής. Πάντως,
είναι οριζόντια ζητήµατα και εποµένως, δεν συνδέονται µε την
αντιµετώπιση του κορωνοϊού. Το θέµα, δηλαδή, του αγροτικού
πετρελαίου δεν είναι κάτι το οποίο ανακύπτει, λόγω κορωνοϊού.
Είναι µία συζήτηση, την οποία την έχουµε -εγώ έχω πει τη θέση
µου- και το εξετάζει και το αντιµετωπίζει στις δηµοσιονοµικές της
δυνατότητες η Κυβέρνηση. 

Σε άλλα ζητήµατα, λοιπόν, όπως για παράδειγµα, αυτά που ζη-
τάτε για τις αναστολές, θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι µια ανα-
στολή οριζόντια δεν έχει νόηµα. Αναστολές εκεί που βλέπουµε
πληττόµενους κλάδους, -αλιεία, ανθοπαραγωγοί- τους κλάδους
τους βάζουµε µέσα. Πρέπει, όµως, να διαπιστώσουµε πληττόµε-
νους κλάδους, και µάλιστα, πληττόµενους πέραν ενός ορίου,
όπου δεν αρκεί -να το πω διαφορετικά- να τους στηρίξουµε ει-
σοδηµατικά µε µια ενίσχυση κρατική, προκειµένου να ανταπεξέλ-
θουν ή να αναπληρώσουν το χαµένο τους εισόδηµα.

Θέσατε το ζήτηµα της ρευστότητας. Αυτό απασχολεί και είναι
σηµαντικό. Εκείνο, λοιπόν, το οποίο πρέπει να γίνει από πλευράς
ρευστότητας, είναι -και είναι µια συζήτηση που την έχουµε αυτή
τη στιγµή µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή- ότι πρέπει να µπουν οι
αγροτικές επιχειρήσεις και οι επιχειρήσεις αλιείας στα µέτρα
στήριξης µέσα από τα δανειακά εργαλεία, τα οποία οικοδοµούν-
ται στα πλαίσια του ΕΣΠΑ. Αυτός είναι ένας µηχανισµός δίπλα
στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Εποµένως, θέλει ειδικές
προβλέψεις, τις οποίες είµαστε σε συζήτηση µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, προκειµένου να τις εξασφαλίσουµε. 

Συνοψίζω, λέγοντας ότι µέχρι στιγµής η εικόνα του πρωτογε-
νούς τοµέα είναι µια εικόνα ικανοποιητική. Έχει ασυµµετρίες και
δυσκολίες, αλλά παρεµβαίνουµε και αντιµετωπίζουµε στοχευ-
µένα αυτές τις ασυµµετρίες και τις δυσκολίες. Θέλω να ξέρουν
οι παραγωγοί και το λέω µε πολύ µεγάλη ευθύνη από αυτό το
Βήµα, ότι παρακολουθούµε µε λεπτοµέρεια την πορεία της κάθε
παραγωγής, τις τιµές, τις ποσότητες και να ξέρουν ότι εκεί που
πραγµατικά θα χρειαστεί θα παρέµβουµε και δεν πρόκειται να
αφήσουµε να υπάρξει παραγωγικό πρόβληµα στη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Αφήνουµε λίγο τον χρόνο παραπάνω σε όλους και στους οµι-
λητές, για να υπάρχει µια πιο διεξοδική συζήτηση. Παρακολουθώ
τη συζήτηση και καταλαβαίνω ότι ο COVID-19 έχει κάνει πολλές
παρενέργειες και στις ιδεολογίες γενικώς. Έχουµε αλλάξει
πολλά ζητήµατα όλοι σε αυτά που ξέραµε µέχρι χθες.

Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 620/6-4-2020 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννη Δελή προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τα προβλήµατα και τις ελλείψεις στα
νοσοκοµεία της Δυτικής Μακεδονίας µπροστά στην αντιµετώ-
πιση της πανδηµίας από τον κορωνοϊό».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας
κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κάθε µέρα µέσα από την επίσηµη ενηµέρωση

παρακολουθούµε τον κορωνοϊό να εξαπλώνεται αργά µεν, αλλά
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πάντως σταθερά και κυρίως απειλητικά σε όλη τη χώρα. 
Βέβαια, η Περιφέρεια της Δυτικής Μακεδονίας την οποία

αφορά αυτή η ερώτηση, αλλά η ερώτηση θα µπορούσε άνετα να
γενικευτεί και για όλη τη χώρα, βρίσκεται στο µάτι του κυκλώνα
κυριολεκτικά αυτής της πανδηµίας. Κι έτσι µεγαλώνει η ανασφά-
λεια, µεγαλώνει η αγωνία, αλλά και η αγανάκτηση του λαού της
περιοχής, όσο και των εργαζοµένων στον χώρο της υγείας. 

Ο λόγος; Απλούστατος. Μπροστά σε µια τέτοια πραγµατική
απειλή βγάζουν µάτι οι διαχρονικές µεγάλες ελλείψεις των δη-
µόσιων δοµών υγείας σε προσωπικό, σε υποδοµές, σε εξοπλισµό
και σε µέσα προστασίας και αυτοπροστασίας. Σε αυτή την επι-
κίνδυνη, βλέπετε, κατάσταση οδήγησαν τη δηµόσια υγεία όλες
οι κυβερνήσεις, µηδεµιάς εξαιρουµένης, πετσοκόβοντας κάθε
φορά, η µία µετά την άλλη, την τόσο αναγκαία χρηµατοδότηση
της δηµόσιας υγείας. 

Όπως και σε όλη τη χώρα, έτσι και στη δυτική Μακεδονία, η
κατάσταση στη δηµόσια υγεία, κύριε Υπουργέ, είναι στα όρια
της. Θα µπορούσα να πω ότι είναι δραµατική. Δείτε ορισµένα πα-
ραδείγµατα. Ακόµη και µε τα ισχύοντα ανεπαρκή οργανογράµ-
µατα για τη στελέχωση τους, στα πέντε νοσοκοµεία της περιοχής
της δυτικής Μακεδονίας, όπως και στο ΕΚΑΒ, υπάρχουν πάρα
πολλές κενές θέσεις και µεγάλες ελλείψεις γύρω ή τουλάχιστον,
καµµιά φορά και περισσότερο από 40% σε προσωπικό, τόσο ια-
τρικό όσο και νοσηλευτικό. 

Τώρα, για τις ανάγκες αυτής της περιφέρειας, στην οποία
υπάρχει και µια από τις µεγαλύτερες εστίες της πανδηµίας του
κορωνοϊού, αυτή τη στιγµή, το γνωρίζετε και εσείς, λειτουργούν
µόλις πέντε κλίνες µονάδων εντατικής θεραπείας στην Πτολε-
µαΐδα και αντίστοιχα πέντε κλίνες µονάδων αυξηµένης φροντί-
δας, οι οποίες βεβαίως δεν είναι ΜΕΘ, όπως δεν είναι ΜΕΘ και
οι θάλαµοι αρνητικής πίεσης, στην Κοζάνη. 

Και ας µη µιλήσουµε για τα τόσο απαραίτητα µέσα ατοµικής
προστασίας των υγειονοµικών και κυρίως για τα µέσα εκείνα τα
εξειδικευµένα, τα προστατευτικά, τα τόσο απαραίτητα για αυ-
τούς που βρίσκονται κάθε µέρα στην πρώτη γραµµή αυτής της
µάχης και που αυτά τα µέσα δίνονται, όταν δίνονται, µετά από
εντολές της διοίκησης κυριολεκτικά µε το σταγονόµετρο. 

Πότε γίνονται όλα αυτά; Μα, στη σηµερινή έκτακτη κατάσταση
της πανδηµίας µε τις συνθήκες να είναι άκρως απαιτητικές. Και
βέβαια δεν πρέπει να λησµονούµε, και σε ό,τι µας αφορά δεν το
λησµονούµε, τις πάγιες ανάγκες των χρονίως πασχόντων, όπως
βεβαίως και τα συνήθη περιστατικά της υγείας που υπάρχουν
έτσι κι αλλιώς. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ευθέως: Θα δώσετε επι-
τέλους λεφτά για να λειτουργήσουν όπως πρέπει τα νοσοκοµεία,
τα κέντρα υγείας και το ΕΚΑΒ της περιοχής και όλης της χώρας,
µε µόνιµο προσωπικό, όµως; Άρα, επικουρικοί και συµβασιούχοι
να γίνουν τώρα, άµεσα µόνιµοι. Και επειδή αυτοί, όπως και εσείς
καλά γνωρίζετε, δεν φτάνουν, απαιτούνται και άµεσα προσλή-
ψεις µονίµων γιατρών και νοσηλευτών σε όλες τις ειδικότητες
και σε όλες τις βαθµίδες. 

Κατ’ αρχάς, σε όλη τη δυτική Μακεδονία -εµείς λέµε και σε όλη
τη χώρα- θα επιτάξετε ιδιωτικές κλινικές; Θα θέσετε σε πλήρη
κρατικό έλεγχο τα ιδιωτικά διαγνωστικά εργαστήρια; Ή θα τους
αφήσετε και θα τους επιτρέπετε και µέσα στην πανδηµία να «αρ-
µέγουν» το δηµόσιο σύστηµα υγείας; 

Θα εντάξετε υποχρεωτικά όλους τους αυτοαπασχολούµενους
γιατρούς σε ένα κρατικό σχέδιο για τη δωρεάν περίθαλψη όλων
των ασθενών, ασθενών που δεν σχετίζονται µε την επιδηµία του
κορωνοϊού, στα κέντρα υγείας, στα περιφερειακά ιατρεία και σε
κατ’ οίκον επισκέψεις; 

Και το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι: Αν δεν τα κάνετε τώρα
όλα αυτά, πότε θα τα κάνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Δελή, επιτρέψτε µου να σας διορθώσω, κατ’ αρχάς, γιατί
είπατε ότι η πανδηµία εξαπλώνεται στη χώρα µας. Η πανδηµία
δεν εξαπλώνεται στη χώρα µας. Η πανδηµία περιορίζεται στη
χώρα µας.

Θα ήθελα να συµφωνήσω µε αυτό που αναφέρατε στην ερώ-
τησή σας, ότι στη σηµερινή έκτακτη κατάσταση οι συνθήκες είναι
απαιτητικές. Πράγµατι είναι απαιτητικές, είναι πάρα πολύ απαι-
τητικές συνθήκες και παρά τα προβλήµατα, τις στρεβλώσεις και
τις ελλείψεις του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, η Κυβέρνηση αυτή
έκανε κάποια πράγµατα σωστά και οφείλετε να το αναγνωρίσετε. 

Τα µέτρα που λάβαµε όχι µόνο περιόρισαν την εξάπλωση του
ιού, αλλά κατέστησαν και λειτουργικό το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
έτσι ώστε σήµερα να είναι σε θέση να εξυπηρετεί όχι µόνο τους
συµπολίτες µας που νοσούν από τον κορωνοϊό, αλλά όλους τους
πολίτες που έχουν ανάγκη και αυτό φαίνεται. Τα νοσοκοµεία
εφηµερεύουν κανονικά. Τα κέντρα υγείας σε όλη τη χώρα, σε
όλη την επικράτεια εξυπηρετούν τον κόσµο. Έχουµε προβλέψει
µέτρα και δράσεις προκειµένου να εξυπηρετήσουµε ευπαθείς
οµάδες του πληθυσµού, όπως οι χρόνιοι πάσχοντες ή οι ηλικιω-
µένοι, προκειµένου µε την άυλη συνταγογράφηση και µε την µε-
ταφορά των φαρµάκων στα σπίτια τους, να µην ταλαιπωρούνται
σε αυτές τις δύσκολες ώρες. 

Ποιος είναι ο καλύτερος που µπορεί να επιβεβαιώσει αυτά τα
οποία κάναµε; Τα διεθνή µέσα ενηµέρωσης αναφέρονται µε
θερµά λόγια στα µέχρι σήµερα αποτελέσµατα που έχουµε κατα-
φέρει. Είναι µια συλλογική προσπάθεια. Οι πολίτες επικροτούν
τα µέτρα και τις αποφάσεις της Κυβέρνησης και η πλειονότητα
του πολιτικού κόσµου, επίσης, επικροτεί αυτά τα µέτρα τα οποία
έχουµε λάβει. Διότι είναι µια µάχη που πρέπει όλοι µαζί να την
κερδίσουµε.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στις σηµαντικές κινήσεις ανα-
διοργάνωσης και ανασύνταξης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Ναι, το είπατε και εσείς, υπάρχουν στρεβλώσεις και ελλείψεις
από το παρελθόν, αλλά σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα κα-
ταφέραµε αυτές τις ελλείψεις να τις αντιµετωπίσουµε και να πά-
ρουµε µέτρα, να πάρουµε αποφάσεις, να εξοπλίσουµε το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, να προσλάβουµε προσωπικό και να ενισχύ-
σουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, έτσι ώστε όχι µόνο να ξεπερά-
σουµε την κρίση του κορωνοϊού, αλλά την επόµενη µέρα το
σύστηµα υγείας να είναι ακόµα πιο λειτουργικό, ακόµα πιο απο-
τελεσµατικό, ακόµα πιο αποδοτικό και να ανταποκρίνεται στις
ανάγκες υγείας όλου του πληθυσµού. 

Αναπτύξαµε καινούργιες µονάδες εντατικής θεραπείας σε ελά-
χιστο χρονικό διάστηµα. Αναπτύξαµε κλίνες αποκλειστικά για τη
χρήση του κορωνοϊού. Αναδιοργανώσαµε τις δοµές της πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, έτσι ώστε να εξυπηρετήσουν καλύ-
τερα τους πολίτες που έχουν κορωνοϊό. 

Εγκρίναµε προσλήψεις επικουρικού προσωπικού. Ξεπεράσαµε
τον αρχικό στόχο και έχει προσληφθεί η πλειονότητα αυτού του
κόσµου και προσλαµβάνεται κάθε µέρα. Έχουµε τονίζει ότι το
νοσηλευτικό προσωπικό το οποίο τόσο ανάγκη το έχει το σύ-
στηµα υγείας, θα παραµείνει στο σύστηµα υγείας µετά την κρίση. 

Σε ό,τι αφορά το επικουρικό προσωπικό έχουµε πει ότι στα-
διακά θα µετατρέψουµε τις θέσεις του επικουρικού προσωπικού
σε µόνιµες θέσεις, έτσι ώστε µε κρίσεις να µπορέσουµε να πλη-
ρώσουµε τα κενά τα οποία έχει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Παρέχουµε δωρεάν τις υπηρεσίες σε κάθε πολίτη που πάσχει
από τον κορωνοϊό και καλύπτουµε όλες τις ανάγκες.

Βεβαίως, έχουµε πολύ δρόµο µπροστά µας, γιατί ναι µεν
έχουµε πετύχει πολλά πράγµατα µέχρι στιγµής, αλλά γνωρί-
ζουµε ότι βρισκόµαστε στο τέλος της αρχής και πρέπει να προ-
ετοιµαστούµε, όχι µόνο πιθανόν για δυσµενή εξέλιξη της νόσου
αλλά και για την επόµενη χρονιά, που θα έχουµε όχι µόνο την
εποχική γρίπη, αλλά ίσως και την επανεµφάνιση του κορωνοϊού.

Δυστυχώς για τη δυτική Μακεδονία, η Καστοριά βρέθηκε στο
επίκεντρο της πανδηµίας. Ειδικότερα, στο Γενικό Νοσοκοµείο
Καστοριάς τέθηκε εκτός υπηρεσίας σηµαντικό κοµµάτι του ια-
τρικού, νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού, το οποίο, όπως
πολύ σωστά αναφέρατε, µολύνθηκε από τον ιό. 

Βεβαίως, τα νούµερα δεν είναι αυτά που αναφέρατε. Δώδεκα
εργαζόµενοι σήµερα του νοσοκοµείου βρίσκονται σε αναρρωτική
άδεια λόγω ασθένειας από τον ιό. Είναι γεγονός ότι σήµερα
αυτοί οι δώδεκα άνθρωποι βεβαίως και αποτελούν σηµαντική
απώλεια για το νοσοκοµείο. Όµως, σε κάθε περίπτωση το νοσο-
κοµείο, οι δοµές στην Καστοριά και στους όµορους νοµούς λει-
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τούργησαν επαρκώς και εξυπηρέτησαν τον κόσµο τις δύσκολες
αυτές ηµέρες, που η πανδηµία χτύπησε την περιοχή της Καστο-
ριάς.

Οφείλω να ενηµερώσω ότι πολύ πριν από αυτήν τη δυσάρεστη
εξέλιξη, οι υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, σε συνεργασία µε
την 3η Υγειονοµική Περιφέρεια και το Νοσοκοµείο Καστοριάς,
είχε προβεί σε συγκεκριµένες ενέργειες, όπως έγκριση και πρόσ-
ληψη επικουρικού προσωπικού, τόσο ιατρικού όσο και λοιπού
προσωπικού. Δυστυχώς, υπήρχε µια δυστοκία στην ανεύρεση
του ιατρικού προσωπικού, γιατί δώσαµε αρκετές εγκρίσεις, αλλά
µόνο ένας γιατρός εµφανίστηκε. Ευτυχώς, µπορέσαµε και καλύ-
ψαµε τις ανάγκες από τις γύρω περιοχές.

Κατ’ αρχάς, όπως είπαµε, µετακινήσαµε προσωπικό από τις
άλλες δοµές. Κατά τους µήνες Φεβρουάριο και Μάρτιο έγιναν
εννέα µετακινήσεις γιατρών µε σκοπό την ενδυνάµωση της στε-
λέχωσης του Γενικού Νοσοκοµείου Καστοριάς. Επίσης, µετακι-
νήθηκαν δέκα γιατροί υπηρεσίας υπαίθρου από τα κέντρα υγείας
τα διπλανά και σε δεύτερη φάση, βεβαίως και σκοπεύουµε, εφό-
σον εξελιχθούν διαφορετικά τα πράγµατα, να αξιοποιήσουµε και
τις δυνάµεις του ιδιωτικού τοµέα, γιατί σε αυτήν τη µάχη δεν πε-
ρισσεύει κανείς. Ιδιώτες γιατροί µε τις ειδικότητες που χρειαζό-
µαστε θα επιστρατευτούν, θα επιταχθούν και θα εξυπηρετήσουν
τις ανάγκες του συστήµατος. Ήδη έχουµε συζητήσει µε τον Πα-
νελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο δράσεις και µέτρα, τα οποία πρέπει να
ληφθούν και, βεβαίως, έχουµε ήδη ανακοινώσει δράσεις, στις
οποίες πρόκειται να προβούµε, προκειµένου όλοι οι γιατροί να
είναι στη διάθεση της εξυπηρέτησης του πολίτη.

Όµως, και για τις ιδιωτικές κλινικές στη δυτική Μακεδονία -και
όχι µόνο στη δυτική Μακεδονία, αλλά και σε όλη την Ελλάδα-
επειδή αναφερθήκατε θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι ενώ προ-
βλέπεται αυτό στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, την οποία
έχουµε ψηφίσει, η επίταξη, δηλαδή, όλων των ιδιωτικών δοµών
εφόσον αυτό χρειαστεί, ήδη η Πανελλήνια Ένωση Ιδιωτικών Κλι-
νικών µε έγγραφό της, µας έχει ενηµερώσει ότι από µόνοι τους
βρίσκονται στη διάθεση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε το
σύνολο των κλινών προς κάλυψη των αναγκών του ΕΣΥ, όπως,
βεβαίως, και όλοι οι µεγάλοι όµιλοι των ιδιωτικών κλινικών.

Υπάρχει σχέδιο, αλλά να επαναλάβω για µια ακόµη φορά ότι
το σχέδιο αυτό εξελίσσεται και υλοποιείται ανάλογα µε την εξέ-
λιξη της νόσου και σε κάθε περίπτωση -να το τονίσω για µια
ακόµη φορά- χωρίς κόστος για τους συµπολίτες µας.

Επειδή αναφερθήκατε και στη χρηµατοδότηση του συστήµα-
τος υγείας, να πω για µια ακόµη φορά ότι σε αυτή την κρίσιµη
στιγµή για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και για τη χώρα δεν τίθεται
θέµα χρηµάτων. Έχουµε λάβει όλα τα µέτρα και υπάρχει επαρ-
κής χρηµατοδότηση, προκειµένου να καλύψουµε τις αυξηµένες
ανάγκες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Κύριε Δελή, οι δοµές υγείας της δυτικής Μακεδονίας ανταπο-
κρίθηκαν µε επιτυχία σε αυτή τη δύσκολη στιγµή και έχουν τη
δυνατότητα να το πράξουν ακόµα καλύτερα στο µέλλον. Το σύ-
νολο των υγειονοµικών δοµών της δυτικής Μακεδονίας ανταπο-
κρίθηκε µε επάρκεια και, βέβαια, χρέος µας είναι να το ενισχύ-
σουµε ακόµα περισσότερο όχι µόνο τώρα µέσα στην κρίση αλλά
και µετά από την κρίση. Έχουµε συναίσθηση της κατάστασης,
γνωρίζουµε τις αδυναµίες που υπάρχουν, αλλά δουλεύουµε κα-
θηµερινά για να λύνουµε τα προβλήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε και δευτερολογία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, θα τελειώσω. Θα έπρεπε να δείξετε µια ανοχή. Αφή-
σατε τους προλαλήσαντες να µακρηγορήσουν.

Δουλεύουµε καθηµερινά για να λύσουµε τα προβλήµατα και
να βελτιώσουµε τις συνθήκες όχι µόνο των εργαζοµένων στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας αλλά και στους κατοίκους όλης της πε-
ριοχής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο και µετά θα σας απαντήσει όσο χρόνο
χρειάζεται ο κύριος Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν ήρθαµε εδώ από καµ-

µιά διάθεση στείρας αντιδικίας και αντιπαράθεσης µε εσάς, το
Υπουργείο ή την Κυβέρνηση. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι θα
υποστείλουµε και τη σηµαία των διεκδικήσεων για αυτά που δι-
καιούται ο λαός µας για την υγεία του και καλούµε και τον ίδιο
τον λαό να µην υποστείλει τις διεκδικήσεις του.

Μας κάνατε µια παρατήρηση αρχικά για το ότι χρησιµοποι-
ήσαµε το ρήµα «εξαπλώνεται» για τον κορωνοϊό. Με συγχωρείτε,
αλλά κάθε απόγευµα βλέπουµε και εσάς στην επίσηµη ενηµέ-
ρωση όπου ανακοινώνονται από τα πιο επίσηµα χείλη νέα κρού-
σµατα, δεκάδες κρούσµατα. Να συµφωνήσουµε εδώ ότι πρό-
κειται για περιορισµένη εξάπλωση; Να το συµφωνήσουµε. Όµως,
πάντως εξαπλώνεται µε αργούς, όπως είπα, ρυθµούς. Μιλάµε
για τα καταγεγραµµένα κρούσµατα και πιθανολογούµε για τα
πραγµατικά κρούσµατα.

Εν πάση περιπτώσει, ένα πρώτο σχόλιο, κύριε Υπουργέ, µε
βάση αυτά που απαντήσατε στην πρωτολογία σας είναι ότι η
ωραιοποιηµένη εικόνα που µας παρουσιάσατε δεν νοµίζουµε ότι
ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα ούτε της δυτικής Μακεδο-
νίας ούτε της χώρας. Η δυτική Μακεδονία, αν θέλετε,  αποτελεί
πιλότο των ενεργειών των κυβερνητικών για το πώς αντιµετωπί-
ζεται µια εστία αυξηµένης έντασης του κορωνοϊού.

Δεν χρειάζεται να σας πω πολλά. Ένα µόνο στοιχείο θα σας
πω. Ας πούµε για τον ανεπαρκή αριθµό των κλινών µονάδων εν-
τατικής θεραπείας στη δυτική Μακεδονία. Το δείχνει η ίδια η µε-
ταφορά των ασθενών κατά δεκάδες από τη δυτική Μακεδονία,
από όλη την περιοχή, στη Θεσσαλονίκη, η οποία, βεβαίως, δεν
έχει άπειρες δυνατότητες, καθώς γύρω στα εκατόν είκοσι πέντε
κρεβάτια ΜΕΘ διαθέτει.

Θεωρούµε, επίσης, περιορισµένα, ανεπαρκή και γενικόλογα -
σήµερα αποφύγατε επιµελώς τους αριθµούς- τα µέχρι τώρα
µέτρα για την ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας και,
βεβαίως, τα µέτρα, τα οποία υπάρχουν και έχουν ανακοινωθεί -
θα συµφωνήσετε µαζί µας, συµφωνεί άλλωστε και η πραγµατι-
κότητα- βρίσκονται αρκετά ή πολύ πίσω από τις ανάγκες του
σήµερα. Αναφέρεστε σε προσλήψεις επικουρικού προσωπικού,
δηλαδή µε ηµεροµηνία λήξεως, µιλάτε για µετακινήσεις -το οµο-
λογήσατε και εσείς- προσωπικού, προκειµένου να καλυφθούν τα
κενά.

Τα κενά, όµως, κύριε Υπουργέ, στη δηµόσια υγεία νοσηλευτι-
κού και ιατρικού προσωπικού πριν την πανδηµία του κορωνοϊού
υπολογίζονταν µε τους µετριοπαθέστερους υπολογισµούς γύρω
στις τριάντα χιλιάδες. Φανταστείτε τώρα µε την πανδηµία πού
έχουν φτάσει αυτές οι ανάγκες.

Βεβαίως, όπως είπαµε, η αιτία είναι η υποχρηµατοδότηση και
ειρήσθω εν παρόδω αυτή φταίει -η υποχρηµατοδότηση δηλαδή.
Είναι η ίδια πολιτική σε όλες τις καπιταλιστικές χώρες και, µάλι-
στα, στις πιο ανεπτυγµένες, όπως στην Ιταλία, τη Γαλλία, τη Με-
γάλη Βρετανία, τη Γερµανία, τις Ηνωµένες Πολιτείες, για όλο το
G7 δηλαδή. Για αυτό και βλέπουµε κάθε βράδυ -κάθε βράδυ βλέ-
πει ο πλανήτης- αυτές τις σοκαριστικές εικόνες από αυτές τις πιο
ανεπτυγµένες χώρες.

Έρχοµαι τώρα πιο ειδικά στο Νοσοκοµείο της Καστοριάς, στο
οποίο αναφερθήκατε. Είναι κυριολεκτικά αποδεκατισµένο. Ήταν
έτσι κι αλλιώς υποστελεχωµένο, τώρα µε τις ελλείψεις είναι απο-
δεκατισµένο. 

Στο Νοσοκοµείο της Κοζάνης, όταν ξεκίνησε η πανδηµία του
κορωνοϊού, από τους ογδόντα εφτά γιατρούς που έπρεπε να
υπάρχουν, υπήρχαν µόνον οι πενήντα. Τις προσλήψεις µέχρι
τώρα τις ακούνε, αλλά δεν βλέπουν τίποτα.

Εν τω µεταξύ, όπως είπαµε, η δυτική Μακεδονία έχει ένα πολύ
µεγάλο αριθµό κρουσµάτων. Είχε µέχρι πρότινος δύο κοινότη-
τες. Μιλάω για τη Δαµασκηνιά και τη Δραγασιά. Εξακολουθεί να
είναι σε καραντίνα το δηµοτικό διαµέρισµα της Μεσοποταµίας.
Στην Καστοριά έχουµε πάρα πολλά κρούσµατα. Έχουµε αναλο-
γικά και τον µεγαλύτερο νοµίζω αριθµό θανάτων στη χώρα.

Βεβαίως, αυτά όλα, αυτές οι ανάγκες σε προσωπικό, δεν γίνε-
ται να καλύπτονται στην Καστοριά, στην Πτολεµαΐδα, στην Κο-
ζάνη, οπουδήποτε σε όλη τη χώρα, µε µετακινήσεις από τα
κέντρα υγείας και τα περιφερειακά ιατρεία. 

Δηλαδή, δεν είναι δυνατόν -µε συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ-
στην περιοχή της Δραγασιάς και της Δαµασκηνιάς να υπολει-
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τουργούν τα κοντινά κέντρα υγείας στο Τσοτύλι και στη Σιάτιστα
και να κλείνουν τα περιφερειακά τους ιατρεία.

Δεν είναι δυνατόν στην Καστοριά να µετακινείται στο νοσοκο-
µείο προσωπικό από το Κέντρο Υγείας του Άργους Ορεστικού
και να κλείνει –ναι, να κλείνει- το περιφερειακό ιατρείο της Με-
σοποταµιάς, µιας περιοχής που έχει τεθεί και βρίσκεται αυτή τη
στιγµή σε καραντίνα, την ίδια στιγµή που θα έπρεπε να υπάρχει,
όπως εµείς λέµε, πρόνοια και µέριµνα ακόµα και για εφεδρικό
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, γιατί είναι εκείνο το προσω-
πικό και οι εργαζόµενοι που είναι οι πιο άµεσα εκτεθειµένοι και
έχουν αναλογικά τα υψηλότερα ποσοστά κρουσµάτων.

Τώρα, για το υγειονοµικό υλικό που λέτε ότι υπάρχει σε επάρ-
κεια, κι εµείς συχνά βλέπουµε στα κανάλια αεροπλάνα να κου-
βαλούν τόνους υγειονοµικού υλικού, αλλά οι υγειονοµικοί το
ψάχνουν στην κυριολεξία µε τα κυάλια στα νοσοκοµεία, κύριε
Υπουργέ. Και εν πάση περιπτώσει, µάσκες ζητάνε οι υγειονοµι-
κοί, κύριε Υπουργέ! Ζητούν µάσκες προστατευτικές και µάλιστα
όχι τις απλές, τις άλλες τις πιο συνθέτες, τις FFP2. Όλα αυτά
χρειάζονται. Μάσκες προστατευτικές ζητάνε και όχι φίµωτρα σαν
αυτά που προσπάθησαν χθες οι αστυνοµικές δυνάµεις να τους
βάλουν στον Ευαγγελισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Δείτε, θα αναφερθώ στην Κοζάνη. Οι µονάδες, τα πέντε κρε-

βάτια ΜΑΦ που θα γίνουν ΜΕΘ, πώς θα λειτουργήσουν, κύριε
Υπουργέ; Θα λειτουργήσουν µε επικουρικό προσωπικό; Δηλαδή,
θα πάει εκεί ένας, δύο, τρεις –όσοι χρειάζονται- εντατικολογοι,
καρδιολόγοι, αναισθησιολόγοι, που θα ξέρουν ότι σε έξι µήνες,
σε έναν χρόνο θα απολυθούν; Έτσι θα λειτουργήσει;

Επιπλέον, σ’ αυτό το εργαστήρι της µοριακής βιολογίας –που
καλώς έγινε, το ψηφίσαµε και εµείς στην περιφέρεια και θα λει-
τουργήσει εκεί στο νοσοκοµείο της Κοζάνης, γιατί είναι πολύ µε-
γάλη ανάγκη- τι προσωπικό θα λειτουργήσει αυτό το σύγχρονο
µηχάνηµα; Θα το λειτουργήσει για τα τεστ τα διαγνωστικά προ-
σωπικό που θα απολυθεί σε δύο και σε τέσσερις µήνες; Νοµί-
ζουµε ότι αυτά δεν συνηγορούν για την κάλυψη των αναγκών
που σας είπα.

Τι πρέπει να κάνετε, κύριε Υπουργέ; Δύο πράγµατα –κι εδώ
πραγµατικά κλείνω- σας καλούµε να κάνετε. Πρώτον, πρέπει να
χρηµατοδοτήσετε τη δηµόσια υγεία όσο χρειάζεται. Πριν από
λίγο είπατε ότι δεν έχετε οροφή και µπορείτε να τη χρηµατοδο-
τήσετε όσο χρειάζεται. Τώρα, λοιπόν, χρηµατοδοτήστε την και
προσλάβετε µόνιµο ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό. Άλλω-
στε, τα λεφτά βρίσκονται. Τα βρίσκει η Κυβέρνησή σας. Τα βρήκε
µία χαρά για τους καναλάρχες, καθώς τους χαρίσατε 3,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ για την ετήσια εισφορά, προκειµένου να µην την
πληρώσουν φέτος οι καναλάρχες. Επίσης, δώσατε περίπου 13
εκατοµµύρια ευρώ στους εργολάβους των εθνικών οδών, γιατί
έχουν κεσάτια τώρα στα διόδια. Βεβαίως, µην ξεχνάµε και τα 30
εκατοµµύρια ευρώ που έχετε ήδη προϋπολογίσει να δώσετε
στους ιδιωτικούς κλινικάρχες.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, µιλάµε για επίταξη κι όχι για επιδότηση.
Επειδή, µάλιστα, µιλάµε για επίταξη, το δεύτερο που πρέπει

να κάνετε µετά τη χρηµατοδότηση είναι να επιτάξετε τις δοµές
της δηµόσιας υγείας, γιατί, ξέρετε, υπάρχει µία εικόνα αυτή τη
στιγµή στην ελληνική κοινωνία, κύριε Πρόεδρε. Από τη µία
πλευρά, έχεις τα δηµόσια νοσοκοµεία όπου οι άνθρωποι εκεί, το
προσωπικό, δίνουν την ψυχή τους κάθε µέρα µε αυτά τα ελλιπή
µέσα που διαθέτουν και από την άλλη, έχεις τα ιδιωτικά κέντρα,
τις ιδιωτικές δοµές της υγείας, που το µόνο που τους νοιάζει
είναι τα κέρδη τους. Νοµίζουµε ότι αυτό δεν συνάδει µε τις ανάγ-
κες της σηµερινής κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Με συγχω-
ρείτε.

Ένα παράδειγµα µπορώ να σας δώσω µονάχα. Αυτό που ακού-
γεται στη Θεσσαλονίκη για το Διαβαλκανικό, ένα από τα καµάρια
της ιδιωτικής υγείας, είναι ότι σχεδιάζει, λέει, την υπολειτουργία
του επειδή έχει µειωθεί η πελατεία του. Αυτό είναι µία χαρακτη-

ριστική παθογένεια του πού οδηγεί η συνύπαρξη του δηµοσίου
και του ιδιωτικού τοµέα. 

Τώρα, λοιπόν, πρέπει να γίνει επίταξη των ιδιωτικών δοµών
υγείας, όπως και ένταξη των ιδιωτών γιατρών, οι οποίοι αυτή τη
στιγµή είναι παροπλισµένοι. Μιλάµε για ένταξη, εν τοις πράγ-
µασι, στις ανάγκες του δηµοσίου συστήµατος υγείας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κοιτάξτε,

επειδή ο χρόνος δεν λέει πάντα την αλήθεια, σας λέω ότι τον έχω
µηδενίσει δύο φορές. Έχω φτάσει στα δέκα λεπτά, γι’ αυτό σας
το λέω.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε άπλετο χρόνο να απαντήσετε
ως Αρκάς, γιατί µετά θα έχουµε κι άλλον Αρκά και θα έχουµε θέ-
µατα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Τώρα
που θα είµαι σύντοµος µου δίνετε άπλετο χρόνο!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δελή, για να µη δηµιουργούµε και λάθος εντυπώσεις,

δεν είναι ότι δεν έχουµε νέα κρούσµατα καθηµερινά, αλλά αυτό
δεν σηµαίνει ότι εξαπλώνεται ο ιός. Τα στοιχεία δείχνουν ότι
έχουµε καταφέρει να τον περιορίσουµε. Ο πιο σωστός δείκτης
προκειµένου να έχουµε αυτή την εικόνα είναι ο αριθµός των δια-
σωληνωµένων και των ατόµων που βρίσκονται στις µονάδες εν-
τατικής θεραπείας και ο αριθµός των θανόντων συµπολιτών µας.
Άρα, βρισκόµαστε σε µία καλή φάση σε ό,τι αφορά την εξέλιξη
της νόσου και ελπίζουµε ότι έτσι θα συνεχίσουµε µέχρι το τέλος.

Επειδή είπατε ότι προσπάθησα να ωραιοποιήσω την κατά-
σταση, δεν το έκανα αυτό. Πρώτος εγώ είπα ότι αναφορικά µε
στρεβλώσεις και ελλείψεις του παρελθόντος –διαχρονικές ελλεί-
ψεις και στρεβλώσεις από όλα τα κόµµατα στο παρελθόν- κατα-
φέραµε πολλές από αυτές να τις ξεπεράσουµε σε πολύ σύντοµο
χρονικό διάστηµα. Δεν είναι τυχαίο ότι σχεδόν σε έναν, ενάµιση
µήνα που ξεκίνησε η κρίση αυτή, έχουµε ανοίξει σχεδόν ενενήντα
νέες µονάδες εντατικής θεραπείας και συνεχίζουµε να το κά-
νουµε.

Θα ήθελα να επαναλάβω για µία ακόµη φορά ότι όλες οι υπη-
ρεσίες προσφέρονται δωρεάν προς τους συµπολίτες µας. Η Κυ-
βέρνηση αυτή διασφαλίζει τον δηµόσιο χαρακτήρα του συστή-
µατος υγείας και θα το κάνει και στο µέλλον, µε όσα µέσα χρει-
αστεί.

Αναφερθήκατε, επίσης και στις µονάδες εντατικής θεραπείας
στην περιοχή της δυτικής Μακεδονίας. Πράγµατι, δεν επαρκούν
και κάποιες µονάδες αυξηµένης φροντίδας θα τις µετατρέψουµε
σε µονάδες εντατικής θεραπείας, έτσι ώστε να είναι στη διάθεσή
µας, εφ’ όσον παραστεί ανάγκη. 

Όµως, αυτό είναι για µας ένας οδηγός για το µέλλον, έτσι
ώστε να µπορέσουµε να εντοπίσουµε τις αδυναµίες του συστή-
µατος υγείας ανά γεωγραφική περιφέρεια και να µπορέσουµε να
βελτιώσουµε ακόµα περισσότερο τις υποδοµές και τις παρεχό-
µενες υπηρεσίες υγείας.

Αναφερθήκατε και στην επάρκεια του υγειονοµικού υλικού.
Βλέπετε τι γίνεται σε όλον τον πλανήτη, βλέπουµε κάθε µέρα στις
τηλεοράσεις και στις ιστοσελίδες έναν παγκόσµιο πόλεµο. Και η
µικρή Ελλάδα έχει καταφέρει αυτό που δεν έχουν καταφέρει µε-
γάλες χώρες. Έχουµε επάρκεια υγειονοµικού υλικού, αλλά πρέ-
πει να συνειδητοποιήσουµε ότι η κατάσταση δεν είναι όπως
παλιά. Δεν µπορούµε να σπαταλάµε το υγειονοµικό υλικό. Θα
πρέπει να υπάρχει φειδώ και ορθολογική χρήση του υλικού αυ-
τού και πάντοτε στις περιπτώσεις στις οποίες απαιτείται, επειδή
αναφερθήκατε και στο είδος των µασκών οι οποίες πρέπει να
χρησιµοποιούνται. Εκεί πέρα, για µία ακόµη φορά θα ήθελα να
πω ότι ακολουθούµε τις οδηγίες του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας, του Κέντρου Λοιµώξεων και σε καµµία περίπτωση δεν θα
αφήσουµε απροστάτευτο ούτε το προσωπικό που δουλεύει και
δίνει µάχη στο σύστηµα υγείας ούτε και τους συµπολίτες µας
που έχουν ανάγκη από αυτό το υλικό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Τώρα θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 613/3-4-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών του Συνα-
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σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Φίλη προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Προβλήµατα
στην υλοποίηση της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης, καθυστερή-
σεις στους µόνιµους διορισµούς, διεξαγωγή πανελληνίων εξετά-
σεων και άλλα επείγοντα ζητήµατα».

Κύριε συνάδελφε, παρ’ ότι τα ερωτήµατα είναι πολλά, εµείς
θα δώσουµε χρόνο –εσείς ξέρετε γιατί- και σε σας και στην
Υπουργό. Είναι πολλές οι ερωτήσεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Είναι και
µεγάλο το ενδιαφέρον για το ζήτηµα που συζητούµε, καθώς
αφορά όλες τις οικογένειες, όλη την κοινωνία. Υπάρχει και αγω-
νία στα παιδιά. Δεν είναι συχνό το φαινόµενο να κλείνουν τόσο
καιρό τα σχολεία και να έχεις ένα κοινωνικό κλίµα τόσο δυσµενές
που επιβαρύνει και τις οικογένειες όχι µόνο λόγω των υγειονοµι-
κών ζητηµάτων, αλλά κυρίως λόγω της επικείµενης µεγάλης οι-
κονοµικής και κοινωνικής κρίσης, την οποία ήδη τα παιδιά ως
ευαίσθητοι δέκτες τη ζουν καθηµερινά, βλέποντας τους γονείς
τους να χάνουν τις δουλειές τους και την πολιτεία να µη λαµβάνει
µέτρα αποφασιστικής στήριξης των οικογενειών τους.

Όµως, ας πάµε στο ζήτηµά µας που είναι η εξ αποστάσεως
εκπαίδευση. Είναι προφανές ότι οι συνθήκες έκαναν αναγκαία
την εξ αποστάσεως εκπαίδευση, µια διαδικασία που θα έπρεπε
να είχε προγραµµατιστεί και προωθηθεί από τις κυβερνήσεις δια-
χρονικά πριν την κρίση. Δυστυχώς, όµως, υπήρξαν τεχνολογικές
αδυναµίες και δεν υπήρχε το αναγκαίο ενδιαφέρον. 

Σήµερα, είµαστε αναγκασµένοι να προχωρήσουµε τονίζοντας
ότι η εξ αποστάσεως εκπαίδευση δεν µπορεί να υποκαταστήσει
ποτέ, αλλά ούτε και τώρα σε αυτή την κρίσιµη στιγµή και στις
συνθήκες που διανύουµε τη φυσική εκπαίδευση, την αυτοπρό-
σωπη και ενσώµατη παρουσία µαθητών και καθηγητών µέσα στη
φυσική τάξη. Βεβαίως µπορεί να βοηθήσει, αλλά δεν µπορεί να
την υποκαταστήσει. Έχει µεγάλη σηµασία αυτή η παραδοχή
εξαρχής.

Θα ήθελα να τονίσω ότι όλα τα νοικοκυριά και οι µαθητές και
οι γονείς έχουν εµπειρία για το πόσο δύσκολη είναι η πρόσβαση
των παιδιών στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση. Και αυτό συµβαί-
νει για πολλούς λόγους. Έχω διαβάσει τα στοιχεία που έχει ανα-
κοινώσει το Υπουργείο, η κυρία Υπουργός. Δεν θέλω να αµφισ-
βητήσω τα στοιχεία, τους αριθµούς. Όµως, πίσω από τους αριθ-
µούς κρύβεται µια κακή πραγµατικότητα. Αν η κατάσταση δια-
σώζεται σε έναν βαθµό –και δεν θέλω να αγνοήσω ότι διασώζεται
σε έναν βαθµό µια κάποια επικοινωνία του σχολείου µε τα παι-
διά- οφείλεται στην ηρωική προσπάθεια, στον ζήλο των εκπαι-
δευτικών, οι οποίοι χωρίς καµµιά κεντρική βοήθεια από το Υ-
πουργείο, χωρίς καµµιά ουσιαστική κεντρική βοήθεια, από µόνοι
τους, ακόµα και µε δικά τους µέσα, µε δικά τους κοµπιούτερ κά-
νουν ό,τι µπορούν, ό,τι είναι αναγκαίο, κατά την κρίση τους, για
να έχουν επικοινωνία µε τα παιδιά, όχι µόνο για να έχουν µια εκ-
παιδευτική σχέση, αλλά για να έχουν αυτό που είναι σηµαντικό
στις µέρες µας, τον κοινωνικό ρόλο του σχολείου σε στιγµές
επερχόµενης µεγάλης οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αυτούς, στους εκπαιδευτικούς που είναι χιλιάδες, που είναι
η µεγάλη πλειοψηφία θέλω από αυτό εδώ το Βήµα να εκφράσω
την ευγνωµοσύνη των Ελλήνων πολιτών, των παιδιών και των γο-
νέων και να πω ότι η στάση τους πρέπει να είναι παράδειγµα και
για την Κυβέρνηση. Δεν θα πρέπει σε άλλες συνθήκες να τους
λιθοβολούν, όπως και δεν θα πρέπει οι διάφοροι ιθύνοντες να
δηµιουργούν συνθήκες κοινωνικού αυτοµατισµού εναντίον των
εκπαιδευτικών. Θυµάστε τι έγινε την εποχή των µνηµονίων.

Όµως, δεν θέλω να κάνω µια κριτική αφ’ υψηλού. Όταν λέµε
προβλήµατα, εννοούµε τα τεχνολογικά προβλήµατα, τα οποία
δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν µε το να καταφεύγουµε στην
ιδιωτικοποίηση των συστηµάτων της τεχνολογίας στη µέση και
τη στοιχειώδη εκπαίδευση. Αντιθέτως, πρέπει το κράτος, η Κυ-
βέρνηση να αξιοποιήσει και να αναβαθµίσει το πανελλήνιο σχο-
λικό δίκτυο και όχι να µπει µία αµερικάνικη εταιρεία και να
αναλάβει την εξ αποστάσεως εκπαίδευση. 

Θα µου πείτε «είναι θέµα αντιµπεριαλισµού;». Όχι. Είναι θέµα
κατανόησης των κινδύνων και οι κίνδυνοι αφορούν τα προσωπικά

δεδοµένα των εκπαιδευτικών, των δεκάδων χιλιάδων εκπαιδευ-
τικών.

Διατυπώνω ευθέως το ερώτηµα στην κυρία Υπουργό: Για να
µπει η «CISCO» στο σχολικό δίκτυο και να έχει πρόσβαση στα
ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα των εκπαιδευτικών, απευθύνατε
ερώτηµα στην Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων; Και
τι απάντηση λάβατε; Ή µήπως αγνοήσατε αυτήν τη νοµική υπο-
χρέωσή σας; 

Είναι προφανές ότι το πανελλήνιο σχολικό δίκτυο µε τη σηµε-
ρινή δυνατότητα που έχει αν αξιοποιηθεί το σύνολο της υπολο-
γιστικής ισχύος του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, µπορεί να
αναλάβει το έργο της σύγχρονης εκπαίδευσης σε όλο το λύκειο.
Τονίζω ότι µπορεί να το αναλάβει, χωρίς να µπαίνει στη µέση, και
µε τους κινδύνους που ανέφερα, η «CISCO». 

Το σύστηµα της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης γεννά νέες ανι-
σότητες ανάµεσα στους εκπαιδευτικούς που γνωρίζουν και σ’
αυτούς που δεν γνωρίζουν από νέες τεχνολογίες. Δυστυχώς, τα
τελευταία χρόνια δεν έχει υπάρξει καµµία επιµόρφωση. Επίσης,
γεννά νέες ανισότητες ανάµεσα στα παιδιά που έχουν στο σπίτι
τους τεχνολογικά εργαλεία και στα άλλα που δεν έχουν.

Πριν από µερικές µέρες, πριν από δεκαπέντε µέρες, που είχα
επικοινωνήσει µε την κυρία Υπουργό σε µία τηλεδιάσκεψη, της
είχα πει ότι το Υπουργείο πρέπει να προνοήσει εγκαίρως ώστε
να δοθούν από το Υπουργείο tablets και δεδοµένα στα νοικοκυ-
ριά, στις οικογένειες, στα παιδιά που δεν έχουν κοµπιούτερ. Μου
απήντησε ότι η δουλειά µπορεί να γίνει και από το τηλέφωνο. Εν-
τάξει! Χθες, έµαθα ότι στείλατε µία εγκύκλιο µε την οποία ζητάτε
να καταγραφούν οι οικογένειες που δεν έχουν κοµπιούτερ. Πολύ
αργά, κυρία Υπουργέ. Πολύ αργά! Να δεχθώ ότι πιεστήκατε από
τη σηµερινή µας ερώτηση. Καµµία αντίρρηση και ευχαρίστως το
επισηµαίνω αυτό, χωρίς καµµία διάθεση οικειοποίησης. Όµως,
είναι πολύ αργά, διότι µε αυτό που κάνετε χάνεται και η χρονιά.
Πότε θα τα προµηθευτείτε και πότε θα τα διαθέσετε στα παιδιά;

Βέβαια, θα µου πείτε ότι έχετε µία ικανότητα ταχύτατης προ-
µήθειας αν κρίνω από την ιστοσελίδα σας και το τηλεφωνικό κέν-
τρο, για τα οποία δώσατε περίπου 130.000 ευρώ, χωρίς να
κάνετε τη στοιχειώδη αναζήτηση προσφορών. Τα δώσατε µονο-
κοπανιά σε µία εταιρεία που επιλέξατε. 

Προσέξτε! Είστε νέα πολιτικός και δεν θα πρέπει να καταγίνε-
στε µε µεθόδους παλαιοκοµµατισµού. Η επικοινωνιακή πολιτική
είναι αναγκαία για την ενηµέρωση των πολιτών. Όµως, όταν γί-
νεται προπαγάνδα και µάλιστα µε πολλά ερωτήµατα για τις οι-
κονοµικές επιλογές, είναι επικίνδυνο όχι για εσάς προσωπικά -η
σηµασία που έχει για εσάς είναι το λιγότερο- αλλά συνολικά για
τον δηµόσιο βίο της χώρας.

Κυρία Υπουργέ, όταν λέµε εξ αποστάσεως εκπαίδευση, σηµαί-
νει ότι δεν µεταφέρουµε το µάθηµα της αίθουσας στη διαδι-
κτυακή λειτουργία. Αυτό δεν µπορεί να γίνει. Χρειάζεται να
υπάρξει άλλη αντίληψη µαθήµατος, κάτι που δεν µπορεί να γίνει
από έναν, έναν εκπαιδευτικό ξεχωριστά. Πρέπει να οργανωθεί
από το ΙΕΠ, από το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Αλήθεια,
αυτό υπάρχει; Γιατί δεν το ακούµε. Τι ακριβώς κάνει σε αυτή την
κρίσιµη φάση και όταν µάλιστα ο νέος πρόεδρος µας έδωσε ρε-
σιτάλ εκσυγχρονισµού της εκπαίδευσης, όπως έλεγε; Πού είναι;
Να, να µας πει τι κάνει µε συγκεκριµένα βήµατα. Το ινστιτούτο
είναι απόν, άφωνο. 

Επίσης, πρέπει να γνωρίζουµε ότι η εξ αποστάσεως εκπαί-
δευση σηµαίνει ειδική επιµόρφωση των εκπαιδευτικών. Έµαθα
ότι κάνατε κάτι συναντήσεις µε ορισµένους εκπαιδευτικούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, µε όλο τον σεβασµό, θα ήθελα να σας πω ότι έχουµε
φτάσει στα οκτώµισι λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κόσµος δεν είναι ικανοποιηµένος. Ήταν λογύδρια και όχι επι-

µόρφωση. 
Τι κάνετε για το θέµα της ειδικής αγωγής; Χρειάζεται ειδική

µέριµνα για την ψυχολογική στήριξη των παιδιών της ειδικής
αγωγής, αλλά και για τις ευάλωτες οµάδες, όπως είναι οι Ροµά
και οι πρόσφυγες. Τι µέτρα λαµβάνετε;

Ζητώντας την κατανόησή σας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
θέσω και δύο άλλα θέµατα. 
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Πανελλήνιες εξετάσεις. Παιδιά και οικογένειες αγωνιούν και
σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες µαταιώνονται οι εξετάσεις για τα
πανεπιστήµια και τα σχολεία. Εδώ τι γίνεται; Είναι προφανές ότι
η ύλη που θα εξεταστούν τα παιδιά στις διάφορες εξετάσεις πρέ-
πει να είναι η διδαχθείσα µέσα στην τάξη. Άκουσα και µία δική
σας τοποθέτηση, την οποία θεωρώ θετική, αν ισχύει αυτό το
πράγµα. Όµως, υπάρχει η πρόταση του κ. Μόσιαλου, του καθη-
γητή που είναι ο υπεύθυνος εκπρόσωπος της Κυβέρνησης στους
διεθνείς οργανισµούς, ο οποίος µε ένα συγκροτηµένο ιατρικό
σκεπτικό λέει ότι πρέπει να ανοίξει η Γ’ λυκείου µόνο για µαθή-
µατα και οι εξετάσεις να διοργανωθούν µε έναν νέο τρόπο ως
προς τη χρονική τους διάρκεια για την εισαγωγή στα πανεπιστή-
µια. Επ’ αυτού ποια είναι η γνώµη σας; 

Και επειδή δεν θα ήθελα να υφαρπάξω µία άποψη σήµερα, δέ-
χοµαι ότι χρειάζεται χρόνος καθώς πρέπει να µελετηθούν αρκετά
δεδοµένα, πιστεύω ότι πρέπει να υπάρξει µία τηλεδιάσκεψη της
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων µε τον ΕΟΔΥ και τον κ. Τσιό-
δρα που έχει την ειδική ευθύνη, όπου να συζητήσουµε σύντοµα
ει δυνατόν και πριν το Πάσχα το ζήτηµα αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Ως προς το θέµα των µόνιµων διορισµών, αναλαµβάνετε την

ευθύνη και τη δέσµευση ότι οι εξαγγελθέντες για τον Σεπτέµβριο
διορισµοί θα γίνουν, δηλαδή ότι θα υπάρχουν δέκα χιλιάδες νέοι
µόνιµοι διορισµοί στην εκπαίδευση; Μέχρι στιγµής οι διορισµοί
της ειδικής αγωγής δεν έχουν προχωρήσει, έχουν σκοντάψει.
Μόνο οι χίλιοι έχουν γίνει από τις τεσσερισήµισι χιλιάδες περί-
που. Έπρεπε να έχουν γίνει από το Φθινόπωρο του 2019, δεν έχει
προχωρήσει τίποτα. Ρίξατε τις ευθύνες στο ΑΣΕΠ. Είναι ευθύνη
του Υπουργείου η πρόοδος των διορισµών. 

Και µια τελευταία ερώτηση, ευχαριστώ πολύ για την κατα-
νόηση, κύριε Πρόεδρε. Διαβάζω στις εφηµερίδες ότι ετοιµάζεστε
να καταθέσετε ένα νοµοσχέδιο. Σε αυτή την αβεβαιότητα που
υπάρχει στα σχολεία σήµερα, είναι η στιγµή για να κάνετε προ-
τάσεις και κινήσεις που θα φέρουν άνω κάτω την εκπαίδευση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Θέλουµε απάντηση εάν κατά τη συνήθειά
σας και αιφνιδιαστικά επιχειρήσετε να καταθέσετε νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας ευχαριστώ. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε άπλετο χρόνο για να απαντήσετε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Φίλη. Υποβάλατε πάνω από είκοσι ερω-

τήσεις, σε αντίθεση µε δύο που λέει ο Κανονισµός, αλλά καλο-
δεχούµενες, κύριε Φίλη, οι ερωτήσεις σας. Θα απαντήσω σε ό-
σες περισσότερες προλάβω. 

Ξεκινώ µε το εξής γιατί ο Κανονισµός λέει ότι κοιτάµε και την
ερώτηση που έχει κατατεθεί, στην οποία λέτε επί λέξει ότι «επι-
χειρήσαµε να θέσουµε σε εφαρµογή το σύστηµα της εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης και ότι η κατάσταση φαίνεται να µην είναι
τόσο ρόδινη».

Η κατάσταση, κύριε Φίλη, είναι η ακόλουθη και ας αφήσουµε
τους πολίτες να την κρίνουν. Με στοιχεία της περασµένης εβδο-
µάδος –το τονίζω γιατί έκτοτε η συµµετοχή έχει ανέβει ακόµα πε-
ρισσότερο- πάνω από ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες,
σχεδόν ένα εκατοµµύριο εννιακόσιες χιλιάδες , συµµετοχές µα-
θητών σε ψηφιακές τάξεις αθροιστικά, στη σύγχρονη εκπαί-
δευση. Στην ασύγχρονη, στο πανελλήνιο σχολικό δίκτυο, είχαν
συνδεθεί σχεδόν ένα εκατοµµύριο µαθητές και εκατόν εξήντα έξι
χιλιάδες εκπαιδευτικοί. Αυτή είναι η κατάσταση την οποία εσείς
θεωρείτε κακή.

Πάνω από εκατό χιλιάδες µαθητές παρακολουθούν καθηµε-
ρινά εκπαιδευτική τηλεόραση. Στα δηµόσια ΙΕΚ, κύριε Φίλη, 84%
των µαθηµάτων είναι ενταγµένα στη σύγχρονη τηλεκπαίδευση
και στα πανεπιστήµια 96,35% είναι το ποσοστό των µαθηµάτων
που γίνονται µέσω εξ αποστάσεως εκπαίδευσης.

Αυτά είναι τα στοιχεία. Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά και θα
µπορέσουν οι πολίτες να κρίνουν σε τι βαθµό αυτά είναι ικανο-
ποιητικά, µε λίγα λόγια σε τι βαθµό είναι ικανοποιητικό το γεγο-
νός ότι µέσα σε µόλις λίγες εβδοµάδες µεταφέρθηκε η εκπαι-
δευτική διαδικασία στο διαδίκτυο και µε τι τρόπο έγινε αυτό.

Σε ένα θα συµφωνήσω, κύριε Φίλη, µαζί σας. Η συµµετοχή και
η ανταπόκριση είναι εντυπωσιακότατη και οφείλονται θερµά συγ-
χαρητήρια σε όλη την εκπαιδευτική κοινότητα, στους εκπαιδευ-
τικούς, στα στελέχη εκπαίδευσης, στους µαθητές, στους
σπουδαστές, στους φοιτητές, οι οποίοι αγκάλιασαν αυτό το εγ-
χείρηµα, το στήριξαν, έδειξαν ενθουσιασµό, έδωσαν µεράκι,
προκειµένου ακριβώς να επιτύχουµε την ευρύτερη δυνατή εφαρ-
µογή αυτής της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης. 

Είπατε επί λέξει «καµµία βοήθεια από το Υπουργείο στους εκ-
παιδευτικούς». Κύριε Φίλη, ξέρετε πόσες ενηµερωτικές δράσεις
οργανώθηκαν µέσω τηλεδιασκέψεων, οι οποίες είχαν συµµετοχή
παραπάνω από 100% από εκπαιδευτικούς; Γιατί λέω παραπάνω
από 100%; Διότι συµµετείχαν κάθε φορά όσοι καλούνταν να συµ-
µετέχουν και άλλοι τόσοι –και περισσότεροι δηλαδή- που δεν εί-
χαµε φτάσει ακόµα στους νοµούς τους για να µην υπερφορτώ-
σουµε το δίκτυο και όµως ήθελαν να µπουν πιο νωρίς ακόµα στο
σύστηµα τηλεκπαίδευσης. 

Και δεν σταµατήσαµε εκεί. Έχουµε στήσει οµάδες υποστήρι-
ξης, κύριε Φίλη, στο Υπουργείο, οι οποίες δουλεύουν διαρκώς,
ακόµη και σε αργίες, δουλεύουν πυρετωδώς προκειµένου να
στηρίξουν τους εκπαιδευτικούς µας. Χθες είχαµε πάνω από χί-
λιες κλήσεις από εκπαιδευτικούς, οι περισσότεροι εκ των οποίων
ξέρετε τι λένε, κύριε Φίλη; «Σας ευχαριστούµε που µας δώσατε
αυτά τα εργαλεία, σας ευχαριστούµε που µας δώσατε την ευκαι-
ρία να µείνουµε στενά σε επαφή µε την εκπαιδευτική κοινότητα.» 

Και αξίζουν θερµά συγχαρητήρια, κύριε Φίλη, στους εκπαιδευ-
τικούς µας, στα στελέχη της εκπαίδευσης, σε όλο το µαθητικό
και φοιτητικό δυναµικό το οποίο έχει στηρίξει αυτή την προσπά-
θεια.

Έρχοµαι τώρα στις ερωτήσεις σας γιατί εγώ, κύριε Φίλη, µένω
στις ερωτήσεις και απαντώ συγκεκριµένα και µε στοιχεία. 

Ερώτηση πρώτη. Θέσατε θέµα πρόσβασης στο διαδίκτυο. Τα
στοιχεία έχουν ως εξής. Από τα επίσηµα λοιπόν στοιχεία της
ΕΕΤΤ προκύπτει ότι πάνω από 99% των νοικοκυριών της χώρας
έχει σταθερή σύνδεση στο ίντερνετ και µάλιστα µε απεριόριστο
αριθµό δεδοµένων. Επιπλέον όµως έχουµε πετύχει και δωρεάν
πρόσβαση σε ιστοσελίδες που χρησιµοποιούνται από το Υπουρ-
γείο Παιδείας για την εξ αποστάσεως εκπαίδευση από τους τρεις
παρόχους κινητής τηλεφωνίας, τους οποίους και ευχαριστούµε
θερµά. Μπορεί να ποινικοποιήσετε και αυτή τη σχέση, δεν ξέρω,
αλλά είναι δωρεάν παροχή δεδοµένων προς τους µαθητές µας.

Και ναι, κύριε Φίλη, µπορεί κανείς να συνδεθεί και µε το τηλέ-
φωνο, προκειµένου να υπάρχει όλη η γκάµα, όλες οι δυνατότη-
τες, µπορεί να συµµετέχει κανονικά, να υποβάλει ερωτήσεις, να
παρακολουθεί κανονικά το µάθηµα.

Ερώτηση δεύτερη για τον εξοπλισµό. Μέσω ΕΣΠΑ, κύριε Φίλη,
έχει δοθεί ήδη σηµαντικός τεχνολογικός εξοπλισµός στην εκπαι-
δευτική κοινότητα. Επιπλέον, έχουµε ήδη καταθέσει µε κατεπεί-
γουσα διαδικασία αίτηµα ΕΣΠΑ συνολικού ύψους άνω των 20
εκατοµµυρίων ευρώ, που αφορά σε εξοπλισµό σχολικών µονά-
δων –tablets, laptops- δράσεις εξ αποστάσεως επιµόρφωσης εκ-
παιδευτικών, εξοπλισµό πανεπιστηµίων, εξοπλισµό οικονοµικά
ασθενών φοιτητών, στέγαση οικονοµικά ασθενών φοιτητών. 

Έχουµε υποβάλει επιπλέον αίτηµα χρηµατοδότησης µέσω
ΕΣΠΑ για πρόσληψη τριών χιλιάδων διακοσίων ψυχολόγων και
κοινωνικών λειτουργών για την υποστήριξη σχολικών µονάδων,
ύψους 46 εκατοµµυρίων ευρώ. Επίσης, έχουµε λάβει και σηµαν-
τικές δωρεές από ιδιώτες και εταιρείες για περαιτέρω και άµεση
ενίσχυση του τεχνολογικού εξοπλισµού προς όφελος της εκπαι-
δευτικής κοινότητας, εξοπλισµός ο οποίος ήδη κατευθύνεται στα
σχολεία. 

Ερώτηση τρίτη, κύριε Φίλη. Λέτε ποιες είναι οι ενέργειες στις
οποίες έχουµε προβεί για την ενίσχυση του δηµόσιου συστήµα-
τος της εκπαίδευσης. Κύριε Φίλη, οµολογουµένως µε εκπλήσσει
αυτή η ξαφνική σπουδή του ΣΥΡΙΖΑ για τη λειτουργία του πανελ-
ληνίου σχολικού δικτύου. Και το λέω αυτό διότι όταν ο ΣΥΡΙΖΑ
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ήταν κυβέρνηση επέλεξε να αφήσει το πανελλήνιο σχολικό δί-
κτυο στην τύχη του και να το καταδικάσει σε σοβαρή υποχρηµα-
τοδότηση. Παρ’ ότι παραλάβαµε αυτή την κατάσταση, φρο-
ντίσαµε για την καίρια στήριξη των συστηµάτων του. 

Άρα µάλλον δεν είστε καλά ενηµερωµένος, κύριε Φίλη. Από
έναν κεντρικό εξυπηρετητή, server, το eClass έχει επεκταθεί σε
δέκα, µε σηµαντικά αποτελέσµατα στη λειτουργικότητα των ηλε-
κτρονικών µαθηµάτων και µε την καίρια συµβολή και του ΕΔΥΤΕ
και του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Και έχουµε πάει
και παραπέρα, κύριε Φίλη, και έχουµε υποβάλει αίτηµα για τη
συγκρότηση µιας κεντρικής υποδοµής υπολογιστικού νέφους για
όλο το σύστηµα.

Ερώτηση τέταρτη. Λέτε «τι κάνετε για την εξ αποστάσεως εκ-
παίδευση των παιδιών και προσφύγων-µεταναστών». Θα σας
απαντήσω, κύριε Φίλη, γιατί µπορεί να µην το γνωρίζετε. Σε συ-
νεργασία µε τη UNICEF οι οδηγίες για τη σύγχρονη και την ασύγ-
χρονη εκπαίδευση έχουν µεταφραστεί σε έντεκα γλώσσες που
οµιλούνται στις δοµές: αραβικά, τουρκικά, παστού, φαρσί, σο-
ρανί, γαλλικά αγγλικά. Επαναλαµβάνω σε έντεκα γλώσσες έχουν
µεταφραστεί οι οδηγίες και για τη σύγχρονη και για την ασύγ-
χρονη και έχουν σταλεί οδηγίες στους συντονιστές εκπαίδευσης
προσφύγων για να διοχετεύσουν την πληροφορία παρακάτω.

Οι Υπηρεσίες του Υπουργείου και η Γενική Γραµµατέας είναι
σε τακτική επικοινωνία µε τους συντονιστές εκπαίδευσης προ-
σφύγων για την εφαρµογή της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης και
βεβαίως και εκεί ισχύει η δωρεάν πρόσβαση χωρίς χρέωση δε-
δοµένων από κινητά δίκτυα σε ψηφιακές πλατφόρµες που χρη-
σιµοποιεί το Υπουργείο Παιδείας.

Προτείνω, κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω στη δευτερολογία µου,
για να µην καταχραστώ τον χρόνο, µε όλα τα υπόλοιπα ερωτή-
µατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο, για λιγότερο όµως χρόνο τώρα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε; Θα περί-
µενα να ακούσω όλες τις απαντήσεις της κυρίας Υπουργού. Δεν
είναι τάξη κοινοβουλευτική αυτή. Υπάρχουν διατυπωµένες ερω-
τήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, µισό λεπτό. Η ερώτησή σας ήταν δεκατριών λεπτών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Να σας απαντήσω; Δεν αφορά εσάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ. Η κυρία Υπουργός επέλεξε να απαντήσει. Δεν µπορούµε
να της πούµε ποιες θα απαντήσει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Η κυρία Υπουργός έχει υποχρέωση να
απαντήσει όλες τις ερωτήσεις που της έχουν τεθεί...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα απαν-
τήσει στη δευτερολογία της. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: …για να µπορώ να απαντήσω κι εγώ στη
δευτερολογία µου. Δεν µπορεί να έχει το προνόµιο του τελικού
λόγου, χωρίς να έχει απαντήσει στις ερωτήσεις. Παρακαλώ να
τηρήσετε τον Κανονισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς,
κύριε Φίλη, ήσασταν Υπουργός και ξέρετε πώς γίνεται η διαδι-
κασία.  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. Έχω δια-
τυπώσει ερωτήσεις. Τις ξέρει η κυρία Υπουργός. Να απαντήσει
σε όλες, θα απαντήσω στη δευτεροµιλία µου και µετά θα κάνει
τη δική της τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ να προχωρήσουµε στη δευτορολογία
σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δεν µου αρέσουν αυτά τα παιχνιδάκια. Σε-
βασµός στον Κανονισµό της Βουλής!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Απ’ ό,τι βλέπω εδώ η κατάσταση είναι αρ-
κετά περίεργη στη λειτουργία του κοινοβουλευτισµού. Λυπούµαι
ειλικρινώς γι’ αυτή την οµολογία, που γίνεται αποδεκτή της κυ-
ρίας Υπουργού «δεν απαντώ τώρα, θα απαντήσω µετά». Τώρα
έπρεπε να απαντήσει για να ακούσει τον αντίλογο και δεν το
κάνει! 

Είναι προφανές ότι η κυρία Υπουργός ζει στον δικό της κόσµο.
Ευτυχώς που για όσα είπε –το ανέφερα και νωρίτερα- οι αριθµοί
δεν µπορούν να κρύψουν την πραγµατικότητα. Tι τραβούν οι µα-
θητές και τα νοικοκυριά για να µπουν µέσα στο σύστηµα, τι δυ-
σκολίες υπάρχουν. Τι τραβούν οι εκπαιδευτικοί για να διατυ-
πώσουν τα ερωτήµατα, τις ασκήσεις, να κάνουν τη δουλεία τους. 

Το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής είναι άφαντο ενώ θα
έπρεπε να έχει φτιάξει συγκεκριµένο κατάλογο για το πως γίνον-
ται τα µαθήµατα, για την ύλη, για τον τρόπο διδασκαλίας, για την
εξ αποστάσεως εκπαίδευση. Τα άφησε έτσι. Άφησε αβοήθητους
τους εκπαιδευτικούς. 

Αναφέρθηκε επίσης στα ζητήµατα που αφορούν -και το σηµει-
ώνω αυτό- στην επιµόρφωση. Ποια επιµόρφωση; Τα πολιτικά λο-
γύδρια που έβγαζε η κυρία Υπουργός εξ αποστάσεως και η
«CISCO» που έδινε ορισµένες «συµβουλές» συνολικής διάρκειας
µίας ώρας; Βεβαίως, και υπήρχε ζήλος για συµµετοχή 140%, όχι
µόνο 100% των εκπαιδευτικών στα σεµινάρια αυτά. Δεν ήταν σε-
µινάρια όµως. Απογοητεύτηκε ο κόσµος. Δεν βοήθησαν κανέναν.

Θα µπορούσα να θέσω κι άλλα ερωτήµατα. Και θα µπορούσα
να πω ότι τώρα χρειάζεται συγκεκριµένη απάντηση. Θα επιµείνω.
Τι γίνεται µε τους διορισµούς; Δεν υπάρχει καµµία απάντηση. Τι
γίνεται; Έχετε αναλάβει τη δέσµευση; Τον Σεπτέµβρη θα έχουµε
ακόµα δέκα χιλιάδες µόνιµους διορισµούς; Αφήστε την ευθύνη
του ΑΣΕΠ την οποία πιπιλίζετε συνέχεια σαν καραµέλα. Η ευθύνη
είναι του Υπουργείου.

Δεύτερον. Θα καταθέσετε νοµοσχέδιο που θα κάνει άνω κάτω
την εκπαίδευση σε ένα περιβάλλον αβεβαιότητας που ζει σή-
µερα; Συγκεκριµένες απαντήσεις.

Τρίτον. Δέχεστε να υπάρξει τηλεδιάσκεψη της Επιτροπής
Μορφωτικών Υποθέσεων για το ζήτηµα των εξετάσεων για τα πα-
νεπιστήµια µε τη συµµετοχή του ΕΟΔΥ και του κ. Τσιόδρα; Είναι
συγκεκριµένα τα ερωτήµατα. Θα µπορούσα κι άλλα θέµατα να
θέσω.

Λέτε για τα ΙΕΚ. Πληρώσατε τους εκπαιδευτές στα ΙΕΚ; Ακόµα
οι ωροµίσθιοι περιµένουν τα χρήµατά τους. Το λέω παρεµπιπτόν-
τως µιας και το θέσατε ως ζήτηµα.

Κι άλλα ζητήµατα υπάρχουν. Επαναλαµβάνω ότι είναι άχαρη
η συζήτηση µε το ένα εκατοµµύριο επτακόσιες χιλιάδες παιδιά
που µπαίνουν στο σχολικό δίκτυο, όπως λέει η κυρία Υπουργός.
Κάποια άλλη στατιστική έχει υπ’όψιν της. Δεν θέλω να µπω σε
µια αντιπαράθεση µε τους αριθµούς γιατί το θέµα δεν είναι οι
αριθµοί. Είναι η πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα είναι ότι
έχουµε µια υποβαθµισµένη πραγµατικότητα ως προς τον κεν-
τρικό σχεδιασµό, αλλά αυτή σώζεται, όσο σώζεται, από τη µε-
γάλη προσπάθεια των εκπαιδευτικών. 

Ευχαριστώ
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, άκουσα µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον τον κ. Φίλη να
µιλάει για σεβασµό στον Κανονισµό της Βουλής. Επειδή ακριβώς
σέβοµαι τον Κανονισµό της Βουλής προσπαθώ να σέβοµαι τους
χρόνους, κύριε Φίλη. Ο Κανονισµός της Βουλής προβλέπει δυο
ερωτήσεις. Κάνατε πάνω από είκοσι. Θα τις απαντήσω, κύριε
Φίλη, σεβόµενη όµως και τον χρόνο. Εσείς αντί για δυο λεπτά µι-
λήσατε πάνω από δέκα. Καλοδεχούµενα. Θα πάρετε λοιπόν όλες
τις απαντήσεις. Αν και βεβαίως δεν άκουσα καµµία αντίδραση σε
όλα αυτά που σας είπα.

Δεν άκουσα ούτε για το θέµα της πρόσβασης στο διαδίκτυο,
ούτε για το θέµα των εξοπλισµών, ούτε για το θέµα του Πανελ-
λήνιου Σχολικού Δικτύου που είχατε αφήσει τελείως στην τύχη
του τα χρόνια της δικής σας διακυβέρνησης. Έρχεστε τώρα να
ρωτήσετε τι θα γίνει µε το Πανελλήνιο Σχολικό Δίκτυο. Παρ’ όλα
αυτά έχουµε λάβει όλες τις απαραίτητες ενέργειες. 

Συνεχίζω, λοιπόν. Ερώτηση Πέµπτη. Εξ αποστάσεως εκπαί-
δευση  µαθητών µε αναπηρία. Έχει εκδοθεί ειδική εγκύκλιος για
την εφαρµογή της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης σε µαθητές ή
µαθήτριες µε αναπηρία ή και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Οι
µαθητές των ΣΜΕΑΕ συµµετέχουν µε τη βοήθεια των εκπαιδευ-
τικών τους και µε κατάλληλες προσαρµογές στην εξ αποστά-
σεως διδασκαλία και έχουν εκδοθεί ειδικές οδηγίες στους
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εκπαιδευτικούς ειδικής αγωγής. Επίσης, πρέπει να σας πω ότι
στο πλαίσιο και της τηλεκπαίδευσης έχει γίνει πρόβλεψη για υπο-
τιτλισµό και νοηµατική στα προγράµµατα της εκπαιδευτικής τη-
λεόρασης. Δόθηκε η δυνατότητα δήλωσης διαθεσιµότητας και
σε διερµηνείς της ελληνικής νοηµατικής γλώσσας πανεπιστηµια-
κής εκπαίδευσης για την κάλυψη αυτής της ανάγκης για τη νοη-
µατική γλώσσα στην εκπαιδευτική τηλεόραση, για την οποία
παρεµπιπτόντως δεν άκουσα κουβέντα. 

Ερώτηση έξι, για τους διορισµούς. Κύριε Φίλη, κατ’ αρχάς µου
προκαλεί εντύπωση ότι εσείς αγωνιάτε. Εσείς που καταψηφί-
σατε, κύριε Φίλη, τον προϋπολογισµού του 2020 που περιελάµ-
βανε τους συγκεκριµένους διορισµούς. Τους καταψηφίσατε. Κι
έρχεστε εδώ να µας εγκαλέσετε. Εσείς προσωπικά που είχατε
υποσχεθεί, αν θυµάµαι καλά, πάνω από είκοσι χιλιάδες µόνιµους
διορισµούς, όχι όταν ήσασταν Αντιπολίτευση, αλλά όταν ήσα-
σταν Υπουργός εσείς ο ίδιος, κ. Φίλη. Εµείς, κύριε Φίλη, προχω-
ρήσαµε. Κι έχω ήδη υπογράψει πάνω από χίλιους σαράντα
µόνιµους διορισµούς. Προχωράνε κανονικά οι διορισµοί, κύριε
Φίλη. Μάλιστα, η 1ΕΑ και η 2ΕΑ έχουν ολοκληρωθεί και έχουν
υπογραφεί. Για τις 3ΕΑ, 4ΕΑ, 5ΕΑ αναµένεται από το ΑΣΕΠ η έκ-
δοση των τελικών αξιολογικών πινάκων µετά την ολοκλήρωση
του ελέγχου των πολλών ενστάσεων των υποψηφίων κατά των
προσωρινών πινάκων. 

Και στη γενική εκπαίδευση αναµένεται από το ΑΣΕΠ η έκδοση
των προσωρινών πινάκων. Ολοκληρώνεται η καταχώρηση των
σχετικών στοιχείων από τις οικείες διευθύνσεις της δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης αναφορικά µε τους διορισµούς αυτούς στη γε-
νική εκπαίδευση.

Κύριε Φίλη, δεν ξέρω τι άποψη έχετε αλλά για µας πρωτεύει η
προστασία των στελεχών της εκπαίδευσης και του ΑΣΕΠ, η δη-
µόσια υγεία και η προσωπική τους υγεία. Άρα, λοιπόν, ναι, δου-
λεύουν εκ περιτροπής και συνεπώς επιτελούν το πολύ σηµαντικό
έργο τους υπό αυτές τις πάρα πολύ δύσκολες συνθήκες. Θέλω
να πιστεύω ότι θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι πρώτο µέληµα είναι
η προσωπική τους υγεία και η δηµόσια υγεία εν γένει.

Ερώτηµα τέταρτο, για τις ιδιωτικές δοµές εκπαίδευσης. Το
αναφέρετε στην ερώτηση αλλά δεν το αναφέρατε προφορικά.
Μου έκανε εντύπωση ότι ρωτήσατε µόνο τι γίνεται µε τους εκ-
παιδευτικούς του ιδιωτικού τοµέα. Βεβαίως και πρέπει να προ-
στατεύσουµε τα δικαιώµατα των εκπαιδευτικών. Το κάναµε ήδη
µε µια υπουργική απόφαση. Αλλά όχι µόνο αυτών, κύριε Φίλη.
Και των λοιπών εργαζοµένων των ιδιωτικών εκπαιδευτικών
δοµών, των διοικητικών εργαζοµένων, των οικογενειών. Επίσης,
των φορέων των ίδιων, διότι αν αυτοί οι φορείς δεν είναι βιώσιµοι,
τότε όλοι οι άνθρωποι θα χάσουν τη δουλειά τους. 

Έχουµε εκδώσει µια αναλυτική απόφαση η οποία προβλέπει
και την εξασφάλιση των συµβάσεων εργασίας των εκπαιδευτι-
κών. Απαγορεύει µειώσεις προσωπικού. Προβλέπει ότι οι µη πα-
ρεχόµενες υπηρεσίες, όπως µεταφορά, σίτιση, απογευµατινές
δραστηριότητες, δεν χρεώνονται. Προβλέπει πλήθος ρυθµίσεων
αναφορικά µε την ιδιωτική εκπαίδευση. 

Ερώτηση οκτώ. Μιλήσατε για καθυστερήσεις αναφορικά µε τη
στελέχωση ΑΕΙ µε µέλη ΔΕΠ. Δεν τα αναφέρατε όλα αυτά. Δεν
ξέρω γιατί. Αλλά τα είχατε γράψει στην ερώτησή σας. Έχουν
γίνει πεντακόσιες είκοσι προκηρύξεις εξέλιξης, κύριε Φίλη.
Έχουν γίνει τετρακόσιες ενενήντα τέσσερις προκηρύξεις κενών
θέσεων από πέρυσι. Για πρώτη φορά, κύριε Φίλη, κάναµε κάτι
που δεν κάνατε ποτέ εσείς. Εµείς καταθέσαµε αίτηµα και για εκα-
τόν τριάντα έξι διοικητικές θέσεις στα πανεπιστήµια. Δεν το προ-
βλέψατε εσείς ποτέ. Εµείς, λοιπόν, προβλέψαµε και διοικητικές
θέσεις. Κι όλα αυτά βεβαίως τελούν συναρτήσει των εξελίξεων
γιατί -φαντάζοµαι ότι θα συµφωνήσετε και εκεί- προέχει η δηµό-
σια υγεία, ότι προέχουν οι θέσεις στη δηµόσια υγεία. 

Αναφορικά µε τις πανελλαδικές εξετάσεις. Έχω τοποθετηθεί
εκτενώς νοµίζω και στον δηµόσιο διάλογο. Να πω µια κουβέντα
επειδή αναφερθήκατε στον κ. Μόσιαλο. Κύριε Φίλη, έχουµε τη
µεγάλη τύχη και το µεγάλο προνόµιο ως Κυβέρνηση να περιβαλ-
λόµαστε από εξαιρετικούς ειδικούς µε επικεφαλής τον κ. Τσιό-
δρα. Αυτούς τους ειδικούς ακούµε. Ο κ. Μόσιαλος αποτελεί ένα
σηµαντικό στέλεχος αυτής της συνολικής οµάδας. Αυτοί οι ειδι-
κοί αξιολογούν διαρκώς τα δεδοµένα. Σεβόµαστε το έργο τους

και αναµένουµε τις κατευθύνσεις τους. Έχω µιλήσει επανειληµ-
µένα για τις πανελλαδικές ότι σταθερή µας επιδίωξη είναι αυτές
να διεξαχθούν όσο το δυνατόν πιο κοντά γίνεται στην καθιερω-
µένη ηµεροµηνία τους. 

Έρχοµαι στο επόµενο ερώτηµα. Δέκατη ή ενδέκατη ερώτηση.
Έχω χάσει το µέτρηµα, κύριε Πρόεδρε. Αναφερθήκατε στα προ-
σωπικά δεδοµένα των µαθητών τα οποία υποχρεούνται να δίνουν
στην πλατφόρµα. Κάνετε λάθος, κύριε Φίλη. Σας το είπα και τη-
λεφωνικά στην τηλεδιάσκεψη που κάναµε. Αλλά προφανώς
αγνοήσατε την απάντηση. Οι µαθητές –το έχουµε επισηµάνει και
στις οδηγίες- δεν υποχρεώνονται να δώσουν το e-mail τους εφό-
σον συνδέονται από λογισµικό πλοήγησης. Μόνο ένα όνοµα χρή-
στη, ένα ψευδώνυµο, κάποιο λεκτικό για να τους αναγνωρίσει ο
εκπαιδευτικός, ό,τι επιλέξει ο ίδιος. Τα e-mail των µαθητών µέ-
νουν εντός του σχολείου και στο Πανελλήνιο Σχολικό Δίκτυο. Φυ-
σικά, κύριε Φίλη, έχει εφαρµοστεί κατά γράµµα το εφαρµοστέο
νοµοθετικό πλαίσιο αναφορικά µε την προστασία προσωπικών
δεδοµένων, όπως αυτό πηγάζει από τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό.

Επίσης, αναφερθήκατε σε απευθείας αναθέσεις. Αν δεν κάνω
λάθος, κύριε Φίλη, έχετε καταθέσει µια επιπλέον ερώτηση. 

Επειδή αναφερθήκατε σε ιστοσελίδα, κύριε Φίλη, θα περίµενα
να είστε πιο προσεκτικός αναφορικά µε το έργο. Να σας ενηµε-
ρώσω, λοιπόν, ότι το συγκεκριµένο έργο περιλαµβάνει είκοσι και
πλέον βίντεο, τηλεοπτικό σποτ, τηλεοπτικό τρέιλερ, πληθώρα δη-
µιουργικών υλικών για το διαδίκτυο και τα µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης, διαφηµιστική δαπάνη για την προώθηση όλων των
µέσων της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης. Όλα αυτά για υπηρε-
σίες υψηλής εξειδίκευσης, όπως βιντεοσκοπήσεις, µοντάζ, ani-
mation, πώς ακριβώς θα µπορούσαν να γίνουν αυτά από το
Υπουργείο Παιδείας και δη µέσα σ’ αυτό το χρονικό πλαίσιο και
δη στο πλαίσιο ακριβώς που βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή;

Κύριε Φίλη, θα απαντήσω αναλυτικά στην ερώτησή σας. Θα
πω µόνο το εξής επ’ αυτού. Η βασική µας διαφορά ξέρετε ποια
είναι; Εσείς όλα τα βαφτίζετε και τα ποινικοποιείτε ως πολιτική
επικοινωνία. Η διαφορά είναι ότι για µας η ενηµέρωση των πολι-
τών είναι απαράβατη υποχρέωσή µας. 

Έχουµε χρέος να ενηµερώσουµε τους πολίτες, έχουµε χρέος
να ενηµερώσουµε τους µαθητές για τους τρόπους, βάσει των
οποίων µπορούν να µείνουν σε στενή επαφή µε τη µαθησιακή
διαδικασία. Είναι χρέος της Κυβέρνησης αυτό και αυτό το χρέος
θα το υπηρετήσουµε, κύριε Φίλη, προς όφελος πάντοτε του δη-
µοσίου συµφέροντος.

Μιλήσατε για το ΙΕΠ και είπατε ότι είναι άφαντο. Κύριε Φίλη,
δεν έχετε καλή ενηµέρωση. Πώς νοµίζετε ότι γίνονται τα τηλε-
µαθήµατα στην τηλεόραση; Ποιος εποπτεύει όλη αυτή τη διαδι-
κασία; Προφανώς την εποπτεύει το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής
Πολιτικής, το οποίο είναι ενεργά αναµεµειγµένο µε όλη αυτή τη
διαδικασία της εξ’ αποστάσεως εκπαίδευσης.

Κύριε Φίλη, θα κλείσω µε το εξής: Έχετε υπηρετήσει στη θέση
που βρίσκοµαι σήµερα και είχατε την τύχη να µην βιώσετε τις
ακραίες, πρωτόγνωρες συνθήκες που κληθήκαµε να αντιµετωπί-
σουµε εµείς. Είναι κοινή πεποίθηση ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας αντέδρασε ψύχραιµα, οργανωµένα και αποτελε-
σµατικά. Μην κάνετε αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση. Μην
προσπαθείτε να βρείτε ελλείψεις εκεί που δεν υπάρχουν. Μην
επικαλείστε σενάρια που ξέρετε ότι διαταράσσουν την εκπαιδευ-
τική κοινότητα. 

Κύριε Φίλη, είναι µια εθνική προσπάθεια, συστρατευτείτε σε
αυτή την προσπάθεια. Προσπαθήστε ακριβώς να δείτε τη µεγα-
λύτερη εικόνα και να σκεφτείτε πέρα και πάνω από κόµµατα.
Διότι, εµείς αυτό κάνουµε, κύριε Φίλη, προς όφελος όλης της εκ-
παιδευτικής κοινότητας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ µπορώ να έχω

τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, κύριε

Φίλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, δεν

υπάρχει προσωπικό στις ερωτήσεις.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ένα λεπτό µόνο.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, θα απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας βάζω
ένα λεπτό και θα σας διακόψω. Σας το λέω για να είµαι εντάξει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Βεβαίως συστρατευόµαστε όλοι σε µια προσπάθεια αντιµετώ-

πισης της πανδηµίας και των κοινωνικών της επιπτώσεων, από
διαφορετική σκοπιά. Είναι προφανές αυτό, ότι όσα ακούσαµε και
δεν απαντήθηκαν είναι µια προσπάθεια ιδιωτικοποίησης µέρους
της εκπαίδευσης. Λέγεται «CISCO». Δεν ακούσαµε καµµία απάν-
τηση. Ανεξάρτητη Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων:
δεν ακούσαµε καµµία απάντηση.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Φίλη, απάντησα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Στείλατε κείµενο; Έγγραφο; Πήρατε απάν-
τηση; Ποια; Όχι γενικά τι λέει ο νόµος. Τι κάνατε; Έχετε υπεύ-
θυνο του ζητήµατος αυτού στο Υπουργείο. Ποιος είναι;

Επίσης, ακούσαµε διάφορα εκτός πραγµατικότητος. Το Πα-
νελλήνιο Σχολικό Δίκτυο ενισχύθηκε επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ
στο πλαίσιο των οικονοµικών, δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων. Και
τώρα λέµε ότι µπορεί να παίξει τον ρόλο αυτό και όχι η «CISCO»
της εξ’ αποστάσεως εκπαίδευσης, της ασύγχρονης στο λύκειο.

Λέµε επίσης, και το γνωρίζουµε αυτό, ότι µπορεί να υπάρξει
τώρα προγραµµατισµός για διακόσιες χιλιάδες ψηφιακές τάξεις
από το δηµόσιο σχολικό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ, κύριε Φίλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δεν απαντώ στα προσωπικά που είπε η
κυρία Υπουργός. Βεβαίως ενότητα, αλλά όχι όµως, χωρίς πολι-
τική κριτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Φίλη, σας παρακαλώ. Εξαντλήθηκε κάθε περιθώριο και νοµίζω
ότι µπορεί και κάποιος να πει ότι σας συµπεριφερθήκαµε προς
εσάς µε υπερβολική άνεση του χρόνου που σας δώσαµε, καθώς
και γενικά στις ερωτήσεις. Δεν θέλω να µπω στα θέµατα που
αφορούν τον Κανονισµό, γιατί θα µπορούσε η ερώτηση, όπως
είπαµε και στην αρχή µε βάση τα ερωτήµατα σας να µην απαν-
τηθεί. Όµως, θέλω να σας πω και να το πω και δηµόσια ότι συ-
νεννοηθήκαµε µε τον Πρόεδρο της Βουλής και είπαµε να δώ-
σουµε, λόγω των συνθηκών, τη δυνατότητα να εξαντλήσουµε
όλες τις δυνατότητες.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Θα είµαι πολύ σύντοµη.
Πρώτα από όλα, αναφορικά µε τα προσωπικά δεδοµένα, προ-

φανώς δεν σας άρεσε, κύριε Φίλη, η απάντηση. Η απάντηση είναι
ότι εφαρµόζεται πλήρως ο εφαρµοστέος κανονισµός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ερώτηµα γραπτό έχετε; Είναι απαράδεκτο
να µην δίνετε γραπτό ερώτηµα.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Φίλη, βλέπετε εχθρούς εκεί που δεν υπάρχουν.

Θα σας ρωτήσω ευθέως. Σας ενοχλεί που τρεις πάροχοι, ιδιω-
τικοί πάροχοι, έδωσαν δωρεάν δεδοµένα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Να δώσετε απάντηση!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Σας ενοχλεί που ήλθε µια εταιρεία και δίνει δωρεάν τη δυνατό-
τητα σε όλη τη χώρα, στο ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες
µαθητές της χώρας να έχουν τη δυνατότητα να βλέπουν ζωντανά
τους εκπαιδευτικούς τους; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κακώς τη διαφηµίζετε!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Τόσο πολύ σας ενοχλεί; Τόσο πολύ ποινικοποιείτε τον ιδιωτικό
τοµέα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Για τη «CISCO» απαντήστε!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Φίλη, για τη «CISCO» σας λέω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Φίλη, σας παρακαλώ!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Φίλη, η «CISCO» παρέχει δωρεάν αυτή την υπηρεσία! Δω-
ρεάν για όλες τις εκπαιδευτικές δοµές της χώρας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Για τον τοµέα των εκπαιδευτικών, το δω-
ρεάν πρόγραµµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κύριε Φίλη, ηρεµήστε! Ηρεµήστε!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Είναι λυπηρό, κύριε Φίλη, αυτή τη στιγµή της µεγάλης κρίσης
που βιώνει η χώρα µας, που βλέπετε ότι γίνονται άλµατα σε
όλους τους τοµείς, άλµατα που δεν έχει κάνει η χώρα µας στους
επιµέρους τοµείς δεκαετίες ολόκληρες, είναι λυπηρό να βλέπει
κανείς εσάς, να συµπεριφέρεστε µε αυτόν τον τρόπο, να ποινι-
κοποιείτε τις δωρεάν παροχές του ιδιωτικού τοµέα. Αλίµονο αν
δεν τις δεχτούµε! Θα ήταν έγκληµα απέναντι στη µαθητική κοι-
νότητα να µην δεχόµαστε για παράδειγµα τους παρόχους της κι-
νητής τηλεφωνίας που µας δίνουν ακριβώς πλουσιοπάροχα αυτή
τη δυνατότητα. Θα ήταν έγκληµα, κύριε Φίλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Βεβαίως, σε κολλητούς δίνετε δωράκια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, κύριε Φίλη!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ποινικοποιείτε και είναι λυπηρό.
Θα κλείσω µε το εξής: την περασµένη εβδοµάδα, κύριε Φίλη,

µια πρώην συνάδελφός σας, η κ. Σακοράφα, που αν δεν κάνω
λάθος ήσασταν κάποτε στο ίδιο κόµµα, ήλθε εδώ και µου υπέ-
βαλε µία επίκαιρη ερώτηση, µε προτάσεις, µε γόνιµη κριτική, µε
συγκεκριµένες σκέψεις και λύσεις. Αυτό περιµένουµε, κύριε
Φίλη, αυτό το ζητάει η κοινωνία ολόκληρη αυτή την ώρα. Όχι
στείρα αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση. Να συστρατευτούµε
όλοι σε ένα µεγάλο εγχείρηµα και να πούµε ότι οφείλουµε προς
όφελος της συνολικής εκπαιδευτικής κοινότητας να σταθούµε
στο ύψος των περιστάσεων. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Να µας απαντήσετε για … (Δεν ακού-
στηκε)

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θα µας κρίνει όλους, κύριε Φίλη η ιστορία. Εµείς νοµίζουµε ότι
καταβάλλουµε τεράστιες προσπάθειες προς όφελος της εκπαι-
δευτικής κοινότητας.

Καταθέτω στα Πρακτικά όλα τα επίσηµα στοιχεία, αναφορικά
µε την εξ’ αποστάσεως εκπαίδευση.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά τo προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε.

Σήµερα εξαντλήσαµε τη διαδικασία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε

η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, µε τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 13.37’
λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα Πέµπτη 9 Απριλίου 2020
και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, νοµοθε-
τικό έργο, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµη-
θεί.
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